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Fonetyka
czyli nauka o gloskach

Dzigki budowie anâtomicznej narz4du moïvy cziowiek potrafi nie tyl-
ko wymawiaó proste tliwieki - gloski, np.: a, I, e, b, aJe teà moite !4czyé, je
\ar cale ci4gi, np.: ale, bal. Czasem z tych samych liter moânâ zbudowaó roZ-
ne w]'razy np.: ,tâk,.kat. W tym rozdziale przyjrzymy sig dokladniej proce-
soÌvi, w rr/yniku ktôr€go powstaje glos. Zastanoïvimy sie nad tym, jak to sig
dzieje, Ze w]ryìawiamy dZwigki, a zatem - jak Zyj4 dáwiçki.

CO TO JEST T'ONÍ:TYKA?

Aby odpoïviedzieó na to pytanie, trzeba najpierïv zapoznaó sig z kilko-
ma terminami:

fo'r - oznacza üwiek, glos, brzmienie;
fonacja - w]'rìawianie dZwieków mowy, wydawanie glosu;
fonem - gloska.

Zdpanietdj!
Fonetyka to dziaì gïamatyki, obejmqi4cy naukç o gloskach,

ich cechach charakterysffcznych oraz ich wzajernnym odüia-
lywaniu.



JAK POWSTAJE GLOS?

Na ogôl nie zastanawiâmy sig nad tym, w jaki sposób oddychamy

a jest to jedna z naszych najïvainiejszych czynnoéci Zyciowych.
Spróbujmy wyobrazió sobie nasza klatke piersiow4 jako duiy sloik.

Jego dno stanowi przepona miesieú, wyobrazmy j4 sobie jako gumowa

plytke. Jâk wprawió ten uklad w ruch? Mozemy to zrobié poprzez obniZe'

nie przepony Dzigki temu cisnienie siç zmniejsza, a iloóÓ powietrza w pÌu'

cach ulega zriliçkszeniu - to wdech; przy wydechu przepona wïaca na swoje

miejsce. Podczas ïvdechu pracuj4 migsnie rozszerzâjqce Zebra, podczas wy-

dechu - miesnie ïvydechowe. Przepona bierze udziaÌ w obydwu tych cz)'Ìl-

nosciach, które faktycznie wykonywane s4 w bardzo szybkim tempie.

korek

pluca wypelnione powietrzem

zÍâk (-) orn^cza, ie w innych czçóciach
naszej klatki piersioÏvej nie ma powietrza

przepona (guma)

Ustalilismy juá, ie nasz aparat dZwiçkowy zbudowany jest z pluc -

ogromnych rniechów, które tlocz4 powiekze u/ gÓrg ku tchawicy (special-

na ru.ra wdechowo-wydechowa). Kolejn]'Ín etapem wetlÌówki polÃrietrza jest

krtaú i ÌsiAzadla glosowe (zvlane tez strunami glosow''rni. \ry'gruncie

rzeczy s4 to mig6nie, które tlrZ4c wywoluj4 dzwiçk, moZna je sobie wyobra'

zié jako piszczalkç, za pomoc4 której poït'staj4 wysokie i niskie tony).

Uwd.gd!
Zbyt ú)àe cisnienie jest szkotlliwe. Du'e cisnienie w krtani

powstaje podczas krzyku, który jest szkodliv,/y nie tylko dla na-

szych nerwóq ale i dla naszych strun glosowych i w efekcie moze
doprowaclzió do bardzo groZnych i powainych chorób.

W pobliZu htani i tchawicy znajduje siç przelyk, który jest waznyÌn
elementem przeìrrodu pokarmoïrego. Aby unikn4ó przedostawania sig cz4-
stek Zj'$aìosci z przeÌyku do narz4dów adykulacyjnych, natura obdarzyla
nas nagloóni4 - rodzajem klapki, która zamyka siç, gdyjemy, otwiera, gdy
mór4rimy.

Aby glos, który powstâl dzieki tbgâniu wiqzadel glosowych, zostaÌ usly-
szaJty przez odbiorcç, musi byó wzmocniony poprzez pudla rezonanso-
we, których rolg pelni4 trzy jamy: jâma gardloÌr'a, jama ustna i jama
nosolva.

Podstarvowq funkcjg podczas wymawiania glosek (a zatem wlrazów
i zdaú) spelniaj4 wâzne ,,urzqilzenia" jamy ustnej: podniebienie miek-
kie zakoóczone jgzyczkiem; podniebierie twarde; dziqsla; zgby; jgzyk,
któryjest bardzo wrazli\ryym i niezmiernie skomplikowan]'m na.rz4dem zbu-
doìranym z wielu mig6ni; \rargi.

Jçzyk i ïvargi s4 narz4dami ruchornyni,
swego poloZenia. Jgzyk moze siç poruszaó:

- w kierunku pionowym:
góra, np.: przy wymawianiu ,,1";
dóI, np.: przy wymav,/ianiu ,,a".

- w pÌaszczyÍnie poziomej:
np.: przy w]ïnawianiu glosek: s. S. g

tzn. zdoln!'Ìni do zmian

(porównaj, co sig dzieje, je,eli wymaïviamy te gloski kolejno).

GT,OSKA A LITERA

Zdpanietaj!
Litery s4 graficznymi znakami glosek.
Gloski to najmniejsze dajqce sig wyodrgbnió sluchem cz4st-

ki w!'razu.

W jezyku polskim w].róZniamy 32 litery: a, 4, b, c, ó, d, e, e, I C, h, i, j,
k, l, l, m. n, á. o, ó, p, I s, É, t, D, w, y, z, i,, i.



Giosek jest jednak znacznie wiecej, borviem czesto na oznaczenie jed-

nej gloski potrzeba dwóch lub trzech liter, np.: sz - to jeden dziviçk, jedna

gloska, ale dìvie iitery (s + z), podobnie'. rz, c}j^, cz, dz, d2, üL di'. A zatem

w ïvyrazie ,,chrz4szcz" wyróZnimy 9liter i 5 gÌosek.

W zapamiçtaniu pomog4 ci wierszyki:

Litera Gloskd
GdJ, kto' zd.pyta, pouied.z tak: Litere uidze ordz phzg.

litera jest to gloski znak. Glaskg wmauidm orãz slJ)sz?,
czyu Lnnymt stouy:
gloski to d.iuigki mow.

Cwirzeníe
Zastanów si9 i-le glosek, a ile liter kryje sie w ìvyrazach: pies,

nieóó, lok, pióro, Zart, \Àrrzeciono?

Przyklad:
pies litery (to, co piszesz): p + i + e + s = 4

gloski  ( to,  co s lyszysz):  p i+e+s=3

A teraz spróbuj sam:

ntesc litery:

gloski:

litery:

gloski:

lok

proro

âart Ìitery:

gÌoski:

wrzeciono litery:

gloski:

10

Oznaczanie miçkkoóci slosek

Uuaga!
W jezyku polskim jest wiele spóÌglosek, któremoZemy wyma-

wiaé twardo lub miekko, np.:
c -é z-  i
dz- dL n ú
s -ó

W ü/ìelu wlTazach, np.: nos - noó (ÌÃ'ode), nic - nió, miekkoóó gloski decy-
duje o innlm znaczeniu sÌoüra.

Migkkosó mozemy oznaczaó na dwa sposoby:
1. Za pomoc4 kreski nad gloskq, któr4 zmigkczamy, np.: ó, S, Z. poste-

pujemy tak zawsze, kiedy zmigkczamy spólgloskq na koúcu ìÃ/yrazu (np.:
koú), lub przed innA spólgloska (np.: baúka).

2. Za pomoc4 gloski -i-, np.: zi4b, siostra - uiywamy tego sposobu zawsze
wtedy kiedy po miçkkiej spólgÌosce nastepuje samogloska. Zatem przed,
samogloskami -a, -a, -e, -9, -o, -u piszemy ci, ni, zi, si, dzi, np.: ciaÌo, ci4gnik,
cielg, cig'arówka, ciocia, ciuchcia.

Cwiczenie

Podaj przyklady wyrazów zawierajqcych:

-nt-

-zr"
-dzi-

-n-

-t
-dí,-

Podzial wvrazów na sylabv

Zapamiçtaj !
Sylaba to samogloska lub samogÌoskâ i spóÌgloski tworzAce

Ìvspólnie jedn4 cz4stkg w]'powiedzenio\ar4. Sylaba to inaczej
zgloska.



Uudga.!
Nie myl zgloski z gÈoskq. warto zapamigtaó, ie wyra'z roz-

patla sig na sylaby je2e1i wymówimy go w zwolnionym tempie,

np. w zdaniu: Czy bylaó dziS w kinie? wydzielimy sylaby: czy-by'

ìa6-dzié-wki-nie.

Umiejetnosó üielenia wlrazów nâ sylaby pomoZe ci unikn4ó bledów

przy przenoszeniu wyrazóÍt; obowi4zuja tu bowiem zasady:

1. Dzieümy wlraz w tym mieiscu, w którym koúczy sie sylaba (tzn',

ie Eryrazów jednosylâbowych, np.: dom, kot nie wolno dzielió przy przeno-

szeniu).
2. Pojeil]'nczq spóÌgloskg zawartq miçilzy dwiema samogloskami za-

wsze przenosimy do nastqpnej linijki: lYa-nek, a nie Fran-ek'

3. Rozilzielamy zawsze dwie jedlrakoÌve spólgloski, np.: wan-na' pan-

-na, miek-ko.
4. Grupç spólglosek albo przenosimy w caloóci' âlbo dzielimy

w alowolnym miejscu: i-skra lub is-kra, i-gla lub ig-Ìa, a-ktor lub ak-tor'

Óuirzenie
Podziel na sylaby wyrazy:

makatka:

spódnica:

wieszak:

KLASYFIKACJA SPÓT,GT,OSEK

\{iesz ju2, jak powstaje glos, znasz wszystkie narz4dy anatomiczne,
dzieki któryÌn moZemy wymawiaó gÌoski. Czas Fzyjrzeé sie klasfikacji,
czylÍ podzialowi spóIglosek. MoZna je podzieuó na kilka sposobów:

1. Ze wzglgdu na udtial Ìd4zadel glosowych w1r'óZniamy:
a) gloski d.Zwiçczne: b, b', d, c, c', ír, à, dz, dí, dà, w w';
b) gloski bezilzwigczne: p, p', t, k, k', s, 6, c, ó,, cz, sz, f, f'.

Praktyczna rada jak rozpoz'naê gloski dZwiçczne i bezdtwigcz-
ne: OtóZ jeieli wi4zadla glosowe sA w stanie spocz''nku i powietrze prze-
plywa swobodnie, nie porr/odujAc dZwiçku, wtedy wymawiamy gloski bez"
d'Zwieczne. Je2eli wi4zatüa sa napigte i rlrgdq, urtedy realin{emy gloski
dzwigczne. Mozemy to sprawalzié, jeZeli przyÌoi5,rny palce do krtani. Spró-
buj - powiealz n4ipierw ,,g" potem ,,k". Czy wyczuwasz ruch wi4zadeÌ?

2. Ze wzglgdl[ na ruch podniebienia migkkiego wyrózniamy:
a) gloski noson'e: m, n, m', ú (lrymawiaj mi, ni): tylko te dwie spól-

gloski i ich migkhie odpowieÍìÌriki s4 nosowe!
b) gioski ustne: wsrystkie pozostaÌe.

Podczas wf,'rnawiania glosek ustnych podniebienie miekkie jest unie-
sione i przylega do tylnej scianki jamy gartüowej. Dostep do jamy nosowej
jest zamknigty a powietrze przeplywa tylko przez jame ustn4. Gdy pod-
niebienie migkkie jest opuszczone, powietrze ma dostep do jamy nosowej
i przeplywa czç6ciowo przez ja:ng ustnA, a czgóciowo przez jamg nosow4.

3. Ze wzglgilu na ruch órodkowej czgsci jgzyka wyróZniamy:
a) gloski twarile: t, d, m, s, z i pozostale;
b) gloski miekkie: é, É, í, ü,rn',í i pozostate.

4. Ze wzgLçdrr aa stopieú zbliZenia naÌz4dów moÌr'y wyróZniamy:
a) gloski zwârtê: p, p', b, b', t, d, k, k', g, g' - nie moZemy dlugo ich

wymavdaó;
b) gÌoski szczelinowe: w, w', f, f', z, s, à, sz, i,6, ch, ch' - moZemy wy-

mawiaó je tak dlugo, jak dlugo starczy nam poÌtrietrza;

p I asko\",m ica:

powinna:

imadlo:

nleìvlÌìnosc:

rozs4dek:

13



c) gÌoski zwarto-szczelinowe: c, dz, cz, ü, ó, dZ - poÏustaj4 poprzez

zïvarcie narz4dów które tÌÃrorz4 szczeling. Szczelina moZe powsta-

waó mietlzy przodem jgzyka a dzi4slami (cz), albo miedzy przodem

jezyka a zebami (c), albo mietlzv Srodkiem iezvka a alzi4slami (dá);

tl) osobn4 grupe tworz4 gloski spólotwarte: podczas ich wl'mawiania

v/ tl{n samym czasie wjealn]ryn miejscu nastepuje zÏvarcie a w tlÌugim

otwarcie narz4dóIr mowy, nalei4 do nich gloskl: m, m', n, ú, r' I' t" Ì'

5. Ze wzglãdu nâ mieisce artykuÌacji, tzn miejsce, rv którym pov/sta-

je gÌoska, víyróZniamy:
a) gloski wargorüe: p, b, p', b', m, m'; wargowo'zçbowe: w, f, w',f';

b) gloskl przednioigzykowe: t, d, s, z, c, dz, cz, s2,2, d, dà, r' n,L'l

c) gloski órodkowojçzykowe: S, í:. é' dí', í, g', k" ch';

d) tylnojgzykowe: k, g, ch.

Gloski przetlnioiçzykowe dodatkowo mozemy podzielió na: gloski

przedrriojgzykowo-zgbowe: l, n, d, t, z, s, dz, c iprzednioiçzykowo-'lziq-

slowe: l, l', r, it, sz, dú, c2.

Dla praktycznego \trykorzystania powy2szych informacji okreslmy

gloski w wyrazie dom:
il - spólgloska dáwiçczna, ustna, twârda, przedniojçzykowa, zwarta

o - samogloska
m- spólgÌoska diwigczna, nosowa, twarda, wargowa, spólotwaÌta

Cwiczenie
SpróbÚ okreslló spóleloski w swoim imieniu i nazwisku'

KLASÌT'IKACJA SAMOGLOSEK
(tylho dla ciekawych)

Przy wlmawianiu samoglosek istotna role pelnijgzyk' Spróbuj v/ziaÓ

patyczek (byle czysty) i przylôZ go do koúca jçzyka. lryymów sâmogìoskç

,,i" a nastgpnie ,,y". Teraz jttà wiesz, Ze podczas wymawiania gÌoski ,,y"
patyczek cofa sie w gl4b jamv ustnej, co jest dowodem, 2e jçzyk przy wy-

mawianiu samoglosek wykonuje ruchy poziome <---+. lÏyróZniamy wiec:

14

- samogÌoski przednie: i, y e, ç;
- samogÌoski tlrlne: a, o, u.

Podczas w)'Ínawiania ró2nych glosek jgzyk podnosi sig równie2 ku po-
dniebieniu t\Ãrardemu i opada 1J. Moiesz to zaluwatyô, ie1eli ptzyjrzysz sil
ruchom swojej dolnej szczgki,którarazem z jgzykiem wykonúe ruchy pio-
nowe. Spróbuj porviedzieô ,,a" , ,,e" , ,,i" . Zauwaúasz ríZnice .Ílrr uÌoZeniu jçzy-
ka? Na podstaïvie tych róZnic dzielimy samogloski na:

- niskie: a;
- 6rednie: e, 9, o, 4;
- wysokie: i, y u.

I ostatni eksperymenl zâobserwuj polozenie Ìvârg, kiedy wymawrarìz:
,,a", ,,o", ,,u". I jaki efekt? Wargi s4 lekko zaokr4glone przy ,,a" , zaob4gla-
j4 sie przy ,,o", tworz4c przy ,,t" szczególne l)rydluzenie. TyÌn razem moie-
my podzielié samogloski na:

- plaskie: e, i, y u;
- okrqgle: a, o.

I-atwiej zapamietaé klasfikacjg samoglosek wyobraiaj4c sobie trójk4t:

samogloski
Ìvysokie

samogloski
Srednie

samogloska
niska

UPODOBNIENIA

Znasz przysÌowie: ,,Kto z kim przestaje, takim sig staje,,? MoZe ono
dotyczyó nie tylko ludzi. closki, które ,,s4siaduj4,' ze sob4 ïv wyrazach, upo-
dabniaj4 sie do siebie pod v/zgledem brzmienia (st4d niestety miedzy inny-

q)

a
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mi rozbieZnoéci migtlzy w1'mow4 a pismem i czçste klopoty z ortografr4!),

np.: wyraz lawka wymawiamy [l a f k a], wyraz rybka s/ymawiamy [r yp-

k al, krzak wymaÍviamy [k s z a k].

Uwaga!
spólgloski mog4 upodobnió si9 do siebie pod wzgledem:

a) dZwiçcznosci,
b) stopniâ zbliZenia narz4dów moìvy,

c) miejscâ artykulacji,
tl) poioienia óroalkoÌ{ej czç6ci jezvka (czyli miekko6ci)'

Zastanawiaj4c siç nad upodobnieniem bierzemy pod uwagg:

kieruxek upoilobnienia, tzn. ustalamy, która gloska W)ll'ÌÌçla na to'

Ze s4siednia zmienüa swe brzmienie.

SprawdZmy co siç stalo w wyrazie ,,trawka" - wymawianym [t r afk a ]

t rafka

tàgi ,e
<-

spóIgloska dzrFieczna,
ustna, twaÌda,

zwarta, tylnojezykowa

rosstanie
t-

rospoczgcie

ias,àe
<_

spóIgloska bezdiwiçczna,
ustna, twarda,

szczelinowa, wargowo.zebowa

k ---------------- g
spólgloska bezdá,rieczna,

ustna, twarda,
zwarta, tylnojçzykowa

Przyklad.!:
rozstanie -----+

rozpoczgcie -----)

jakâe ------>

A co z takim ìvyrazem jak np.: trzask - wymawianl'm [t s zas k]? Glo-
Bka ,,r2" zostala zast4piona przez gloskg ,,s2". Dlaczego? Stalo si9 tak pod
wplywem bezdZwiçcznego ,,t", tym razem kierunek upodobnienia biegnie
zgodnie z kierunkiem czytania wlrazu:

t t -askl
Takie upodobnienie nazywamy posteporvym.

Za.pd.ni9ta.j !
Upodobnienie postgpowe (-+) gÌoska dziala na nastçpnq.

Pr4,klddr:
krzak -----+ kszak przód -----+ pszód

przepasé -----+ pszepaSó

Opisuj4c upodobnienie z\4rracamy uïvagg na to:
a) jaka zmiana zaszla, np.: upodobnienie pod ïr'zgledem atzïvigcznoóci,

pod wzglgdem miejsca artykulacji, itp.;
b) w jakim kierwüu zaszla zmiana: upodobnienie wsteczne, postepowe;
c) czy mamy innA moZliwosé wymowy danego wyrazu, np.: czy potra.fi-

my powiedzieé - krzak, Ìawka w)'rnawiajqc Ív tych wyrazach ,,w"
i ,,r2"? - chyba tylko z wielkim truden a i tak brzmi to co najmniej
,,dziwnie" i Smiesznie. JeóIi nie moZna wypowiedzieé wyrazu, któ-
ry uÌegl upodobnieniu, zgodnie z jego pisowni4, to takie upodob-
nienie nazywamy ,,martwym". JeZeli mamy inna mo2liwoóó reali-
zacji ìvyrazu, wóì\rczas upodobnienie jest ,,Zywe", np.: mo2emy po-
wiedzieó ,,róg domu", ale i [ruk domu].

spólgloska dZwiçczúa,
ustna, twaÌda,

szczelinowa, walgowo"zebowa

ZmieniÌa sie tylko dzvtigczno6é. Dlaczego? Aby odpowiedzieÓ, musimy

sprawclzié s4siedztwo gloski ,,w". OtóZ w naszym przykladzie po 
'lZwiçcz-nej glosce ,,w" \i/ystgpuje gloska ,,k", która jest bezüwieczna' Nasze na-

rz4tty artykulacyjne juz przygotowujq sig do jei realizacji, dlatego gloske

,,w" wymawiâmy iak gloskç poalobn4, róini4c4 sie tylko dzwiecãIo6ci4'

Najbartlziej potlobna rlo ,,w", aìe bezdZwigczna 6ak,,k"), jest gloska ,'f"'

}/ioima tzec, ir, bezüwigczne ,,k" podzialaÌo na dzwiçczne ,,w"' Taki typ

upodobnienia nazywamy upodobnieniem wstecznym'

ÌVlstgpqle ono równiez w w]'raz ie ,,tâkie" w]'mawianym [t a g z e ] (nie-

stety czgsto równieZ blçdnie tak piszemy). W w]'razie tym gloske bez-

diwiçczn4,,k" zâst4piono gloska dZwigczn4 ,,g",bo zaÏaz po niej obecna

jest w analizowanym sloï'ie gloska 
'lzwíQczrjá 

,,2" '

Zapdmieta.i !
UÍroalobnienie wsteezne (<--) gtoska alziata na ltoprzedniq'

16



wygryZé w)'Ìnawiamy

A teraz spróbuj sam:

-----+ [wygr%ió] upodobnienie
wsteczne, martwe, pod wzgle-
dem atzwigcznosci

Cuiczenie
Opisz upodobnieniâ w podanych $/yrazach.

Prztklad:
przepiórka wymawiamy -----+ [ psz e p i ó rka] - upodobnie-

:Ìie postçpowe, martïue, pod
wzglçdem dZwigcznoóci

Upodobnienia ood wzeledem diwiçcznoóci

Zd,pamígtdj !
Upodobnienie pod wzglçdem dzvrigcznosci - gloski utra-

ciÌy Ìub nabyÌy dzwiecznosó. Ukata dzwiecznoóci to ubezdZwiç-
cznienie, nabycie dZwiçcznosci to uüwiçcznienie. Warto jesz-
cze zapamigtaó, te wszystkie upodobnienia wer4/n4trzwyÌ.az owe
pod wzglgdem dZwigcznoóci s4 martwe.

Cuíczenie
Opisz upodobnienia.

Przykldd:
kwitn4ó ----+ tllitnaól - upodobnienie Ìveìr,n4trzwyrâ-

zowe, pod wzgledem dáwigczno6ci - ubezdZvlíecznie-
nie ,,w" pod wplywem ,,k", martÌve, postçpowe;

zakladka -----+ lzaklalÈal - upodobnienie weïrn4trzwy-
razowe pod wzllçdem dZwieczno6ci - ,Jbezdtwiçcz-
nienie ,,d" pod wplywem ,,k", martwe, wsteczne.

A toraz spróbuj sam:
przemijaó-+.. .

odty lu-) . . . . .

odsun4ó -) . . . .

przezwyciçìryô -+ .

przyczep -->..

pod spodem -+ .

rozs4dny-+.. .

rozkazaó-+.. .

struZka-+.. . .

tak jakby -+ . . .

nad Polskq --à .

podstawa--) . . .

bezsnieZny w''mawiamy . .

upodobnienie

liczba wymaìviamy

- upodobnienie

trzy ìn Ìnawiamy .

- upodobnienie

Rodzaje upodobnieú
ze wzslçdu na mieisce wvstçpowania

RozróZniamy upodobnienia ÌveÌvn4trzÌvyrazowe,
zachodz4 w obrebie jednego wyrazu:

krzak -----+ [k s>z â k] wstaika ----)

prosba -----+ hroz! al

i upodobnieniâ migalzywyrazowe, ktfue zac}]odzq miçdzy s4siaduj4cymi
wyrazami: rzut dyskiem -----+ [rzug qyskiem]

brak zgody -) [brag zgody]

tenis ziemny -----+ [teniz ziemny]

UpodobnieniâwewnAtrzwyrazowe s4 zwykle,,martwe". Upodobnienia
miçdzyÌvyrazo!Íe - ,,iywe" , ïzn. moi:emy powiedzieó: tenis ziemny lub bez
Zadnego Ìtrysilku teniz ziemny
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Utrata di\Á'iecznoóci na koúcu wvrazu

Zauwúcie,ze w polskiej wymo\ ie na koúcu wyrazów sa albo samo-
gloski, albo bezdzwigczne spólgloski: piszemy -jtti, czytamy - Li u s z l, cho-
cia '2 -  [chociasz] ,  lew -  ue f l .

Uuaga!
Na koácu wyrazów spólgloski alzwieczne kac4 sw4 d'Zwiçcz-

nosé.

A co z takimi przykladâmi: dom, leú, dar? lVyjqtkiem od powyzszej

reguÌy s4 wyrazy zakoúczone na gloski spólots/arte, tzn. -m, -n, -r'
-1, -1. One nie trâcA rlZwiçcznoéci na koúcu wyrazu, poniewai nie maj4
bezdfuiçcznych odpowiedników Ponadto gldski te nie ulegajq ubez-
úáwiçcznieniu pod wplywem glosek bezalzwigcznych, zawsze powiemy:

lampka .- z dit$igcznym ,,m", choé po glosce tej zapisujemy aZ dwle bez-
d'Zwigczre gloski -p, -k pólka, bulka z diwiecznym ,,1"; lampas z üwiQcz'
nym,,m",

Uwdgd!
Gloski te nie wptywaj4 równiez w ãaden sposôb na s4siednie

gÈoski, tzn. nie udZwigczniaj4 ich, np. w Ìtíyrazie tlo - po bez'
dZwigcznym ,,t" rnamy dtwieczne ,,Ì" ale i tak powiemy tlo
a nie dlo.

UBodobnienia wewnetrzwyrazowe
pod wzslçdem mieisca artvkulacii

z ---------------' i)
przedniojezykowa, podwplywem órodkowojçzykowa,
twartla, diwiecma, miekka. dzwieczna.
uslna, szczelinowa ustna. szcze]inowa

órodko\rojçzykowa,
miekka, úwieczna,

ustÌra. zwâÌto-szczelinowa

GÌoska przedniojgzykowa ,,2" pod wplywem órodkowojgrykowej ,,dzi" prze-
szÌa w órodkowojezfkow4 ,,r".

rozczl:daó roszczulaó
. - - - . . . - - - - - - - - - . - -7

przeatnloJgzykowa, pod wptywem przedliojezykowo-dzlqslowa,
twaÌda, diwieczna, CZ twarda. bezdiwieczna, ustna,
ustna'szczelinowa przedliolgzytrowo-aziqstowa, szczeliìowa

twarda, bezcliwieczna,
ustna, zwarto-szczelinowâ

Gloska przedniojçzykowa oz" pod wplywem przedniojçzykowo-dzi4slowej

,,c2" przeszla Ív przedniojçzykowo-dzi4slow4,,sz".

zdzlwié idzíwiê

panienka panieqka

o ---------------- hl
przeilniojqzykov'ã, podwplywem tyhojezykowa,
rwaÌda. dZwiçczna. k twarda. clrwieczna,

nosowa - nosowa
tylnojezykos'a"

twarda, bezdiwieczna,

Gloska przedniojçzykowa ,n" pod wplywem tylnojgzykowej ,,k" przeszlâ
w tylnojezykowa ,,(Íl)" (poÌryiedz gloéno wyraz okno i wyraz panienka -
n, które slyszysz !s drwim z nich jest wlaénie tybrojgzykowe i w pisowni
fonetycznej oznacza sig je liter4 greckq n (eta).

Podobne zjawisko zachodzi w wyrazach: Kongo, hangar, kangur, okien-
ko. Otói przed gloskami tylnojezykowymi (,,k", ,,g") przedniojgzykowe ,,n"
upodabnia sie pod wzglçdem miejsca artykulacji do tylnojgzykowego ,,k"
lub ,,g" i w efekcie otrzymqjemy tylnojgzykowe ,,n", które, ozfÂczamy l7te.
rq greck4 n.

zastanówmy sie nad przykladami:

rozciqé rosconc

przedúlojçzykoq'a, podwplywem óro(üowoigzykowa,migkka,
twaÌda, dZwiçczna, a bezúiwieczna, ustna,
ustna. szczelinowa " szczelinowâ

órodkowojçzykowa,
miekka, bezdzwieczna,

uatna, zwaÌtcszczelinowa

Gtoska przedniojçzykowa ,,2" pod wpÌyrvem Sroalkowojezykowej 
',ê" 

prze'

szla w órodkov/ojezykow4 ,,ó".
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Upodobnienia wewn4trzwyrazowe
nod wzslçdem stopnia zbliienia narz4dów moìrv
(dla ciekawch)

W wyrazach ,,paústwo" lub ,,sÌoúce" zwykle nie w]'rÍìawiamy dokÌad-
nie gloski ,,ú". Zamiast niej rÀrydajemy dZwigk, który w fonetyce okresla
sie jako nosoìva .,j", a zapisuje [i]

Upodobnienie pod wzgledem stopnia zbliienia narz4dów mowy doty-
czy wla6nie spólgloski ,,ú" spólotwartej, kiedy znajduje sie ona przed
glosk4 szczelinowA. Wyma\ryiamy wtedy dZwigk posredni miedzy ,,ú" a ,,s",
,,c", czyli szukamy gloski dZwigcznej, unosowionej i miçkkiej. \ryarunki te
speÌnia tylko tzw. nosowa ,j" [i]. Zjawisko to nosi nazwe - rozsunigcia
ârtykulacyjnego.

Zapamietãj !
Rozsurrigcie aÌtykulacyjne to zjawisko polegaj4ce na zamia-

nle gloski ,,ú" przed gÌoskami szczelinowymi na nosowe ,j,' [i].

Kiedy 9 i 4, a kiedy en, em i on, om,
czvli o samoeloskach nosowvch

Zapd.mietaj !
Rozklad samoglosek nosowych to zjawisko polegajAce na

wymo\Ãrie em, en, om, on zamiast ,,ç", ,,4,' przed, spóÌgloskami
zwa-rtymi lub zwarto-szczelinowl,.Ìni.

SamogÌoski nosoïve nie za\ sze jednak rozkladane s4 podczas wymo-
wy np.: w wyrazach Ìvas, kes, m4Z - rr/ymawiamy je tak, jak sÌyszlmy Decy-
(lrUe o tym sqsiedztwo, gdyZ przed gloskami szczelinowlrni (np.: ,,2,,, ,,sz',,
..2", ,,s") samogÌoski nosowe sig nie zmieniaj4. podobnie jest na koúcu
wyrazu - powiemy: z mam4, a nie z mamom.

Uudgd!

Unikaj tego rodzaju blçdów jçzykowych!

Uproszczenie grupy sDólsloskowei

Zdarza sie czàsem, àe w jakimó wyrazie wystçpuje obok siebie kilka
st)(ilgÌosek, np.: w wyrazach krakowski lub szeóéset, pov/iódlszy, srebrny
W swobodnej, szybkiej wyÌnowie dochodzi do opuszczeniajednej spóÌgloski.

praoìtrnlâ wymowâ

Mówimy:

semp - choó piszemy

zemby , choó piszemy

tromba choó piszemy

kont choó piszemy

mondry choó piszemy
pieniondze choi piszemy

- s9p
- zeby

- k4t
- m4dry

pieniqtlze

trqba -  t romba
4-b -; om-b

JJ
wâÌgowa wâÌgowa

zçhy z emby

ç-b ---------+ em-b

JJ
wâÌgowa waÌgowa

k4t -  kont
A_t __-____) on_t

Jü
przedniojezykowa pÌzednlojgzykowa

prgt -  pï  ent
q-t ____t en-t

JJ
przedniojezykowa przedniojezykowâ

krakoski
szesset (szejset)
por/iótszy
srebny

Jak moZna uzasadnió tg rozbieznoóé? Przyjrzyj sie, wjakiej pozycji s4 sa-
mogloski nosowe: -e i -4? Znajduj4 sie przed spólgloskâmi zwartymi lub
zÌvarto-szczeünowymi, wlrnawiamy je wtedy: ,,9" jâk en, em; ,,4" jak
on, om. To zjawisko nosi nazwg rozkladu sâmoglosek nosowych, gdyi
gloski te rozkladâj4 sig na: samogÌoskç ustn4 (tj. ,,e" Ìub ,,o") oraz spólglo-
skg o takim miejscu artykulacji, jak nastepna po niej (tzn. ,,n" Ìub ,,m").

22

krakowski
szeSóset
powióüszy
srebrny



Zjawisko tâkie naz)'wamy uproszczeniem grupy spólgloskowej (grupa
spólglosek staje si9 prostsza, krótsza, latwiejsza rv artykulacji). Dotyczy
ono równiei nazwisk zakoúczonych na 'ska, -ski, np.:

Komisja Kultury Jezyka Komitetu Jezykoznawstwa PAN przyjela
w 1993 r. dwie normy akcentowania wlrazóìry: normç potoczn4, wÌa6ci-
wA codziennej polszczyúníe, i normg wzorcow4, obowi4zuj4c4 we wszyst-
kich wlpowiedziach publicznych, oficjalnych (np.: w szkole, kosciele, tele-
wizji). Norma potoczna dopuszcza akcentowanie tylko na przedostatniej
sylabie. Regúy normy ïvzorcoÍrej omówimy dokÌadniej poniiej.

W w]'razach dwu- i rviçcej sylabowych akcent pada przewaZnie na
przedostatniA sylabg, np.: so-bo-ta, sa-mo-rz4d. Wyjqtkowo na trzeciq
sylabg od koúca akcent pada w forÍìach:

a) 1. i 2. os. liczby mnogiej czasu przeszlego, np.: pi-sa-ìismy, ba-wiìi
ócie:

b) wszystkie osoby liczby pojedynczej i 3. osoba liczby mnogiej trybu
przypuszczaj4cego, np.: po-szedl-bym, na-pi-sa-1i-by;

c) liczebnüi: 400, 700-900, np.: o-siem-set, dzie-wieé-set;
d) liczebniki maj4ce ïv nazwie cz4stkg -kroó, np.: ty-si4c-kroó;
e) wwaz Rzecz-po-spo-li-ta;
0 niektóre wyrazy obcego pochodzenia, zakoáczone na -yka, -ika, np.: Íi-

-zy-ka, ma-te-ma-ty-ka, nu-zy-ka, re-pu-bli-ka, a takze wyrâz pre-zy-
-dent. 1. i 2. os. liczby mnogiej trybu przypÌrszczaj4cego ma akcentowa-
n4 czwartq sylabg od koúca, np.: na-pi-sa-ü-bys-mt, czy-ta-li-byó-my.

IstniejA równieZ w jezyku polskim $Vrazy które nie maj4 vrlasnego
rìkcentu,lecz l4czq siç rÀr câÌosó akcentow4 z ìÁ'yrazem poprzednim lub na-
Htepn]'Ìn. S4 to:

a) przyimki, np.: do domu, na stole;
b) spójniki: panie i panoÌvie;
c) jednosylabowe formy zaiÌÌúów: boje siç, widze go;
d) partykula przecz4ca ,,nie" -jeàeliznajduje sie w zdaniu przy osobo-

wej formie czasownika, który ma co najmniej dwie sylaby: nie wi-
dzieliSmy

ldarza sie,2e przyimek lub partyku.la ,,nie" l4czy siç zwyrazem jedno-
rylnbowym, wtedy akcent pada na przyimek lub przeczenie np.: nie dam,
nÍr wlos.

lÌ)dczas wymaïviania calych zdaú &Vrazy nie akcentoïvane i akcento-
wlrÌx' lworz4 jednA calo6ó, zwan4 zestrojem akcentowym,

Kozlowska --------------t Kozloska
Piotrowska --------------+ Piotroska
Pawlowski -------------t Pawloski

WYMOWA KRAKOWSKO-POZNANSKA

Je2eli jeste6 mieszkaúcem MaÌopolski, Wielkopolski lub Sl4ska, nie
zarwaiysz nic dziwnego w takiej wymowie: ,,dokond idziesz? Najpierw
na zabawç". zgodnie z regul4 o utracie dáwigcznoÉci przez gloske nâ koúcu
wyrazu - powinniómy lvymawiaó tak ,,dokont itlziesz, najpierf na zabawg",
ale ïv wf,'mowie krako'?Í'sko-poznaúskiej dochodzi do udiìr/içcznienia ostat-
niej gloski, jeieli nastepny wlraz rozpoczyna siç samoglosk4 lub spólglo-
sk4 spôIotwart4, np.: ród Jâgiellonów (spóIgl. j ma cechy samogÌ. r,.

TryYMOWA WARSZAWSKA

Dotyczy nie tylko okolic \ryaïsza$,y ale ca-lego Mazowsza i Pomorza.
\ry'tej w]'Ìnowie nastçpuje zjawisko odwrotne w stosunku do w]'mowy kra-
kowsko-poznaúskiej, dochodzi do ubezdZwiçcznienia ostâtniej spólgloski,
jeZeli nastçpny rvyraz rozpoczyna sie spólglosk4 spóIotwart4 lub samoglo-
sk4. Tote' nie dziwi nas fakt, ie Mâzoïvszanie i Pomorzanie powiedz4: ,,do-
kont idziesz, najpierf na zabawç", út Jagiellonórv".

Uudga!
Obie wymowy - krakowsko-poznaúska oraz warszawska sq

poprawne, zgodne z norm4 ogólnopolska.

AKCENT WYRAZO}VY

zapamietai!
Akcent wlrazowy to mocniejsze w1'rnówienie jednej z sy-

lab wyrazu.



AKCENT ZDANIOWY

Akcent zdaniowy polega na mocniejszym wymówieniu jednego z wy-
razów w wypowiedzeniu przez dodatkowe wzmocnienie sylaby akcento-
wanej. Akcent zdaniowy w jezyku polskirn pada najczgsciej na ostatni
wyraz w''powiedzenia, np.: ,,Basia na pewno przyjedzie", aÌe moie sig
zdarzyó, 2e chcemy podkreslió któraé z informacji, np.: fakt, Ze to Basia,
a nie ktos inny przyjedzie - wtedy zaakcentujemy: ,,Basia na pertrno przyje-
dzie". Akcent zdaniowy zaleZy od intencji mó$'i4cego, od tego, co on ìv da-
nej chv/iìi chce podkreólió podczas rozmowy

Blyskawiczna powtórka

I. Pojgciâ, które trzeba znâó

fonetyka - nauka o gloskach
fon - dzwiçk, glos, brzmienie
fonem = gloskâ - to, co wymawiamy, czyli najmniejsza dajAca siç wyod-

rgbnló sluchem czastka wyrazu
litera - to, co piszemy, czyli graÍìczny znak gloski
zgloska = sylaba - cz4stka wypowiedzeniowâ, której o6rodkiem jest sâ-

mogloska
upodobnienie - zmiana wlasciwosci gÌoski lub grupy glosek pod wply-

wem innej gloski lub grupy gÌosek

II. Narz4dy moïvy
a) pÌuca, tchawica, krtaí (tu wiqzadla glosowe, czyli miesnie, które

drZ4 pod ì[piywem przeplywu poìvietrza, co ìvy\ryoÌuje dzìffigk);
b) nasada: jamy gardlowa, nosoÌva, ustna

- ruchome narz4dy mo\ary znajduj4ce siç rü nasadzie: podniebie-
nie migkkie, jgzyk, wargi, szczçka dolna;

- nieruchome narz4dy mowy znajduj4ce sig w nasadzie: podniebie-
nie twarde, dzi4sla, szczgka górna.
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III. Klâsyfikacjâ spólgtosek
1. Ze wzglgdu na zachowanie \ariAzadel glosowych:

a) dzrviçczne: b, b', w w', d, z, dz,2, ü,2, dí, e, e';
b) bezdZvllçczne: p, p', f, f', t, s, c, sz, cz,6, ó, k, k,.

2. Ze wzglQd].I na ruch podniebienia migkkiego:
a) nosowe: m, m', n, ú;
b) ustne: wszystkie pozostale.

3. Ze wzglgdu na ruch órodkowej czqóci jgzyka:
a) miekkie: m', l ', b', p', w', f ', í, i, í;, ê., di' c,,k', t ' ':
b) wszystkie pozostaÌe.

4. Ze wzglgdu na stopieú zbli2enia narz4dów mowy:
a) zwaÍte: b, b', p, p', d, t, g, g', k, k';
b) szczelinowe: w, w', f, f ', z, s,2, sz, ú, ê,h,in'l.
c) zwarto-szczelinowe: dz, c, d2, cz, dí:, ó;
d) spólotwarte: l. l, l. r, m. m', n, ti.

5. Ze v/zgÌedu na miejsce artykulacji:
a) wargowe: b, b', p, p', m, m'; wargowo-zgbowe w, w', f, f ';
b) przedniojgzykowe

- przedniojezykowo-zgbowe: 1, n, d, t, z, s, dz, c,
- przedniojçzykowo-dzi4slowe: I,l' , r, 2, sz, dà, cza

c) Srodkov/ojçzykowe: É, í,, ó, í, k', g', h', dZ;
d) tylnojgrykowe: k, g, h.

Mpodobnieniâ
\4rewnqtrzwyrazoÌve,

-) 
np., trawka (+) traÍka

. . . .t. upoooDnlenla
migdzywyrazoÍve,
np.: rzut dyskiem (+) rzud dyskiem

,,.) 
wsteczne' nP : tral{a

2. Upodobnienia-

\ nor,roo*", np.: kszak

27



a
oo

Hh
Àìíì/

K

, udZwiecznienie, np.: jak2e (+) jagZe

3. Upodobnienia,,,/
pod wzgledem
dzwigcznosci \

) ubezclZwiçcznienie. np.: krzak (-+) kszak

4. Upodobnienia pod wzgledem miejsca artvkulacji

Uud.ga!
Aby opisaó takie upodobnienie, musisz znaÓ wlâsciwosci

spólgiosek.

rozczuTaô roszczu-Iaó

pÌzedniojezykowa przedniojezykowo-dzi4slowa

pod wPiYwem
c2

przedniojçzykowo_dziqslowa

5. Rozklâd samoglosek nosowych

zjawisko rozkladu 4, L na om, on, em, en przed spóÌgÌoskami ztuar-

tymi lub zwarto-szczelinowyni.

6. Uproszczenie grupy spóIgloskowej

krakowski'---------) krakoski
powiódlszy -- -------+ powiótszy

Slowotwórstwo
czyli nauka o tworzeniu slów

W tym rozdziale przylrzymy sie bliZej zyciu w]'razów Choó na ogó1,
w codziennych kontaktach z inn]'mi ludUmi, poslugujesz sie ïv]'powiedze-
rìiiìmi, nie zapominaj, Ze na w]'powiedzenia sklad4i4 siç wyrazy które s4
rioiako po6rednikami pomigdzy twoiml myslami a odbiorc4 wlpowiedzi.

uupowAIzNAczENrEwYRAzÓW _
Kaidy z was potrali podaó jakies wgazy z codziennego jçzyka, np.:

Ilçkn51 dom, stoi, na, wzgórzu, Í', ogrodzie.

Zapamiçtdj !
Wyraz to zespól gÌosek Ìub gÌoska maj4ca znaczenie.

Wyrazy s4 znâkami: przedmiotóW ilo6ci, czl'nnosci. S4 znakami, czy-
ll (:(,s znacz4, np.: tygrys, dom.

(lzy jednak wszystkie wyrazy znacz4 w ten sam sposób? Czy mozna
rur|ysowaó to, co znaczq wEazy: w, nad, pod,, i, zaraz, potem, od, po? Nie,
r lr) rllirtego, ie sE wyrazy samodzielne znaczeniowo i niesamodzielne,
izrr. lrrkic, które same nic nie znacz4, ale za pomoc4 tych slów okreélamy
rtt.: r'oliìcie migdzy przedmiotami, kolejnoóó wydarzeú, itp.

ketprgt ---ì prent
en-t

-) kont
on-t
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WYRAZY PODZIELNE
I NIEPODZIELNE SÍ,O\ryOTWÓRCZO

Na ogó1 moZemy zrozumieó zrÌaczenie wlrazu üi9ki temu, Ze potrafi"

my odniesó je do innych slów, np.: latawiec to co6, co lata, kotek to maÌy
kot. Ale jui sam wyraz kot trudno okreÉlió w ten sposób. Takie relacje
miealzy wyrazami - ich wzajemne okreóIanie sig nazywamy slos'otÌr'ór-
czym znaczeniem wyraz u.

Uuãgd!
Wyrazy których nie mo2emy odnieóó do innych wyrazów, sa

niepoalzielne slowotwórczo. Nâlei4 do nich wszystkie wyrary
niesamodzielne znaczeniowo, np.: dâ, Í/, pod, i itd. Wlrazy, które

maj4 samodzielne zÍr?czenie i które potrafimy odnieÉó do innych ri/yra-
zów, s4 podzielne slo\trotwórczo, ale o tym póániej.

RODZINA }VYRAZÓW

Wyrazy nie lubi4 samotnoéci, toteZ egzystui4 w gromadach, moZna
ruec,2e 2yi4 calymi rodzinami, tzn. bywaj4 ze sob4 spokrewnione, jak

wyrazy: dom, ilomator, domowy, domorÀrnik, domek, domisko, ktôre pocho-

dz4 od wyrazu dom. Zatwaà, ite cz4stka ,,dom" znajduje si9 v/ kaZdym
z nich. Podobnie wyrazy: staroóó, starzec, staruszek, staruszka, albo: góry,
góral, gôralska, góralka, górska.

Zapamietaj !
Rodzfura wyrazów to zespóÌ wlrazów pokrewnych, podob-

nych znaczeniowo. \ryszystkie wlrazy jednej rotlziny majq Í'spól-
n4 cz4stke.

Cuiczenie
Podane wyrazy pogrupuj w 3 rotlziny:

motor, lyZwia.rstwo, pierzasty lyàwiarz, motorórvka, pióro, mo-
torek, lyzwiarka, motorniczy piórko, lyZwa, pierze, motoroïry,
motoróïvkowy lyâ'\Miarski.

WYRAZY PODSTAWO1ryE I POCIIODNE

Podobniejak w lualzkiej rodzinie, tâk i ïv roalzinie ra/yrazów ktoó bywa
starszlt ktoó mÌodszy kto6 pochoclzi od kogo6 (np.: córka pochoüi od swo-
ich rodzicow a jeden rvyraz od innego), ktoé jest z kimó w bliZszych lub
dalszych stosunkach. \{ zale2no6ci od wzajemnych relacji w rodzinie \ay-
razôw tozróiniamy wyrazy podstawowe i pochodne.

Zdpdnietaj !
Wyrazy które pochodz4 od innych wyrazów nazywamy po-

chodnymi. Wyrazy od których tworzyrny nov/e ïvyrazL nazywa-
my podstawowlmi, bo s4 one niejako podstaw4, punktem $.yj-
ócia tüa innych ìvyrazóür

Spójrz na ponizsze zestarvienie:

wyÌ'az podstaworvy wl'raz pochodny

kotek
góralka
lawka
pokrewny

ówiczenie
Dopisz jak najÌviçcej wyrazôw pochodnych do nastgpuj4cych

wyrazów podstarvowlrch:

lloc -

Ëloúce -

Inucha

Plt)8

I]]UDOìryA DEFIMCJI SLOWOTWÓRCZEJ

Aby ustalió, kt6ry z wpazôw jest podstaworrv1t a który pochodny na-
Inily uloiyé deÍinicjg slowotwórcz4, tzn. tak zalefiniowaé dany wyraz po-
fhrxlDy by znaleié jego wyraz podstawowy np.:

kot
góra
laìÃta
krew

rybak - ten, kto lowi ryby;
palacz - ten, kto pali;

piesek * mâly pies;
samolot - to, co samo lata.
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Przewainie lIraídy wyraz pochodny jest tworzony od jakiegos jednego

wyrazu podstawowego, np.: rybak - pochodzi od slowa ryba, kotek - po-

chodzi od slorva kot, ale zdarza siç, 2e dwa wyrazy podstawoìIre l4cz4 sie,

by utworzyó nowy rrvyraz, np.: golibroda - pochodzi od wyrazów: golié

i broda (ten, kto goli brody), szybkobiegacz - od wrazów szybko i biegaó
(ten, kto szybko biega), samochód od rryyrâzów sam i chodzió (to, co samo
chodzi).

Uuaga!
chociai w definicji sÌowotwórczej zamieszczamy odmienne

formy gramatyczne Ìvyrazów podstawowych, przy analizowaniu
bierzemy pod uwage ich formy podstawowe:

- dla rzeczownika - mianoÏvnik liczby pojedynczei;

- dla przymiotnika - mianownik liczby pojedynczej, sto-
pieí róvvny;

- tüa c2asownika - bezokolicznik.

wyraz pochodny ilefiricja sloÌvotwórczâ wyraz poosÌawowy

górâ

J
górâÌ - ,,ten, kto mieszka w górach"

J
góralka - ,,kobieta góral"

Ówiczenie
Podaj definicje slowotvrórcze wyrazóìü i wyrazy podstawowe

Przyklad:
bielidlo - ,,to, za poÌJJoc4 czego sig bieli" - bielió
plaszczyk - ,,maly plàszcz" - plaszcz
czerwonarvy - ,,lekko czerwony" - czerwony

Â teraz spróbuj sam:

deÍinicjâ sloÍ'otwórcza wyraz podstaìvowy

piórko

najweselszy

ogóreczek

pianistka

kolarski

l)uleczka

lrarszczyk

wieszak

prxlpórka

lxxlkladka

txr(lk ladaó

wflt(\:zny

rybak
biegacz
róioïvaìÃry
róàalry
rowek
polykacz
niedzielny
brudny
mateczka
miernik
waleczny

ten, kto loìvi ryby
ten, kto biega
taki, który jest lekko róZow
taki, który pochodzi od r6ày
duiy rów
ten, kto poÌyka
wlaóciwy niedzieli
pelen brudu
dobra matka
to, za pomoc4 czego sig mierzy
skory do walki

ryba
biegaó
róZowy
róZa
rów
polykaó
niedziela
brud
matka
mierzyó
walka

Uudga]
\ryyraz pochodny pochodzi od jakiego6 wyrazu ale moze byÓ

takZe podstawowym dla innego wyrazu. UkÌadaj4c definicje slo-
wotìryórcz4 pamigtaj - szukâmy naiblizszego pokrervieústwâ.

\ryeimy teraz pod uwage tÌzy wyrazy: gÓra, góral, góralka. Spójrz jâk

ukÌada sig pokrewieústwo:
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PODSTAWA SÏ,OWOT\ryÓRCZA I FORMANT

Analiza slowotwórcza wt'razów polega na poróürnywaniu ze sob4 wy-

razów: podstawowego i pochodnego. W wyrazach pochodïìych rÀryrÓZniamy

dwa czlony: podstawç slowottvórcz4 i formant.

Zapamvtdj !
Podstawa slowotwórcza to czeóó taka sama w wyrazie pod-

sta\4rowym i pochodnl'Ìn.

Formant to czgSó dodana do wyrazu podstawoïvego, dzieki
której tworzymy norvy wyraz.

Spróbqjmy wyró2nió podstaÌ e slowotwórcz4'i formant w nastgpuj4cych
wvrazach:

wierzbina

()BOCZNOSCI SAMOGLOSKOWE I SPÓLGT,OSKOWE

PotraÍisz juz ustalió wyraz y podstawowe i pochodne, umiesz takZe skon-
Htruowaó definicjg slowotü/órcz4. Spróbujmy wiec razem, niczym prawdzi-
wi jçzykoznawcll dokonaó analizy slowotrvórczej wyrazu.

podstâwa slowotwórcza foÌmant------==-- 
l -=-

ziel ln ik - , ,co6 na ziola, ,

pomidorê.!K
/\

podstawa slowolwórcza formanl

wyraz podstawowy: pomidor

,,maly pomidor"
J

definicja slowotwólcza

ziolo - wyraz poalstawowy
dÌa w}'1 azu zielnik

deflnicja slowotwórcza

jablon$,,* ,,mala jabÌoú"
/ \

podstawa slowotwórcza formâüt definicja slowotwórcza

wyraz podstawowy: jabÌoí

A teraz spróbui sam:

ksi4íeczka

córeczka . . . .

p i e si{& ,,maty Pies"
r ' \J

poalstawa slowotwórcza foÌmant deíinicja slowotwórcza

ìvyraz Podstawowy: Pies

$ln ukamy podstarvy slowotwôrczej. Zaczynamy od wyrazu podstawowego
tt lolo. Czgóó niezmienna .IlÍ tym ìr/yrazie to ziol-, -o jest koúcówka, która

Ìrlìgnie zmianie podczâs odmiâny tego rzeczownika przez przlpadki Ce-
lll nle wierzysz, sprawdá!). Jest to tzïr'. koúcówka Íleksyjna. Teraz bie-
l'romy pod uwagg Ìryyraz pochodny * zielnik. Znajdujemy tu bardzo podob_
l|rl ílo ziol- czastke ziel-. Zestawiamy je:

wyrazpodstawowy wyraz pochoalny

ziol- zier-
Co sig zmienüo?

o ------+ e

I ---ì 1

fÌrr'ównqjqc obie podstawy zauwaiamy, ie -o- zmienüo sie w -e-, -l- w -l-.
NflÈtrll)llâ wymiana glosek w obrgbie podstawy slowotq/órczej (lub tema-
llt Élí)wolwórczego - obie nâzwy s4 poprawne). Tâkie Ìq,Ìniany nazywamy
0h(x'znoÉclami.
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obocznoSci:
a) samogìoskowe a:e

b)spóÌgloskower:rz

,,miejsce, gdzie stoj4 wozy"

obocznoSó samogloskowa Ó : o

Uuagd!
ft lgt"j, Ue gloski wymieniajq sie tylko w obreblo $wolcj

klasy tzn. samogloska moie wymieniÓ sig na innq samogloskç

uìnái*to.o" 
"" 

inn4 spÓtgÌosk9, ale nigdv nie motna wynt!ÌÌÌló

spÓtgloski na samogloske'

ZazwyczÍrj iedí gloska wymienia sie na inn4 Wyjqtklem Jo$l ltl "(!"'

które w niektórych przypâdkach znika bez Sladu'

RozróZniamy obocznosci:-.i"nìú.o"*", 
np.: s: é, t: ó' tl: tlZ' b: b'(bi)' closka twardo (lo gl('ski

migkkiej;
b) samogloskowe' np.: e: a, o: ó, e: o' 9: 4otaze:Õ<e do 

'orlt 
lìì(ll ' lblo-

gicznego).

tHffil Uuagat
KÃ,iÊ obocznoóci dotycz4 Wlko tematu slowotwóro' oLo (l(Ílsliì-

tÏhi I wy slowotwórczej) Nisdv formantul
ffi..J -/ ì

Odszukajmy obocznoóci w przyktadach:

orV"* pnl.to*u*vl.'lw"*l

l
i rowlÌ l

Uuaga!
@ - tàk znaczymy zero morfologiczne, czyli miejsce, w któ-

r1'rn samogloska e \ryypadla i nie zostala zast4piona Zadn4 inn4
samoglosk4.

morski

muszka

definicja slowotwórcza: . ..

w]Íaz podstaïvowy: . . . , . ,

podstawa slowot$rórcza: - -

formant: .

obocznoSó:

formant: .

obocznoéi:

Á,^:^-^- t^

@ffiürffi
ffi.fl PrzeprowadZanalizgsÌowotwórczawyrazów:

ËF debowy r_
definicja slowotwórcza. .. .

! Íyrazpodstawowy: .  . . . . .

podstaìrva s lowotwórcza: .  .  ,  . . . . . . . : .

,,zachowywaé wiare"I
wierzlvg
/ / \

poalstawa formant

sÌowotwolcza

)'r-ï
podst. slorv. formânt

/1'\
podst. sìow, formant

obocznoéó e : @

,,samica lwa"



RODZAJE FORMANTOW

oto analiza slowotwórcza kilku v/yraz Ôw' ZwrôÓ lnstagç zwÌaszcza na

DoloZenie formantu.

Zau$/42, Ze formant znajduje sie albo przed podstaw4 slowotwórcz4' albo

niejako po podstawie, jakby do niej przyrósl'

Zapamí?tai!
Je2eli formant wystçpüe przed podstaw4 slowotwórcz4 na-

zywamy go przedrostkiem, a jesli po podstawie sloìryotwÓrczej

nazywamy go PrzYrostkiem.

W wyrazach zbudo\ivanych z dwóch wyrazó\ry podstaworivych bardzo czgsto
formant spaja obie podstawy slowotïvórcze.

zãpamietdj !
Formant, za pomoc4 którego pol4czone s4 dwie podstawy slo-

wotwórcze, nazywamy spójk4 Ìub wrostkiem - wrósl pomiedzy
dwâ temâtY slowotwórcze.

Zastanówmy siç. jak powstaÌy takie wyrazy:

szo i ia

podstâwa Uuage!
sÌowotwórcza Tojestkoúców-

ka fleksyjda

,,duZa szpilka"
definicja

slowotwórcza

szpilka
wyraz

podstawowy

Odrzucamy koúcówke wyrazu podstawowego, czyli -a i otrzymujemy:
szpil
szpilk

"lercz wyrúnie nddaó, 2e ïvyraz pochodny pov/stal tlziçki uszczupleniu
w].râzu podstawowego o -k-.

dZwig

wyrâz pochodny

,,to, co dZwiga" dt\Yig.ae

definicjaslowotwórcza wyrazpodstawowy

Tym razem, aby utïvorzyó ïvyraz pochodny wystarczylo odrzució cz4stke
-aó, czyli tzw. przyrostek czasownikowy

MoZemy uogóìnié, ü pewna grupa w]'razów pochodnych powstala przez
odrzucenie przyrostków czasownikowych (np.: nas]'p - nas!'p-aé) Ìub mor-
femóÍv (czyli czAstek skladowych w]'razu).

Uuagd.!
Wyrazy pochodne tworz]'Íny dodqÍ4c do tematu wyrazu pod"

stawowego formanty (przlrostki, przetlrostki i wrosthi czyli spój-
ki) lub odrzucajqc fragmenty tematu wyrazu podstawowego.

t_.
wvl leczvc

/ / - ' -* . \ .
Podstawa

formant slowotwóÌcza

,,zakoÍrczyó leczyó"

definicja
. slowotwórcza

leczyê
wyraz

podstawowy

orzechìowY
.... \

poalstawa forÌnant
slowotwórcza

,,cos orzechaz

definicjâ
sìowotwóÌczâ

orzech

úyfaz
podstawowy

ser ln
'...poalstawa

slowotwõrczâ

ik

formant

,,ciasto z sera

' definicia
slowotwórcza

8er

wyraz
podstawowy

zFobió
,., '

foÌmant _ Poosrawa
slowot worcza

,,zakoúczyó robienie

aleflnicja
slowotwórcza

robic

\Nyfaz
podstawowY

A gdzie schowal sie formant w takich przykladach:

lanl i lduch
,/ ' \  \

podstawa \ Podstawa
sloríotwórczâ \ sÌowotwórcza

foÌmant

,,ten, kto Ìapie duchy"
deÍinicja

slowotwórcza

lapaó, duch
wyrazy

podstawowe

powrieóci lo lp is l rz
' / l r

podstawa / Podstawa
slowotwórcza / slowotwóÌcza

lormant

,,pisarz powieóci"

definicja
sÌowotwóÌcza

powieóó, pisarz

w]Ìazy
podstâwowe
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Draclo\ I ,n ia.,.. 
\

. 
podstawa foÌmânt

,,tam, gdzie sie pracuje"

definicja
slowotwórczâ

pracoïvaó
(czasownik)

wwaz
podstawowy

pracoïvnia - rzeczo\ffnik odczasoÌvniko\ry, gdyZ poü/stal od czasownika

. lK2acrtar\â

. 
podstawa Íormant

,,tam, gdzie s4 kwiaty"

definicja
slowotwórcza

kwiat
(Ìzeczownik)

wytaz
podstawowy

kwiaciarnia - rzeczownik odrzeczownikowy, gdyi powstal od rze-
czownika

przqdzlalnia
/z\

. 
podstas/a foÌmânt

,tam, gdzie siç przedzie'

definicja
slowotwórczâ

przq6ó
(czasownik)

lJWAZ
podstâwowy

przedzalnia - tzeczoïvnik odczâsowïikowy, porffstaly od czasownika

Formanty czyli cz4stki dodane do podstawy slowotwórczej, powoduja'

iZ moZemy tworzyó wlrazy pochodne o nowych znaczeniach i na t]'m pole-

ga ich glówna funkcja.

(. fotmanl

kwiaci-arnia

U*i^t.'/
\ formant

\k.ir"i-".kuí

'leraz przy:Ízymy sig innym formaúom:

nauczyciel - nauczyciel-kak' 
formanl

,,, formanl
lekarz - lekar-ka-

.z formant
kwiat - kwiat-ek-

Niektóre formanty dodane do podstawy slowot$rÓrczej nie tworz4 no-

wych znaczeú, tylko zmieniaj4, dookreólaj4 i lszczegíl^wiai4 znaczenie

wyrazu pochodnego; moZe to bYó nP.:

- informacja o plci osoby (iekarz - lekar-ka):

- informacja o cechach przeüniotu, np.: jego wielkoóci (kwiat - kwiat-ek);

- wyrâianie dotlatnich lub ujemnych stanów uczuciol'vych nadawcy in-

formacji. przez: zgrubienie, np.: dom - dom-isko, kot - koc-isko lub zdrob-

nienie, np.: kot - kot-eczek, s]ryì - syn-eczek, córka - cór-usia;

- wskazanie na powtarzalno6Ó zjawisk, np.: graó - gr-ywaé, poszukaó -

poszuk-iwaé, wspomnieó wspom'inaó.

Spróbujmy zacz4Ó od przyklailów. Dokonajmy ânaÌizy slowotwórczej

nastepuj4cych ìvyrâzów pochodnych:
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Wszystkie te przyklady to wyrazy o podobn]ryn znaczeniri ogólnym,
zostaÌy one utìrorzonê od rzeczowników lub czasowników za pomoc4 for-
mantów: -nia, -alnia, -arnia i oznaczaj4 miejsce.

Zdpamietdj !
Zbiór wlrazów pochodnych o tym samym lub podobnl'rn zna-

czeniu ogóln!Ín, utworzonych od ró2nych czg6ci mowy za pomo-
c4 ró2nych formantów, nazywamy kategori4 slowotwórczq.

Podane powyZej przykÌady nalez4 do kategorii nazwy miejsc, np.:
ksiggarniâ, pa-larnia, cukrownia, trawnik, lotnisko, skarbnica.
Inne kategorie:

a) nazwy czynnoóci, np.: bieganie, czltanie, ìivozenie, ó\ryiczenie, pi-
cie, mycie;

b) nazy/y cech âbstrakcyjnych, np.: szaroóé, bialosó, dobroé, müoóé,
smutek:

c) nazwy w5rkonawców czynnoéci, np.: biegacz, rybak, mleczarz,
naukowiec, zawodnik, oskarZyciel, nauczyciel, obroúca, jeldzlec,

skoczek, pisarz, adorator, rolnik;
d) nazÌÌry narzgdzi, np.: imadlo, bielidlo, kosiarka, betoniarka,

chÌodnica, grzaÌka, zakÌadka;



e) nazwy nosicieü cech, np.: glupiec, mçdrzec, silacz;

f) nazwy mieszkaíców np.: krakowianin, \ìlrarszawiak' Litwin' Ja-

poúczyk;
g) nazwy Zeúskie, np.: studentka, malarka, dozorczyni, siostrzeni-

ca, Amerykanka;
h) nazìüy zdrobnieú, np.: stotik, synek, slonko, pÓlko' glówkâ'

torebkât
i) nazÌvy zgrubieú, np.: domisko, psisko.

TrzebaprzyznaÓ, ii zbiór kategorii sÌowotv/órczych jest obszerny Nie"

co inaczej sprâwa wygl4da z tzw. tylrem slowots'órczjm. T,'p slowotwór-

czy dotyczy równieZ wyrazów pochodnych, maj4cych podobne znaczenie

ogólne, aÌe ut\ryononych od tej samej czçóci mowy za pomocA tego samego

formantu, np.: w obrebie kategorii wykonawców czlmnoóci sA to:

a) tlT rzeczownikórÃr odczasownikowych z formantem -iciel np. : myóli-

ciel, donosiciel;
b) typ rzeczownikó\4r odczasoürniko\Ãrych z formantem -ca np.: nadaw-

ca, klamca.

Zaparnigtai !
Typ slowotwórczy ïo zbi6r wyrazów utworzonych od tej

. samej czgéci moïvy za pomoca tego samego formantu.

M:o na rzec, Ze pojçcie kategorii slowotwórczej jest szersze

niZ pojgcie tlTu slowotwórczego.

PRODUKTY\ryNY I NIEPRODI]KTYWNY
TYP SLOWOTWÓRCZY

Zdpdmigtai !
ProduktyÌr'ny typ slowotwórczy to taki, który sluzy jako

model, wzorzec tworzenia nowych wyrazów pochodnych. Pojecie
produktywnoéci nie ma nic wspóhego z czestoóci4. 54 boìryiem

typy nielicznie reprezentowane Ív jezyku, a jednak w razie tworzenia na-

zwy sÌuz4 jako vtzorzec, np.'. nazwy samic z formantem -ica, jak: lwica,

kocica itd. moga w razie potrzeby postuzyó jako wzorzec dla utworzenia

naz$ry samicy bociana - bocianlca.
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ProduktyrìvÌìe typy sÌoïvotwórcze to np.:
a) odczasoü,nikoÌve nazwy wykonawcóÍrr czynnosci z formantem "âcz,

np.: kopacz, zbieracz, bíegacz;
b) odczasownikowe nazry narzedzi na -acz, np.: poÌryielacz, spychacz

i na -arka, np.: spycharka, koparka, spreZarka;
c) odczasownikowe nazwy czynno6ci z formantem -anie, -enie, np.:

programowarde, tworzenie, szukanie, dzielenie;
d) odczasowniko\Àre nazwy czlnnosci z formantem - O, Ìrp. : sklon, siad,

zÌryis;
e) odrzeczownikowe nazwy zdrobniale z formantâmi: -ek, -ka, -ko, -ik,

np.: komputerek, torebka, sÌonko, stolik;
f) odprzJ'Ìniotnikowe nazwy cech z formantem -oSó, np.: nowo6é, przy-

sz1o6é. staloóó:
g) odczasownikowe przymiotniki z formantem -aln]l np.: niezniszczal-

ny niezatapialny;
h) odrzeczownikowe przymiotniki z formantem -owy np.: rockowy,

domowy, cukrowy, lutowy orâz z formantem -ski, np.: chuligaúski,
warszawski i z formantem -owski, np.: krakowski, ojcowski.

ZdpdmiCtaj !
Nieproduktywny typ slorvotwórczy to taki, który nie slu-

2y wspólczesnie jako wzorzec tïuorzenia nowych wyrazów

Nieproduktywne t''py slowotwórcze to np.:
a) nazwy czynnoóci z formantem -ba, np.: grozba, pro6ba;
b) nazwy wykonawców czynnosci z formâÌìtem -ec, np.: kupiec, strze-

lec, goniec.

PODSTAWOWE KATEGORIE
RZECZOWNIKÓW POCHODNYCH

Rzeczowniki pochodne mog4 byó utworzone od:
a) innych rzeczowników - rzeczowniki odrzeczownikowe

wyraz podstawowy

-l9orfl frzeczownik
lekarz J

^

:< wyÌaz pochodny

fr ] sóralka - ..kobieta sóral"

$ lÌekarka - ,,kobieta leka.rz"
,L



b) od czasovmików - rzeczowniki odczasownikowe

^^

c) od przymiotników - rzeczowniki odprzymiotnikowe

e) od zaimków- rzeczowniki odzaimkoÌÌ'e

d) od w1'raZeú przyimkowych

r. wyraz pochodny $/yÌaz podstawowy

7( . ì
ãJ podnó2ek - ,,cos pod nogi' pod nog! | wvrazenie

Ël naramiennit - ,,coó na ramie" na ramigJ 
przvrm.owe

,6 ,l

Wbrew pozorom gryzipiórek nie zajmuje sig gryzieniem piór, choó
taka jest definicja slowotìvórcza tego wyrazu, ale jest to okreóÌenie kogos,
kto pisze jakosciowo ngdzne utra'or]Ì Natomiast definicja sÌowotwórcza wy-
razu ,,bawidamek" w pelni oddaje jego znaczenie.

W6ród rzeczowników oüzeczowniko$/vch morna znaleió kilka kate-
gorii slowotwórczych.

KATEGORIE ZNACZENIOWE
RZECZOWNIKÓW ODRZECZOWNIKOWYCH

Przypominam: Kategoria slowotwórcza - to grupa wyrazórv pochod-
nych o t!'Íì samym lub podobnym znaczeniu. Mog4 byé utworzone od ró2-
nych czçSci mowy za pomoc4 róinych formantów.

1. Kategoria nazs' miejsc: najbardziej produkt]"wne formanty: -arnia,
-oïvnia, np.: koüownia, Íüeczarnia, ksiçgarnia, piekarnia; innymi for-
mantami tej kategorii sq: -nla, -alnia, -nik, -nica, -ownica, np.: maÌarnia,
przedzalÌria, popielnik, piaskownicâ.

uurczemz
UlóZ nazwy miejsc od podanych rzeczownikóü/, podkresl for-

manty rzeczowników.

Przi,kldd: Íúeko - mleczarnia

A teraz spróbuj sâm:

proch -

wvlec -

süa -

pieczarka -

- 
wyraz pochodny

ãl czl'tellia - ..tam. sdzie sie czvta'
q[ jada]nia - .,tam, gdzie sie je"
T

wyÌaz podstawowy

_ì
CZltaC 

i czasownik
jesó )

wyÌaz podstâwowy

ì
siebie I "" r --r.t "_"_'_
swój J

I . wyÌâz pochodny wyraz podstawowy

Efì
ã] mgdrzec - ,,ktoó madry" m4üV 

I nrzvmiotnik

$l 
starzec - ,,kto3 stary" stary J

^/ I \

- 
wyÌaz pochodny

ãl sobek ,,ktoé, kto lubi siebie"

Rl swojak - ,,ktoó, kto jest swój"

wvraz Dochodnv
.EÍ

ãJ siódemka -,,coé, czegojest siedem"
Éì
ftt trójka ,.coi. czego jest trzY"

g) rzeczownüi utworzone od dwóch w1'ràzôw - rzeczowrl'iki zloZone

f) od liczebników - rzeczowniki odliczebnikowe

wyraz podstawowy

l
sredem i ìr.".h.r'.
. t . ' " " - - -" '
Írzy )

Í wyraz pochodny wyrazy podstâwowe
Fìr ì  wyrazy które

!!J ewzinia."r< ..(en. kto gryzie pióro' eÍvzó pióro I Lï":1?.ã1,ïi,;
Eã Ìbawiaamet< - ,,ten, kto bawi damy" bawió damv I i ii"ãã*"u,

4,L

praca -

kaïva -



2. Kategoria nazw Ìvykonawcóï' zawodów: najbardziej produkrywne

formanty: -ista, -ysta, np.: kamerzysta, masaiysta, programista, inne to:
-nik, -o\4riec, -arz, -ak, np.: murarz, prawnik, naukotviec, górnik, rybak.

Cwiczenie
Ulói nazwy wykonâwców zawodów, podkresl formanty

Przyklad:
hokej hokeista

A terâz spróbuj sam;

staZ -

ekonomia -

huta -

sttaz -

komputer

3. Kategoriâ nazw mieszkaíców miast, wsl, osiedli, krajów: naibartlziej
produktl.wne formanty: -in, -ec, -czyk, inne formanty tej kategorii: -ik, 'ak,
-anin, np.: Litwa - Litwin, Ukrâina - Ukrainiec, Biaìorus Bialorusin,
Dania - Duúczyk, Chiny - Chiúczyk, Irlandia - Irlandczyk, Anglia - An-
gÌik, Slowacja - SloÏvak, Warszawa - warszawianin, Korea - Koreaúczyk,
MaÌta - Maltaúczyk, Kuba - Kubaúczyk.

Uud.gd!
Jak powstaly nazwy mieszkaúców takich krajóq jak np.: Bel-

gia - Belg, Norwegia Nonareg, Grecja - Grek, \rylochy - Wloch?
OtóZ nie moZemy Ì[yróZnió tu formantu, poniewa2 nazlMy tych
mieszkaúców powstâÌy przez odrzucenie czgsci nazwy kraju.

Õuiczenie
UlóZ podobne naz wy

Przykldd|
Hiszpania - Hiszpan

A teraz spróbuj sam:

4. Nazwy Zeúskie, utÌvorzone od form meskich: najbardziej produktyw-

ne formanty: -ka, -ica, -nica, -owa, -yni, np.: mâlârka, Iwica, uczeüìica,
królowa, mistrzyni.

5. Nazwy zfuobniale: najbardziej produktywne formanty: -ek, -ka, -ik,
-ka, -yk, -utki, -ula, -usia, -uszka, -u5, -ulek, -uchny np.: górka, slmek, ko-
nik, talerzyk, malutka, sÌodziuchny, mamuóka, tatulek, slmuó, mamunia.

6. Zgrubienia o zaba.rwieniu ujemnym: najbaralziej produktywne forman-
ty: -sko, -isko, -ysko, -idlo, -ydlo, np.: w4sisko, iólwisko, straszydlo, Íilnidlo.

KATEGORIE ZNACZENIOWE
RZECZOWNIKÓW ODCZASOWNIKOWYCH

1. Nazwy wykonawców czynnoóci: najbardziej produktywne formân-
ty: -acz, -ca, -iciel, -yciel, inne formanty tej kategorii to: -arz, -ak, -nik, -ec,
np.: badacz, palãcz, twórca, kierowca, marzyciel, nauczyciel, donosiciel,
roznosiciel, malaÌz, murarz, plywak, Spiewak, pracorÀ/nik, jeidziec.

Formanty -ator, -ant, "ent, -er róïvnieZ wlasciwe kategorii nazw wyko'
nawców czynnoóci, uiywane s4, gdy tworz]'rny nazìvy od czasownikóïv ob-
cego pochodzenia, np.: emigrant, dyskutant, impro\Ãrizator, nawigâtor'
referent, konkurent, hipnotyzer, importer.

2. Nazwy narzedzi: najbardziej produkt]'!ÌÌìe formanty: -ak, -arka, -nik,
-nica; inne formanty tej kategorii: -acz, -aczka, -aln1k, -alka, np.: nawilZâcz,
odkaíacz, rozrusznik, zderzak, kosiarka, cblodnica, ukladarka, rozpu-
szczahik, snopowiqzâlka, wycierâczka.
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3. Nazwy miejsc: najbardziej produktywne formanty: 'nia, 'alnia,

-arnia, a takze forrnant -isko, np.: czltelnia, slaialnia, pralnia' pracow-

nia, palaÌnia, farbiaÌnia, kapielisko.

KATEGORIE ZNACZENIOWE
RZECZOWNIKÓW ODPRZYMIOTNIKOWYCH

1. Nazwy nosicieü cech: najbardziej produkt)'wne formanty: "ec, -ek,

-ka, -ak, -ik, -as, np.: mgdrzec, glupek, zarozumialec, chudzielec, brudas'

mlodzik.
2. Nâzwy cech: najbardziej produktywne formanty: -oóó, -ota, -@, np':

mÌodoéó, wesolosó, martwota, glupotâ, tepota, czerh @,triel@'

Cuiczmie
Spróbuj ulo2yó do kaàdej kategorii s\Mój przyklad.

TWORZENIE WYRAZÓW POCHODNYCH
BEZ ZMIANY ICI{ ZNACZEMA

\ry'iesz juZ, Ze wyrazy zdobywajq no$'e znaczenie alziçki formantom sÌo-

wofiÃrórczjryn. Ale czy takjest zawsze? Czy formant zawsze zÍfiieniaznacze-

nie ÌÃryrâzu pochodnego? zastanówmy sie nad takimi przykladami:

1. Draini mnie twoje lenistwo.
DraZni mnie twoje leniucbowanie.

2. Martwi mnie twoja bezradnosó.
Podoba mi siç twoje óPiewanie.
Cieszy mnie twoja wesoloóó.
Interesuje mnie twoje zachowanie.

'feraz zanalinJjmy pary wyrazów
leniuchowanie, , to,2esieleniuchuje"
lenistwo ,,to, Ze sig jest leniwtïn"
bezrâdnosó ,,to, Ze sie jest bezradnym"
wesoloéó
ópiewânie

,,co6 wesolego"

,,to, ie sie 6pierva"

leniuchoÍ/âé
leniwy
bezradny
wesoly
6piewaó
zachowyv/aó siçzachowanie ,,to, jak sie zachorvuje"

za\wazcie, Ze mimo formantów \Ãryrazy te maj4 takie samo znaczenie,
jak slowa, od których pochodz4.

Rzeczownikowe nazwy czynnosei tworzymy od czasoÌínúów za po-

moc4 formantów: -anie, -enie, -cie, -a, np:
pisaó -+ pisanle
rny6leó --) my6lenie
pió + picie
siedzieó -+ siad @

Chocia2 zmieniÌiÉmy czasownik na rzeczownik, znaczenie v/yrazu pochod-

nego nie ulegÌo zmianie.

Rzeczownikowe nazvry cech tworz]'rny od przymiotników za pomo-

c4 formantó\,v: -oÉó,, -ota, -4.

Przyklddt:
stary -+ starosó
mierny -+ miernota
czarny 

- 
czerí Q

Podobnie jak poprzednio zmienüa sie czgsó mowy t]'Ìn razem z przymÍot"

nika utworzyliómy rzeczownik, ale znaczenie pozostalo takie samo.

Uuaga.!
Odczasov/nikowe nâzwy czynnoóci i odprz)'Íniotnikowe nâ-

zwy cech s4 wyrazami pochodnymi o takim samlryt zn.aczenil)
jak ïvyrazy podstawowe.
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WYRAZY ZLOZONE

Wiesz jú, Ze nowy wyraz moze powstaó od:

a) innego wyrazu (np.: kwlatek - ,,maly kwiat");

b) wyraZenia przyimkowego (np.: zaglówek - ,,coó za glowe");

PÌzyimek rzeczownik

c) dwóch wyrazów (np.: prostok4t - ,,coó, co ma proste k4ty")

Zloi,enia

Porównâjmy ze sob4 nastepujace przyktady \Àryrazów pochodnych:

Analizowane przez nas wyrazy charakteryzuj4 siç tym, 2e:
a) maj4 dwie podstawy slowotwórcze, tzn. powstaÌy od dwóch wyra-

zów juZ istniej 4cych;
b) podstawy te s4 ze sob4 poÌ4czone cz4stk4 -o, -i, -y Takie wyrazy to

zloàe'ria!

Zapamiptdj !

Wyrazy pochodne, które powstaly od dwóch wyrazów, nazy-

wamy wyrazami zloZolrymi lub zloZeniami.

Cwiczenie
Spróbuj zanalizov\iaó samodzielnie takie wyrazy: liczykru-

pa, domokr4zca, paliwoda wydzielió podstawe slowotwórczE
oraz, jeéÌi ci sie uda (?), cz4stki l4cz4ce je w jeden wyraz.

Zrostv

Zanalizujmy koiejne przykÌady:

wyraz pochodny:

podstawa podstawa
slowotwórcza slowotwórcza

' Ì ï

wyrazy podstawowe:

. lrownoregr ly
1

koúcówka
fleksyjna

bok Õ
1

zefo
koúcówkowe

podstawa
slowotwórcza

formant

1

obocznoóci: o : ó

Podstav/a
slowotwórczâ

J
formant

formant

1
r ó w n o I e g lolb o k -,,coé, co ma róÌvnolegle boki"

T
podstawa

slowotwõrcza

dobralnoc -,,noc, która jest dobra"

Ì a mlilg I ó wlk a ,,coó, co lamie s1ow9"
J

Podstâwa
slowotworcza

wyrazy podstawowe:

Ì amla ó
I
odcinamy
koúcówkç
bezokolicznikâ

g1o wla
J
odcinaúy
koícówke
fleksyjnq Ìzeczownika
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wyrâz pochodny:

podstawâ Podstawa
slowotwófcza slowotwórcza

'l' ï
t_- .

K ra s n vlst aw -',staw który jest krasny"

wyrazy podstawowe: krasny staw (oznacza to tyÌe, co ìadny)

wyraz pochodny:

Podstawa PodstalÁ/a
slowotwóÌcza slowotworcza

1' , Ì
I

karylgodne - , ,coS godnego kary

rÃryrazy podstavvowe: kara godnY

Tym razem moglismy zadaó pytanie o te drug4 czeSÓ \ivyrazu' np': noc

- jaka? - dobra, staw - jâki? który? - kÌasny godny - czego? - kary' tzn- oba

czlony tego wyrazu zìozonego sa od siebie zaleZne skladniowo' czyli sa ze

sob4 w zwiqzku rz4ilu lub zwiqzkit zgoily' Spróbuj je odmienió!

M. (kto? co?) dobranoc
D. (kogo? czego?) dobrejnocy
c. (komu? czemu?) dobrejnocY
B. (kogo? co?) dobr4noc
N. (z kim? z cz]'Ín?) dobr4noc4
Msc. (o kim? o czYm?) dobrejnocy

!V O! dobranocy!

A teraz sanodzielnie:
rzec4)ospolita

M. (kto? co?)

D. (kogo? czego?)

\4 0!

ffi

B. (kogo? co?)

N. (z kim? z czym?)

Msc. (o kim? o czym?)

Uwaga!
Jeieli oba cz\ony, z klôryc}] zloiony jest wyraz, s4 ze sob4

w zwi4zku zgody oba sie odmieniaj4 i piszemy je jako jedno slo-
wo, jeieli zaó w zwi4zku rz4du - mogA byó pisane oddzielnie. Na

podstawie zanalizowanych przykladów widaó, Ze istniej4 w]'razy zloione,
które poìrr/staÌy od dwóch wyrazów bçd4cych ze sob4 w zwi4zku zgody lub
rz4du. Wyrazy te niejako zrosly siç ze sob4 rÀr jeden nowy wyraz, toteZ na-
zywamy je zrostami.

Zapo,mi?taj !
Zrosty to tilryrazy zloàone, których podstaüry sÌowotwórcze

s4 ze sob4 w zaleinosci skladniowej (rz4du lub zgody), np.: czci-
godny Bialystok.

Cwiczenie
Zanalizr:j przyklady: lekcewaZyó, Babimost (czy potrafisz

wskazaó to miasto na mapie?) i Bialystok.

Zestawienia

A co z \i,/yrazami: zielona Góra, Tomaszów Mazowiecki, wieczne pió-
ro, Stare Miâsto (w znaczeniu Starówka), niebieski ptak (okreólenie kogoó
IekkomyéInego), martwa dusza (kto6, kto nie bierze udziaÌu w cz]'ÍnóX
Mamy zasadniczo do czynienia z dÌr/oma oabçbn]'Ìni akcentowo wyrazami,
pisanymi odclzielnie, ale oznaczajqcl'rni jakis jeden przetlrniot lub cechç,
np.: szczególny rodzaj pióra. Tym razem, aby co5 lub kogoó nazwaé, zesLa-
rryiono ze sob4 dwa wyrazy ju2 istniej4ce; nie piszemy ich razem, oddziel-
nie te2 sig odmieniaj4.
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Zdpamíetai !
zestâwieniâ to $r]'razy zloZone, pisane oddziehie' oznacza-

j4ce jeden okreslony Przedmiot'

Õwiczeníe
Wyraz ,,gluchoniemy" jest Ïvyjatkiem. Której zasady?

SKRÓTOWCE

Rozwój róinorodnych dziedzin Zycia spowodowâ1, ie pojawüo sie ìvie-
Ie nowych przedsiebiorstw, fiÌm i przedrniotów czçsto o allugich, wieloïuy-
râzowych nazwach. Skrótowce to noÌrr/o powstalê wl,Íâzy, ktôrych podsta-
w4 sÌowotwórcz4 s4 pelne naz wlu DuZa iloéé skrótowców jest efektem dáÉe-
nia do jak nâjzÍviezlejszego wypoÌviadania sig, do skracania wl,'powiedzi.

Rodzaie skrótowców

Skrótowce róâni4 sie migüy sob4 przêde wszystkim sposobem tworzenia.

I. ONZ (czytaj oenzet) - Organizacja Nârodów Zjednoczonych
CPN (cz,'tai cepeen) - Centrala Paliw Napgdowych
HKS (cz,'taj hakaes) - Hutniczy KIub Sportowy
PKS (czytaj pekaes) Przedsigbiorstwo Komunikacji Samochodowej
MPK (czytaj empeka) - Miejskie Przedsigbiorstwo Komunikacji
PZPN (czytaj pezetpeen) - Polskí Zwí4zek Pilki Noznej

Jak poìrystaly te skrótowce?

Uuagd!
Skrótowce te wymawiamy nazywaj4c kolejne litery skrótu.

Takie skrótowce nazywamy literowcâmi.

II. PAN (czytaj pan) - Polska Akademia Nauk
zUS (czytãj zus) - Zaklad Ubezpieczeú Spolecznych
PAP (czytâj pap) - Polska Agencja Prasowa
MON (czÉaj mon) - Ministerstwo Obrony Narodowej
zAiKS (czytaj zâiks) - zwi4zek Aktorów i Kompozltorów Scenicznych
GOPR (czytaj gopr) - Górskie Ochotnicze Pogotorrie Ratunkowe

WyrÓiniamy trzy rodzaje \t'lyrazóv/ zÌozonych:

a) zloZenia - üryrazy zloZone, ktÓrych podstawy sÌowotwórcze

pol4czone sa srÓdrostkiem -o-' -r-' -y-;

b) zrosty - wyrazy zJoâone, których podsta\ivy slowotwórcze s4

ze sob4 w zaleànoócl sklatlniowej (rz4du lub zgody);

c) zestawienia - wytazy zloàone' pisane oddzielnie ' ornacza-

j4ce jeden okreslony PrzedmÍot'

KÍ,OPOTLI}VY T,ACZNIK

Z pisowni4 wyrazó w zloiorrychwí4ie si9 peìvien kÌopot' tzw' l4czÌJiÌí.'

zartwiz, ite piszemy np.: bialo-czenüony ale jasnoniebieski' poludniowo-

-zachodnialeAnglosasi.otóizasadyortograÍicznedotycz4cepisownitych
wyrazów s4 bardzo Proste:

a) jeZeli wyrazy zloZone s4 przymiotnikami róÌvnorzednymi wzgledem

siebie (zamiast lacznika moiemy úyó np : "i": 
coÉ jest biale i czerwone

lub poludniowe i zachodnie), wÓìvczas naleZy tLryí lqcznlkai

f) jeZeti wf'razy twoÍz4ce zloìtenie s4 nierównorzqtlne (np : niebieski -

jati- tiaOo), wtedy wyraz naleZy pisaó razem' bez l4cznika.

c) Anglo - AngÌia (rzeczowniD i Sâsi (rz eczownik) - tlynastia Sasów lub

kilowai, godzina (rzeczowniki) je2eli s4 to zloZenia rzeczownikowe za-

pisujemy je bez l czrrlka, np': Anglosasi, kilowatogodzina;
^ 

d) jeZeti skUaamy ze sob4 wigcej niZ dwa wyrazy' np': zielono-biaÌo-czer-

ÌÃrony, zawsze powinniómy uiyó l4cznika'
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Tym razem wymawiamy nie litery, ale oznaczoÍÊ pÍzez litery skrótu glo-

ski (w efekcie otrzymatiémy sylaby - zgloski)'

Uua.ga!
Takie skrótowce to gloskowce'

III. Poìfa - Polska FarmacJa
Krakchemia - Krakowska Chemia

Mostostal - Mosty Stalowe

Exbud - Export BudoÏvnictwa
Pafawag - PaústwoÌva Fabryka Wagonów

54 to nazwy znanych przedsigbiorstw' T''Ìn râzem wymawiamy pierwsze

grupy liter (naiczesciej sylab) skracanych wyrazoÏÍ/'

Uua.gd!
Takie skrótowce naz''wamy grupowcami lub sylabowcami'

IV Jak zakwaliJikowalibyócie takie skrÓtowce:

PZMOT (czvtâj pezetmot) - Polski Zwi4zek Motorowy

CPLiA (czytaj cepelia) - Centrala Przemvslu Ludowego i Artystvcznego

PowyZsze skrótowce zachowuj4 sig czesciowo jak literowce' a czescio-

wo jâk gloskowce 1ub grupo$rce' Aby uÌo2yÓ te skrÓty' pomleszano znane

sposoby tïlrorzenia, tzn. literowce, gloskowce i grupowce'

Uwagd!
úie skrótowce nazywamy mieszanymi, s4 wynüiem mie-

szânia róZnych technik tworzenia skrótóür'

koúczonego podobnie jak nasz skrótowiec, odmieniamy go przez analogiç
tj. porównanie, np.:

M. (kto? co?) wó2, zUS
D. (kogo? czego?) wozu, ZUS-u
C. (komu? czemu?) wozowi, ZUS-owi
B. (kogo? co?) wô2, zUS
N. (z kim? z czym?) wozetn, ZÍJS-em
Msc. (o kim? o czym?) wozie, ZUS-ie
W O! wozie! ZUS-iel

Ówirzenie
Spróbuj odmienió wyrazy:

ziemia, Krakchemia.

M. (kto? co?)

D. (kogo? czego?)

C. (komu?czemu?) . . . . . . .

B. (kogo? co?)

N. (zkim? zcz]ryn?) . . . . . . .

Msc. (okim?ocz1'rnï  . . . . . .

\ {ot  . . .

o prawidlowych koúcówkach tych wyrazó\4:

ZapdÍnietaj !
Odmieniaj4 sig gloskowce, sylabowce i skrótoÌIrce mieszane

zakoíczone na -a, np.: Cepelia (podobnie iak Krakchemia). Od-
mieniaj4 sig te2 skrótowce zakoíczone na spólgloske, niezaÌeà-
nie od zapisu literowego, np.:

ffi "ï'#,,,n

Odmiana i skladnia skrótowców

To, czy skrótowiec jest odmienny czy nie' zaleZy od jego formy Je'eli

Ïv jezyku polskim moZemy znúeúe przyklad rzeczownlka odmiennego za-
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M. &to? co?) ONZ-et

D. (kogo? czego?) ONZ-etu

C. (komu? czemu?) ONz-etoÌvl

B. (koeo? co?) ONZ

N. (z kim? z czym?) ONZ-etem

Msc. (o kim? o czym?) ONZ-ecÍe

W O! ONz-eciel

Spróbuj otlmieniÓ skrÓtoìviec PKO (pekao) Polska Kasa Oszczçdnosci'

No i jak ci siç powiodÌo? OtóZ skrótowce zakoúczone 4a dwie samogloski

sa niêodmienne, podobnie jak Eeczowniki obcego pochodzenia' np : ìví'

rleo, kakao itd. Nie ma w jçzytu polskim wzoru odmiany rzeczownikÓw

zakoúczonych na dwie sâmogloski. Stad nie nalezy ich oilmieniaé'

Regúy sklaalni skrÓto\arców nie sa jeszcze dokÌadnie ustalone' Zwy-

kle zacholvui4 one zwi4zki skÌadnioìÃre \arlasciwe pelnej nazwie' Najczgóciej

zwi4zki skladniowe odpowiatlaj4 ich formie, bowiem skrÓtowce odczuwa-

my w jgzyku jako rzeczowÌÌiki pospolite'

Ortosrafra skrótowców

zasad ortogrâÍicznych dotycz4cych pisowni skrótowców jest nie-wiele:

a) literowce i gtoskoì\rce: wielkimi Ìiterami piszemy kaZdy wl'raz z wy-

j4tkiem Przyimków nP.: ZBolryiD;

b) jezeli odmieniamy skrÓto\ryiec, koúcówke naleZy napisaó po Ì4czni'

ku, np.: w PAN-ie;

c) skrótowce mieszane i grupowce traktujemy jak rzeczowniki wlasne

- wietka tyiko pierwsza litera, np': Cepelia;

d) skrótowce powstale od rzeczownikÓw pospolitych zaplsujemy mala

liter4, np.: pekaes (âutobus PKS-u)'
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NEOLOGIZMY

Neologizm to sÌowo utworzone od dwóc}rwyràz6w'. neo - nowy i ,ogos
- czyli sloïrro.

zdpamietd.j !
Neologizmy to ïvyrazy nowo utwo-

rzone. sluZAce do oznaczenia jakiegoé
pojçciâ lub przedmiotu.

Ronvój nowych dziedzin przemysÌu, techniki oraz
medyc5my w dúej mierze przyczyniÌ sie do powstawa-
nia slo\ìmüowych neologizmów: Nowe sÌowa powstaj4
czesto ,,na naszych oczach" , chociaiby takie jak: kom-
pute4 wideo, przestrzeú wirtualna, orbitowanie,
ultrasonograJ, rentgen, czy dyskietka lub bil-

Jakie warunki powinien spelniaó neolosizm?

1. Przede Ìrrszystkim musi byó potrzebny tzn. musi nazywaô now4 rzecz
lub pojgcie. Nie ma sensu tworzenie norrüych \Àryrazów na okreÉlenie jú

istniejacych, np.: \Ãrideofilm to wyraz potrzebny na okreslenie Íil-ïnu nagra-
nego na taómie wideo, ale jú nazwa sklep serowarski jako okreslenie skle-
pu z nabialem nie spelnia takiej roli.

2. Poza tym neologizm musi byó utworzony zgodnie z zasadami pol-
skiego sloÌvotwórstwa (stad istotna jest znajomo6é rodzajów formantów,
kategorii i typów slo\ryotwórczych), np.: komputerowiec ,,ten, kto zajmuje
sig komputerem" (podobnie jak naukowiec) jest poprawnym neologümem,
ale nie bedzie nim np.: ,,komputernik", poniewaz ten rodzaj formantów
zarezerwowany jest dla narzedzi, a nie osób.

3. Ijeszcze rzecz nàju/aiïìiejsza - neologizm musi byó zrozumiaÌy! Nieja-
sne i niezrozumiale neologizmy nie s4 uzywane i nie ma sensu ich tworzyé.

59



Rodzaie neolosizmów

Neologrzmy slowotwórcze
Najpopularniejsze s4 neologizmy slowotwórcze' czyli nowe wyrazy

ut\Ãrorzone od wyrazów juz istniei4cych za pomoc4 odpowiednich forman-

tów: przedrostkowych, sródrostkowych i przyrostkowych. Oto przykÌady:

foÌmant

J

zwrerz9

\ pogar iwie o kimó, kto jest niem4drY

..' rodzaj igly

szpilka

\ oDcas

Zapor.yczeni^
Trzeci4, ostatnio niezwykte popularn4 grup4 neologizmów s4 wlra-

w zar,olyczotr1e..M.;âlo kto zdaje sobie spravtq z tego, Ze wlrazy np': ,,fry-

zjer", czy ,,anioì" 1ú ,,ratowaó" nie sq slowami rdzennie polskimi' Zostaly

zapoiry czone pt zedwiekami z innych j gzykÓw (francuskie go, laciny niemie-

cklego) i zattomowily sig w naszym systemle jezykowl'rn' Neologizmy te

starzej4 sie i przestaj4 byó neologizmami, gily wejda w powszechne uzycie'

zarpoityczelrriâ przyswajane s4 przez jezyk polski tak, i2 dostosowujq

sw4 formg do wymogów polskiej gramatyki. W tym celu nadaje si9 im pol-

skie kóúcówki, np.: Ieasingowa (sprzedai) - w tym Ívyrazie jest jeszcze

zachowana angielska pisoÍ/nia -ea' zamiast -i-, ale dalszym krokiem be-

tlzie prawtlopoalobnie spolszczenie rÓwnie2 pisowni. Byó moZe za kilka lat

nikogo nie zdziwi zapis: Iizingowa (sprzedaá).

Inne czçste zapozyczenia, np.: pub, body billboard powoli znâjduj4 swe

miejsce w naszej rzeczywistosci i zâpewne zadomowi4 sie w jezyku pol-

skim, chyba 2e uda siç utrvorzyó ich polskie odporÃriedniki'

Neologizmy artYstyczne
Neologizmy artystyczne rzadko wchodz4 ü' poÏvszechne uZycie, gdyZ

s4 to v/yrazy utworzone przez poete lub pisarza na uiytek jednego utworu

Iiterackiego i sluz4 podniesieniu walorÓw artystycznych tekstu' Mistrzem

w tworzeniu neologizmów ârtystycznych byl Boleslaw Le6mian' Jest on

âutorem wielu niezwykÌych neologizmów np.: ,,Jakià uicher uarkocze

p ro g ramlow an i  e

Ì
podstawa slowotwórcza

formant

J
odrzutlowiec odrzut e wyraz podstaïvowy

,Ì

podstawa sÌowotwórcza

formant

.t
pieczarklarnia pieczarka <- wyraz podstawo\a'y

Ì
poalstawa slowotwórczâ

Neologizmy znaczeniowe

Drugim rodzajem neologizmów s4 tzw. neologizmy znaczeniowe, po-

wstale na skutek nadania nowego zttaczenia w!'razom juZ istniej4cym' np :

zwierzg w paski

program e wyraz podstau/owy
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emitoïvaÓ -

serwoïraé -

u Swiat ci rozwieruszll"; Strzelec - postrzelec; Dusiolek - ,,stwór, który
dusi ópi4cych"; Btyszczytishi - ,,pan, który lubi biyszczeé"; Baidala -
,,ktos opowiadaj4cy bajdy". Neologizmy te sprawiajq (ale nie tylko one),
Ze lektura lvierszy B. Lesmiana jest mil4 i przyjemn4 rozr].wka.

uurczenrc
Znasz jr'Jì, zasady tÌryorzenia nowych slóv/. Spróbuj zatem wy-

myslié kiìka polskich odpowiednikórv dla nastgpuj4cych wt'ra-
zów obcego pochodzenia:

siajdy - billboard -

e) odmieniamy naz wiska panien -ówna lub -anka, np. : Sapiezanka (cór-

ka Sapiehy) lub Adamczykówna (córka Adamczyka);

f) nazwiska, ktôte oznaczaj4 w jezyku codziennym przedmloty lub

zwierzçta, np.: Kogut, Wróbel (itd.) odmieniamy jak rzeczowniki
pospolite.

Nazwiska malieústw

Nazwy mal2eústw tworzymy od imienia mçskiego lub nazwiska

a) nazwy par maj4 formg liczby mnogiej, np.: Ko\aralsclt Piotrowscll
Nowakowie;

b) formy rnniej oÍicjaÌne tworzymy od imienia m?àczyzrry, np.: Janu'
szowie, RafaÌo\ryie. Konradoìvie:

c) nazwy malZeústw utworzone od w1'razów pospolitych, np.: doktor,
mecenas, maJ4 formant -ostwo, np.: doktorostwo, mecenasostwo,
úzynierostwo.

Imiona

Kiedyé nasi przodkowie posÌugiwali siç tylko imionami, które wcale

nie byly podobne do tych, które nosim)t np.: Sirak, Domawuj, Rus, Bialo-

w4s. Slady tych imion odnajdujemy we wspólczesnych nazwiskach. Ale

nie wszystkie ulegly zapomnieniu - niektÓrych staropolskich imion uZy'

wamy do dzis, np.: Stanislaw czy Bogdan. Wiele dawnych imion zmienüo

swe brzmienie np.: Kazimú - Kazimierz, Lestek - Leszek.

Nâzwv miêiscowe

Nazwy miejscoìrüe to nâzwy krajÓv/, miast, dzielnic, Ìvsi rzek, jezio4

gór. Podobnie jak imiona nazwy te maj4 sw4 wielowiekow4 nawet tradycjç.
Najstarsz4 zapisan4 naz\ara polskiej miejscowosci jest Kalisz - zapis Ptolo-

body -

NAZWY WLASNE. OSOBOWE I MIEJSCOWE

NazÌr'y osobon'e to imionâ i nâz\triskâ. Imiç wybieraj4 rodzice,
w zaleznoóci od swojej woli, gustu a czesto i mody, n zwisko natomiast
jest ilziedziczne, tzn. dziecko otrzl'rnuje (przewaZnie) nazwisko swoich ro-
dzicórv.

Nazwiska

a) odmiânie u1eg4i4 nazwiska meskie;

b) odmieniamy tez nazï'iska obcego pochodzenia, jezeli znajdziemy
odpowiedni wzór odmiany tzn. jezeli uda sig nam znaleió odmien-
ny rzeczownik o podobnl'Ìn zakoúczeniu jak nazwisko, które chce-
my odmienió;

c) otlmieniamy Zeúskie nazwiska zakoúczone na: -ska, -cka, -dzka, -ina/
-yna, -owa, -ówna, oraz na -a;

d) odmianie podlegaj4 nazwiska mezatek z przyrostkiem -ina/-yna, np.:
Sapiez]'Ììa (Zonâ Sâpiehy) Iub - owa, np.: ChmrìÌowa (Zona Chmury);
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meusza siega II w. n.e. (ale wiadomo, Ze 61ady osâdnictwa na tamtych tere-
nach pochodz4 z III w p.n.e.). WyrôZniamy tzy rodzaienazïv miejscowych:

a) nazwy rodowe - pierïvotnie oznaczaly miejscowoóci naleZ4ce do
rodu, np.: Bolesty - okolica naleZ4ca do rodu Bolestôw Raclawice -
n4asnoóó RacÌawa;

b) nazwy dzierinwcze - vúskazuj4 na wlascicieli, np.: Czestochowa -
gród Czgstocha;

c) nazwy topograliczne - pomâgaj4 ustalió ìvarunki geograÍiczne da-
nej osady ktôre ri/ ciAgu rÍieków mogly ulec zmianie, np.: Zalesie
za lâsem, Turóïv - miejsce, gdzie byn'aly turla W tym miejscu warto
zwróció uwagg na pochodzenie nazwy Krakónr. Nie pochodzi ona od
legendarnego Kraka, pierwotn4 nazw4 miasta byl prawdopodobnie

Krzakóïv (nazwg KÌakov moZemy spotkaó takZe*w Bulgârii - krak
po buÌgarsku znaczy tyle, co krzak);

d) nazìvy shrzebne - bardzb licznie reprezentoìvana grupa nazw jest

dowodem i óladem dzialâlnoóci mieszkaúcóv/, którzy pracowali na
rzecz pantj4cego, wykonui4c np.: groty do strzâÌ - st4d nazwa osa-
dy: Grotniki, hoduj4c zwierzeta - nazwa Owczàry, Ìub rvykonyÌvali
okreslony zawód, np.: miejsce, gdzie mieszkali kucharze nazyv/aÌo
sig Kuchary

Uudgd!
Od nazìrl miejscov/oíci zloilonyc]lr z rzeczownika i okreéIai4-

cego go przymiotnikâ tworzymy przymiotnüi z obu tych wyra-

z6w. A ieaeli przymiotnik wystçpuje przed rzeczo$tnikiem, two-

rzymyjeden wyraz, np.: Nowa Ruda - noworudzki. JeZeli przymiotnik (Iub
inna czg6ó mow)t np.: wyrazenie przyimkowe lub ïzeczownik) v/ystepqie
po rzeczowniku, wtedy tworzymy przymiotnü tylko od rzeczownika np.:
]r.alw aúa Zebrzy do!Íska - kalvraryjski.

Realne i etvmolosiczne znaczenie wvrazów

WlÍaz etymologia pochoalzi od dwóch gïeckich slóÍv: et mon - prawda

i ,ogos - nauka. Êtymologia to nauka o pochoalzenlu slów i ich piêrwo-

tnym znaczeniu. Poznanie da\irïìego znaczenía wyrazó\tí pozwala ustalió
znaczenie obiegowych sformúowaú, nie zawsze jasnych dla nas, zyj4cych
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wspólczeónie. Na przyklad kurna chata to nie kurnik, jak moglibysmy
przwrtszczaé,lecz chata bez komina, w której panowal kurz.

Wiele wyrazów rózni sie dzi6 znaczeniem od sïvego et}'Ìnologicznego
Zródlâ, np.: Ì\'yraz ,,sedno" rozumiemy dzis jako istotg (np.: sprawy), kie-

dyí oznacza! ranç pod siotüem. Etymolodzy pokaa)i4 nam, àe znaczenla

rvyrazów ulegaj4 zmianie, czesto rnaczenie jednego wyrazu zostaje prze-

niesione na inny np.:

serce ------)

,'-ì nArz4d.: zrenlca oKa <- - -> coó cennego, co latÌ4ro moZna stració;mówi
siç ,,Strzei tego jak Zrenicy oka"

narz4d anatomiczny
czlowiek bez serca - okrutny
czlowiek z sercem na alloni - szczery,
otürarty dobry

Taka wieloznacznosó slów sprzyja rozwojowi llteratu.ry piçknej, ale
niestety moie zdezoÍgoJjiizowaó içzyk naukowy rv którlrì odpowiednioóó
wyrazów jest konieczna.

Etymolodzy pokazuja te2, jak wiele wyrazôw v,ryszlo ju2 z úycia, np.:
Éwiekra (spróbuj zraleáó odpowietlZ na pltanie, co znaczy to slowo). Zachg-
cam do korzystania ze sÌownika etymoÌogicznego, gdyZ niew4tpliv/ie posze-

rzy to twoja wiedzg o slowach i wzbogaci twÓj jezyk.

I. Pojgcia, które trzebâ zmaó

slowotwórstwo - nauka o tworzeniu slów
wyraz podstawowy - ten, od którego tworz]'my nowy wyr z
wyraz pochodny - ten, który tworzymy
rodzina Ìvyrazów - zespóÌ wyrazów pokrewnych, podobnych znaczeniowo

Blyskawiczna powtórka

GRAM, ark. 3 oo



ilefrnicja slos'otwórcza - takie sformuloìvanie dotycz4ce znaczenia rvy'

razu pochodnego, które pozÌt/ala na ustalenie Ïvyrazu podstawoÏvego, np :

kotek ,,maÌy kot"
poilstawa slowotlvórcza - cz9óó niezrnienna w wyrazie podstawow]'m

i Pochodnl'Ín
formânt - cz4stka dodana do ïvyrazu podstaÍvo\ivego, za pomoc4 ktÓrej

tworzymy nowy ìÃ/yraz. Rodzaje formântów: przedÌostek (np': robió -->

zrobió), wrostek (np.: lapaÓ, duch -+ lapidubh), przyrostek (np': lekaÌz -t

lekarka)
koúcówka fleksyjna - czç6é wyrazu, ktÓra zmienia sig poilczas odmia-

ny przez przypadki lub osoby

temat fleksyjny - czg6ó wyrazu, która nie ulega zmianie podczas odmia-

ny przez przYPadki lub osoby

kategoriã slowotwórcza - zbiór \i/yrazÓ$' pochodnych pokreìr'nych zna-

czeniowo, utworzonych otl rÓZnych czeéci moÏvy za pomoc4 rÓinych for-

mantów (np.: przgdza, przqdka, przedzalnia)

typ slowotwórczy - zbí6r wlTazów pokrewnych utworzonych od tej sa-

mej czgóci mowy za pomoc4 tego samego formantu (np': myéliclel, do-

nosiciel, wybawiciel)
neologizm - wyraz nowo utworzony za pomoc4 którego oznâczamy nowe

pojecie lub Przedmiot
etlmologia - nauka o pochodzeniu slÓw i ich pierwotnym znaczenlu

II. Formanty rzeczowników n4jczg6ciej spotykane w içzyku polskim

a) nazwy miejsc: -arnia, -ownia, 'nia, 'nica, -ownica;

b) naz\Ãry wykonaÌJuców czynnoóci: -ista ,'ysla,'aÍ2, -acz,'ak, -nik, -owiec'

-ycieÌ;
c) nazìvy mieszkâúców: -in, -ec, -czyk, -ik, -ak, -anin;

d) nâzwy Zeúskie: -ka, -ica, -nica, -owa, -lmi;

e) zdrobnienia: -ek, -ka, -ik, -yk, -utki, -ula, -usia;

D zgrubienia: -sko, -isko, -ysko, -idlo, -ytüo;
g) nazwy czynnosci: -anie, -enie, -nie;

h) nazìvy cech: -oSó, -oIa, -Õi
i) nazwy nosicieli cech: -ec, -ek' -ak, -ik, -as;
j) nazwy narzedzi: -âk, -arka, '^cz, -aczka, -nlk, -alnik, -nica, -ica'

m. Analiza slowotwórcza wyrazu - krok po kroku

stra2ak

a) sporz4dzasz definicjg slowotrÀrôÍcz4 'i|qyra?âr pochodnego: straZak
-,,ten, kto nalezy do strazy"

b) podajesz forme podstawov/a w)Íazu podstaworvego: strâi

Uuaga!
Formy podstawoÌre:

- dla rzeczownikâ - mianownü liczby pojedynczej,

- dla czasovmika - bezokolicznik (forma zakoúczona na é lub c),
- aüa przymiotnika - mianownik liczby pojedynczej, stopieú

równy

c) porównujesz wyraz podstaürowy i pochodny:

- wytlzielasz wspóln4 cz4stkg - podstâwg sloÌvotwórczq.Ilwaàaj na
koúcóìvkç fleksyjn4 w wl'razie podstawowym (czyli cz4stke, ktÓra zmienia
sie podczas odmiany przez przypadki lub osoby)

stÍ ar, o
1

koúcówka lleksyjna:
U zeÌo koúcówkowe

- odnajdujesz formant: -ak

straZlak
1

formant

Awãgd]
Czgsto sig zdan4 ite w obrçbie podstaw sloïvotwórczych ìt/y-

stgpuj4 obocznosci, np.:

wyr z podstav/owy

.,1z ÌoÌ lo
, ,z ' \

podstawa Uwagal
slowotwóÌcza koícówka

fleksyjna

w]'raz pochodny

ziel ln ik
/ \

podstawa formant
slowotwórcza
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JeóÌi odnajdziesz obocznosci, opisujesz je:

ziol-

o : e obocznoóó samogloskoÌva
l: I obocznosó spóÌgÌoskowa

Najczgstsze obocznoóci w obrebie podstaÌry sloìvotwórczych:

a) samogÌoskowe: a : e, ó : o, e : o, I : 4, e'. Oi

b) spóÌgÌoskowe: s : é, t: é, d: dí,b:b'. Fleksja
czyh nauka o czçóciach mowy

ZASADY KLASYFIKACJI

wlraZajac swoje myóli úywamy róZnych wyrazów Jqzyk polski zawie-

ra okoto 120 000 s1ó!ï: Aby w jakió sposób uporz4dkowaé ten ogrom, podzie-

lono wyrazy ze wzgledu na to, co kaZdy z nich nazyrÀra i w jaki sposób te

tresó wyraZa. A zatem opisujac dany wyraz nale2y sig zastanoïvió nad t]Ín:

a) co za pomoc4 niego naz''wamy: rzecz, cz]ryÌnoóó itd.;
b) na jakie pltania odpowiada;
c) czy jest odmiennq, czy nieodmienn4 czesci4 mo\Ãry;
d) czy sie stopniuje;
e) jakie wlaóciwosci posiada: czas, tryb, strona, aspekt, rodzaj

W jçzyku polskim mamy dziesieÓ grup wyrazÓw:

- rzeczownik
- czasownik
- przymiotnik
- liczebnik
- zaimek

przysló\rek
przyimek
spójnik
partykula
wykrzyknü



-íí;h-ffi
ffi

ffi
Z.e 

czy \

ffi
ffi
ffi

ffi
ffi

RZECZOWNIK 
-

Przystgpujemy do otrvarcia koperty z napisem
rzeczol,vnik,

zapdmietdi !
Rzeczownik - cz9éó moìvy, która ozna-

cza nazwy przedniotów. Rzeczownü odpowiada
na pytania: kto? co?

Pytania s4 zwi4zane z podziâlem rzeczowników na osobowe, o ktÓre
pytamy kto? (np.: nauczyciel, uczeú) i nieosobowe, o które pltamy co?
(np.: pies, tióó, stól).

Potlzial rzeczowników

Wzi4wszy pod uwage znaczenie rzeczoÌi,mików i ich wlascirvoóci gra-

matyczne, moZemy ÌI,/yróZnió ieszcze inne kategorie, np.: rzeczowniki zmy-

slo$'e, którymi nazyr4ramy wszystko to, co istnieje naturalnie (mo2na to

cos sprawdzió nasz]ryni zmyslami), np.: pies, stól, ìióó i rzeczow:niki umy-

slowe, za pomoc4 których twoü]'Ìny naãvy pojeé abstrakcyjnych, np. : pra-

corÃritoóé, honor, doskonalosó, cze6é, zàwzigloêê.
Wszystkie üeczowniki zmyslowe mozemy dodatkoïuo podzielió na:

rzeczowniki áywotne, czyli nazury Zywych, czuj4cych istot, np : pies, uczeú,

nauczyciel; rzeczowniki nieZywotne, np.: stól, dom, list. Warto zapamie-

t^é, i:e rzeczovniki nieZywotne rodzaju meskiego maj4 mianovmik równy
biernikowi.

Rzeczo$'niki moina potlzielió równiez ze ü/zgledu na to, czy s4\azw4
jaklejó osoby: rzeczowniki osobowe oznaczai4 istoty rozumne, istniejace

naprawdg lub nie, np.: Kasia, zeus, krasnoludek; rzeczowniki nieosobo-

we sA nazìÃrami organizmórar Z!'wych, np.: pies, d4b.

Uuaga.!
Rzeczownlki osobowe maja ïv liczbie mnogiej inny mianow-

nik i inny biernik, natomiast biernik rzeczownikóür nieosobo-
wych jest równy mianownikowi.
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CtDiczenie
Stosuj4c te praktyczn4 rade spróbuj sie zastanowió, czy rze-

czorÀrniki: rÃr9drówka, brzuch, palec sq itlwfotne, czy nie?

Kolejny podzial rzeczownüów na nazlüy wlasne i pospolite zwi4za'

ny jest z bardzo wa'2n4 regú4 ortograÍiczn4. Otói \azwy wlasne, czyli rze-

czoïvniki, za pomoc4 których okre6lamy nazwy jednej konkretnej rzeczy

np.: Wisla, Kraków Wanda, Jowisz piszemy zawsze tÃrielk4liter4 Rzeczow-

niki pospotite, np.: rzeka, miasto, imiç, planeta - piszemy maÌ4liter4. Jeieli
powiesz: ,,Chodzq do szkoly podstawovvej", to zarówno wyraz szkola jak

i podstawowej nalezy napisaó ma14 liter4, gdyZ szkÓl podstawowych jest

wiele. Natomiast v/ zdaniu: ,,Chodzq do Szkoly Podstalrlowej nr 1" nâzwç

szkoÌy trzeba napisaó wielk4 liter4, gdyi jest to nazwa wlasna tej jed]'nej

szkotÍ do której uczeszczasz.

Rodzai

Cech4 rzeczownika jest rodzaj. Wyróar'iamy Írzy Íodzàje rzeczoìvnika

- mgski (ten), np.: ojciec, kot; Zeúski (ta), np.: kobieta, tablica; niiaki (to),

np.: üiecko, drzewo w liczbie pojedynczej oraz mgskoosobowy (ci np.:
panowie) i niemgskoosobowy (te np.: panie, stoly) Ìry liczbie mnogiei.

Rodzaj rzeczos'ników osobowych zwi4zany jest z rodzajem natuÌal-

nym, czyli pÌcia nazyÌvanych osôb, np.: Stanistaw to rzeczownik rodzaju

mgskiego, Stanislawa - rzeczownik rodzaju 2eúskiego. Czasem rzeczownik

rodzaju mgskiego odnosi siç do kobiety np.:

Ona jest ówiâdkiem. (Swiadek - rodzaj meski)

Ona jest iloktorem, (doktor - rodzâj meski)

Zd.arza sig ta]Kae odìvrotnie: rzeczownik maj4cy koúcówke -a, charaktery-

styczn4 tlla roalzaju zeúskiego, jest nazw4 mgsk4, np.: sçdzia, artysta' den-

tystâ, a nawet... meZczyznà.

Rzeczowniki iywotne Ììieosobowe nie zaÏvsze uwzgledniaja róZni'
ce plci, np.: chociaZ mozemy ustalió pÌeó osobników na podstawie nazri/:
lew - Iwica, wilk - wilczyca, to w prz!9âdku takich wyrazów jak: Zaba,
ryba, óma nie mozemy utworzyó formy rodzaju mçskiego (aIe zawsze
moZemy sobie pomóc dodaj4c wyraz - samica lub samiec np.: iaby).

Rzeczowniki nieit'wotne rôwnieZ maj4 trzy rodzaje, ale ich rodzaj
zâleZy oczywiscie tylko od formy gramatycznej wyrazu.

Liczba

Zasadniczo kaZdy rzeczownik posiada liczbe pojedyncz4 i liczbg
rÌrnog4, np.: chlopiec - chÌopcll lióé - 1i6cie, pies - pslí uczeú - uczniowie.

A w jakiej llczbie wystçpuj4 rzeczovvniki: Tatry drzwi, skrzypce, no-
iyczki, usta, plec)t imieniny Karpaty, Wçgry, Czechy Katowice? Otóà s4 to
rzeczo\ì/niki majace tylko liczbg mnoga (nie maj4 liczby pojedynczejr. Za
to liczby mnogiej nie maj4 rzeczowniki bed4ce nazwami wlasnymi, np.:
Warszaìvâ, Tomaszów Mazowiecki, bo ka2dy rzeczownik wlasny jest jeden!

Równiei od rzeczowników abstrakcyjnych, nazw pojeó nie moZna
utworzyó liczby mnogiej, np.: zieleú, sprawiedliwo6ó, pisanie, czytanie.
Liczby mnogiej nie maj4 takze rzeczowniki zbiorowe, np.: paústwo, sito'
vrie, obuïuie, ptâctwo i rzeczowniki materiâlne, np.: srebro, szkJo, ielazo,
zloto.

Odmiana przez przypadki

zd.pamiçtaj !
RzeczowÌìik odmienia sig przez pr44adki, tzn. podlega de-

klinacji.

W jgzyku polskj.m wyróZniamy aZ siedem prz]'padkó\,tr. Kaidy z niclr

ma osobne pltanie i pozwala uàyó rzeczoÌvnika w innej formie:
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Otlmienilismy przez przypadki trzy rzeczowniki nalez4ce do trzech

rodzajóïv: Basia - rzeczoïvnik rodzaju Zeúskiego, kot - Ìreczol'vnik rodzaju

mgskiego, drzerMo - rzeczoìtnik rodzaiu nijakiego. Z analizy róZnych po-

staci tych wyrazów \'''}rïìika, ie zmienia sig ich koúcowa cz96ó, nâtomìast
pewien ich fragment pozostaje bez zmian.

zawÍnietdj!
zmieniaj4ca siç koúcoìvâ czg6ó ìryyrazu naz) ?va si9 koúców'

kq fleksyjn4, ta za{ czg6ô, lítóra pozostaje niezmienna, a zo-

staje po odrzuceniu koúcó$'ki, nazywa siç tematem fleksyj-

nym. Czgsto w obrebie tematu wystepuj4 w]'rniany sarnogÌosek lub spóÌ-
glosek. Nazywamy je oboczno6ciami, np.: Í/ wyrazie ,,pies" mamy dwa te-

maty oboczne: pies- i ps-.

Odmieúmy przez przypadki rzeczowniki: uczeí, nauczyciel, szkola,

lekau i oddzielÌny w nich temat i koúcówkç fleksyjna

zeÌo koicówkowe

Awo.gd!
u - zero koúcówkowe - koúcówka Íleksyjna, której ,,nie wi-

daó", tzn. jest ona równa z tematem fleksyjnlan. Praktycznie wy-
raz ,,skoúczyl" siç wraz z tematem, ale ponieïvaZ kaZdy wyraz

posiadâ temat i koúcówke, liter4 greckqz oznaczamy koúcó$'kg, której
nie moiemy faktycznie oddzielió pionow4 1ini4.

Óuiczenie
Odmieú rzeczowniki i oddziel temat od koúcówki fleksyjnej:

dom chlopiec dziecko

M. (kto? co?)

D. (kogo? czego?)

C. (komu? czemu?)

MianowniÌ (kto? co?) Basia

Dopehriacz (kogo? czego?) Basi

Celownik (komu? czemu?) Basi

Biernik (kogo? co) Basie

Narzgdnik 1z kim? z czym?) Basi4

Miejscowrdk (o kim? o czYm?) Basi

WoIacz

M. (kto? co?) lüczeí Õ
D. (kogo? czego?) ucznia
C. (komu? czemu?) uczniowi
B. (kogo? co?) ucznia
N. (zkim? z czym?) lJczniem
Msc. (o kim? o czym?) uczniu
\4 O! uczniu!

\
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kot

kota

kotu

kota

kotem

kocie

kocie!

dÌzewo

drzewa

d.rzewu

drzento

d.rzewem

drzewie

drzewo!

B. (kogo? co?)

na\czyciel@ szkola
nauczyciela szkoly
nauczycielowi szkole
nauczyciela szkolç
nauczycielem szkol4
nauczycielu szkole
nauczycielu! szkolo!

obocznoóótematowae:Z

Iekarz a
Iekarza
lekarzowi
Iekarza
lekarzem
lekarzu
lekarzu!

N. (z kim? z czym?)

Msc. (o kim? o czym?)

\4 0!

Waóciwoóci odmianv rzeczowników

a) rzeczowniki rodzqiu meskiego Zyïvotne maj4 w liczbie pojeab'Ììczej
BIERNIK = DOPELNIACZOW (biernik równy dopelniaczorri), np.:

B. D,

Psa = Psa
Frania = Frania;

b) rzeczoïvniki niei''wotne: BIERNtr( = MIANO\ryNIKOWI, np.:
B. M.
dom = dom
uqv - u4u

lióó = 1i6é;



c) rzeczoÍvniki rodzaju meskiego osobowe w liczbie mnogiej: BIFR-

NII( = DOPELNIACZO\ryI, nP.:

B. D.

bogów = bogów;

d) rzeczowniki nieosobowe w liczbie mnogiej: BIERNIK = MIANOW-

NIKOW, np.:
B.
koty

C. (komu? czemu?)

B. (kogo? co?)

N. (z kim? z cz]'m?)

Msc. (o kim? o czym?)

\4 0!

imigiomiÌnL&Ëu
imig

imlWem
üniffiu
imie!

ini#a

imitBami

imiftlach

e) rzeczowniki osobowe rodzaju mgskiego majq Ì]Y mianowniku liczby

mnogiej koúcówkç -owie, jezeli oznaczaj4 stopnie pokrewieístlva lub sta-

nowiska, np.: wúowie, dziadkowie, profesorowie;

f) rzeczownüi rodz4iu meskiego i nijakiego maj4 wìniejscowniku licz'
by pojedynczej koúcówkg: -e, np.: o oknie, o chlopie; koúcóïvke -ie otrzy-
muj4 te wyrazll których temat jest zakoúczony spólglosk4 tward4 (prócz:

k, g, ct,, c, cz, dz, di, sz, 2, rz), \a,yj4tki: o domu, o synu, o panu lub koúców-

kç -u, jeZeli temat jest zakoúczony spólgloska miekk4 lub k, g, c}r, c, cz, dz,
dà, sz, it, rz, íp.: o morzu, o piecu;

g) rzeczowniki Zywotne rodzaju mgskiego maj4 w dopelniaczu liczby
pojeill'nczej koúcórtke -4, np.: uczniâ, konia;

h) rnedkie rzeczowniki nieZywotne maj4 w ilopelniaczu koúcówkg -u,
np.: domu, stolu, lub -a, np.: ÌÌúotka, noza;

i) niektóre rzeczov,miki odmieniaj4 siç jak przymiotniki, tak4 odmia-
ne nazywamy przlrmiotdkowê. Dotyczy to przede rvszystkim rzeczowni-
ków bçd4cych n zwami niektórych zawodów, np.: Ie6nicz]t gajow]t motor-
niczy, mySliwy oraznazwisk zakoíczonych nâ -ski, -cki, -dzki.

..Dziwne" rzeczowniki

1. Rzeczowniki: imig, cielg

imi&&â!

\ry rzeczownikach typu imie, cielç temat rozszerzâ sig w liczbie poje'

dynczej o cz4stke -eni, -çci, a w liczbie mnogiej o -on, -9tl41. Spróbuj
odmienió rzeczownik cielç.

2. Kolejna grupg ,,dziwnych" rzeczowników tworz4 rzeczowniki ro-

alzâju mçskiego zakoúczone na -ânin, np.: rzymianin, krakowianin, dwo-
rzanin, ziemianin. W tych rzeczownikach w ticzbie mnogiej temat ulega

skróceniu o -in, np.: krakowianin, krakoÏvianie

M.
= koty;

l. mn.

M. ftto? co?) krakolÀrianin-O krakowiani-e
D. (kogo? czego?) krakowiani:r-a krakoìÃ'ian'U
c. (komu? czemu?) krakowianin-owi krakowian-om
B. (kogo? co?) krakowianin-a krakowiaÍI-O
N. (z kim? z czym?) krakowiaïrin-em krakowian-arni
Msc. (o kim? o czym?) krakowianin-ie krakov/ian-ash
\{ O! krakowianin-ie! krakowiani-e!

Ówiczenie
Odmieú przez przypadki rzeczownik d$/orzanin, podkresl

koúcówki fleksyjne.

dworzanú

L poj.

imiç

L m$. l. poi.

imiiôila cielg
Ì. mn.

cielgta

M. (kto? co?)

D. (kogo? czego?)

C. (komu? czemu?)

B. (kogo? co?)

N. (z kim? z czym?)
M. (kto? co?)

D. (kogo? czego?)
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Msc. (o kim? o czym?)

${ o!

3. Rzeczowniki ucho, oko maj4 dwa wzory odmiany w liczbie mno-
giej zaleznie od tego, co oznaczaj4'. \cho * narz4d sluchu czy ucho od dzba-
na; oko - nazwa narz4du wzroku czy nazwa oka w sieci:

Rzeczoïvnik uszy (narzqd) ale ,,uszy" dzbana
odmienia sie tak: lub siatki to ucha:

M. (kto? co?) uszy
D. (kogo? czego?) uszu
C. (komu? czemu?) uszom
B. (kogo? co?) uszy
N. (z kim? z czym?) uszami.

(rzadziej uszl@a)
Msc. (o kim? o czjryn?) uszâch
wo! uszy!

oko jako rÌarz4d odmienia sig tak:

Popraïvn4 odmiâng tego rzeczownika pomoze ci zapamigtaó rymowanka:

Tak od.nieniai ,,reka"
Jak rzeczownik,, mgka ".

Forma ,,na reku" - jest 6ladem liczby podwóinei. Kiedyé w jçzyku pol-

skim funkcjonoÍvaly trzy liczby: pojedlncza, podïvójna i mnoga, np.:

tÍzy rzeki

liczba mnogâ

rgce - odmienialy sip w liczbie podwójnej tâk:

M. dv/ie rçce
N. dwoma rgkoma
Msc. rv dwu rgku

Uwagd!
zostaly podane tylko formy które przekwaly do dzis. Siad

liczby podwójnej znale2ó moZna u Adarna Mickiewicza, czylijesz-
cze w XD( w. orâz ïv przyslowiach, np.: ,,M4abej glowie do6ó dwie
slowie".

5. Podczas odmiany przez przpadki naleí! parníetaÓ o tzeczowÌrikach
obcego pochodzenia zakoúczonych na -um, np.: Iiceum, muzeum, stu-
diun, arúiwurn. W liczbie pojedynczej zachowuj4 one we wszystkich przy-

padkach koúcówke -um-, ale w mnogiej:

ffi

N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o czym?)
\{ o!

rek4 rgkami
rece rgkach
reko! rece!

ucha
uch O
uchom
ucha
uchami

uchach
ucha!

rzeka

l. pojedyncza

dwie rzece

Iiczbâ podwóina

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N. (z kim? z czym?)

Msc. (o kim? o czym?)
\{ o!

âle jako oko sieci:

oka
okA
okom
okâ
okami

okach
oka!

oczy
oczu
oczom
oczy
oczami
(oczyma)

oczach
oczyl

4. Pewne klopoty nastrecza odmiana rzeczownika rgka, gdyi mówi
my czesto ,,kobieta z dzieckiem na reku", ale i ,,mam cos na rece". Spró-
bujmy odmienió ten niesforny rzeczownik.

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)

t.poj. Ì.mn.

rçka rece
rçkÍ r4k@
rçce rekom
rekg rgce

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o czym?)
\{ o!

muzeâ
muzeów
muzeom
muzea
muzea'mi
muzeâch
muzea!
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A teraz spróbú sâm:

M. (kto? co?)

D. (kogo? czego?)

C. (komu? czemu?)

B. (kogo? co?)

N (z kim? z czym?)

Msc. (o kim? o czlan?)

\ry o!

archiwa

Uuaga)
Rzeczowniki te odmieniaj4 siç jak rzeczo\üniki rodzaju nija-

kiego (z ìvyj4tkiem dopelniacza - ów!).

6. Ostatni4 grup4 osobliwych rzeczowników s4 te spoóród nich, które
w ogóÌe sig nie oònieniâjq, np.: rzeczowniki t''pu: kakao, ìryideo. Ponie-
war, sqto urytazy zapoZyczone, a w jçzyku polskim nie mamy rzeczowni-
kórry zakoúczonych na dwie samogloski, nie mamy ïviec wzorca ich odmia-
ny Podobnie jest z wyrazem widzimisig, który równiei jest nieodmienny

7. S4 i takie rzeczoìvniki, które podczas odmiany przez pr4ryadki zmie-
niaj4 sie zupelnie, np. : rok - 1ata, czlowiek ludzie. Móìrvimy wtedy o odmia-
nie nieregularnej.

I. Rzeczoìvnik to nazwâ osób i rzeczy, odpowiada na pltania: kto? co?

II. Jest admiennq czgsciq mow]a odmienia siç przez: przrcadki (czyli pod-

lega ileklinacji) i liczby ma rodzaj (mçski, 2eúski, niiâki - w liczbie poie-

d]'nczej; mçskoosobo\Ãry i niemgskoosobowy - w liczbie mnogiej).

IÍI. RozróZniamy rzeczownüi: osobowe i nieosobowe, zmysÌowe i umyslo-

ïve, iywotne i nieZywotne.

IV Podczas odmiany przez przypadki czçsó rzeczownika pozostaie nie'

zmienna - temat lleksyjny, czçóó ulega zmianie koúcówka fleksyjna'

Koúcówka Íleksyjna moie byó ,,niewidoczna" i ïvtedy oznaczamy jq litera

greck4 @, a nazywamy zerem koúcówkoÌvlrm.

Cwiczehia
1. W podanych rzeczownikach okresl przypadek, Iiczbç'

rodzâj:

rolryerem:

pannom:

stolach:

dziecka:

wachÌarzem:

grochu:

2. Otlmieí przez przypadki nastqpuj4ce rzeczowniki i zazíacz koí-

cówke Íleksyjn4: malarz, stodola, piec, tr4bka, motyÌ, pianino, lekcje' kro-

ki, miloóó.

Podsumujmy wszystkie
wiadomoSci o rzeczowniku

z
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3. Pogrupuj poniisze rzeczowniki na 
'ywotne 

i nieZywotne, osobowe
i nieosobowe:
masÌo, koszula, koza, butelka, chlopiec, sprzedawczyni, asfaÌt, poduszka,
niemowle, matkâ, ojciec, pies, kanarek, üzewo, motyl, kwiat, robotnik.

rzeczownikiiywotrìe: ....

rzeczowniki niezywotne:

rzeczoÌimiki nieosobowe:

CZASOWNIK

Czas juZ na otwarcie drugiej kopert]a t]'Ìn
razem pÍzyjrzymy sig bliZej czasownikowi.

Zaparniçtaj !
Czasownik to odmienna czeóó moÌvy

o którA pltamy: co robi? np.: ópiewa, rysuje;
co sig z nim alzieje?, np.: blyska sig, dnieje, éwita, spada, nad-
chodzi. Czasownik jest nazÌry4 stânu lub czynnoóci.

Wyróiniamy kilka postaci czasownika

(tlla ciekawych gerundiant,
np.: czytanie - rzeczowni-
kowa postaó czasownika)

Uwd.ga!
Bezokolicznik jest podstaïvow4 form4 czasownika, która nie

zawiera wiadomosci o okolicznoóciach, w jakich odbywa sie czyn-

noóó, np.j czltaó, pisaó, uczyó. Nie moZemy nic wigcej powietlzieÓ

o czynnosci: ani kto j4 vlykonuje, ani kiedy Charakterystyczne
koúcóìr/ki -ó, -c pozv/âlai4 bez trudu rozpoznaé bezokolicznik.

Uwaga!
Slowo osobowe, czyli osobowa forma czasownika:

Czasounik iest odmiennYm slowem.
Odmienid. sig on, pros4 uas,
Przez: rodmi, liczbç i osobg,
Strony, tryby oraz czds-

Odmiana przez osobv i liczbv

Zapdmiçto.j !

Czâsownik odmienia siç przez osoby, czyli podlega koniu-

. gacji.
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Na podstawie osobowej formy czasownika mo2emy wyramioskowaó,
kto jest wykonawc4 danej cz!Íno6ci, np.: pisal, czytoJa, piszç, czyitasz:

pisaÌ kto? - jâkis on
czybJa - kto? - jakaó ona
pisze - kto? - ja
czylasz-kto?-ty

Wyrózniamy sze6ó osób czasoÌünika: trzy w liczbie pojedynczej i trzy
w liczbie mnogiej.

Ìiczba pojedyncza liczba mnoga

Odmieúmy tlla wprawy czasownik, którego bezokolicznik brzmi - pisaó.

Ìiczba pojedyncza liczba mnogâ

oti, np.: mgàczyíni staü (r. meski);
oni, np.: chÌopcy staü (r. meski);
one, np.: dziewczeta staly (r. Zeúski);
one, np.: kobiety stâÌy (r Zeúski);
one, np.: stoÌy staly (r. meski);
one, np.: dzieci stâly (r. nijaki).

Okazuje siç, 2e w liczbie mnogiej wystepuj4 tylko dwa rodz4ie. Pierw-

szy, o któryrn stwierdzamy oni (panowie, chlopcy), dotyczy tylko rzeczow-

ników osobowych rodzaju mgskiego ten rodzaj czasownika nazywamy

mgskoosobowym (dotyczy tylko osób meiczyzn). Drugi rodzaj, którymai4

wszystkie czasowniki Ì4cz4ce siç z form4 one, dotyczy rzeczoìvników ro-

dzaju ieískiego i nijakiego oraz nieosobowych. Rodzaj ten nazywamy nie-

ngskoosobowym.

Zapamietai !
Rodzaje czasownika:

Ì. my
2. wr

í  nni

I One

r. Ja

ron
ó.1Ona

I ono

1. my
2.W
e J onÍ
" lone

1. Ja
2.W

ron
3.1 ona

{ ono

pÌszg
pÍszesz

pIsze

prszemy
piszecie

pis24

-"'" 

r' mçski (on)

ìiczba pojedyncza '', r. Zeíski (ona)

\ r. nijatri (onol

-...---- 
r' mgskoosobowy (oni)

liczba mnoga

Strona

Strony pozwalaja odróZnió wykonartrce czynnoóci od przedmiotu cz]'ÌI-

noóci i ustalió, jakie zwi4zkí zachodz4 pomiedzy nimi.
JeZeli rnówimy: myje, jem, budujesz, to za pomoc4 czasoìtnika sygnâ-

üzujemy wykonywanie jakiejs czynnosci przez kogoó. Ktoó co6 robi,

czyni. Takq forme nazywamy stron4 czynnq czasownika.
Ale jezeli poÌviemy:mú9 sie, czesze siç, to udzielimy iniormacji o tym,

Ze sami wykonujemy czynno6ó, innymi slowy jesteómy jej wykonawca'

Zavwaíry1e6,:oZ zapeï,ne, Ze czasowniki odmieniajq sig przez üczby: poje-
dyncz4 i mnog4 (któr4 przybiera czasownik, gdy wykonawcóÌi, czynnosci
jest wiecej).

Rodzai

Rodzaj , czyli moZliwosó wyraZania plci wykonawcy czynnosci, jest je-
dn4 z kategorii czasownika. W liczbie pojedynczej wyróZniamy trzy roüa-
je: mgski, np.: staÌ, podziwial, zeúski, np.: stalâ, podziwiaÌa oraz nijaki, np.:
stalo, podziwiaÌo. A jak wyglada ta krrvestiâ w liczbie mnogiej? Sprawdámy:
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mi. Ponieïvaz w tej formie kierunek cz]'ÌlÌìosci zwrócony jest ku wyko-
nawcy nazrvano j4 strone zwrotn4. Typowe dla strony zwrotnej jest uzy-
cie zaimka zÌÃrrotnego ,,sig" po czasownüu, np.: kApiç sig, myig sig.

Za pomocq trzeciej strony czasownika wy'azâmy uleganie czyjejó
czynnosci. Poniewai w tej formie podmiot czynnoscijest bierny nazwano
j4 strong biern4. Jest ona zbudowana z czasownika: ,,byé,, oraz formy
przyuiotnikowej czasownika, np.: jest myty jest budowany byl zrobiony

Zdpãmiçtdj!

Strony czaso\amika \\- czynna (np.: ópiewam, my6li, czesz4)
\ \
I zÌ ïotnâ (np.: czeszg sig, myjg sig)

\ r
bierna (np.:jest mlt]. jest czesany)

Cuiczenil
Utwórz formy wszystkich stron czasoürnika od podanych

wyrazów:

Trvb

Za pomoc4 odpoïÍiedniego trybu przedstawiamy stosunek cz]rlrnoéci
lub stanu do rzeczywistoóci. Tryb oznajmqiqcy zaÌ[iera wiadomosó o wy-
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konywaniu jakiejó rzeczywistej czynnoóci, np.: podleÍtasz, myje, jem,

zmywalam, czesal, uciekali. JeZeli natomiast úyjemy formy: potllalbym,

umylbym, zmywalibyómy to wyrazimy pogl4d, Ze istotnie mogÌibyómy cos
zrobió, ale jeszcze tego nie robimy - prz]'puszczamy Ze mogÌibyómy te czyn-
noóó wykonaó, choó jest ona w jaki5 sposób czymó uwarunkowana. Taka
postaó to tryb przypuszcz4i4cy. Ma on charakterystyczne koúcówki:

-bym, -byó, -by, np.:

l. poj.

1. ja pisalbym
2. ty pisalbyé

f on pisalby
3. ] ona pisaÌaby

lono pisaloby

L mn.

1. my pisalibysmy
2. wy pisalibyScie

, J oni pisâliby
"'Ione pisalyby

Tryb rozkazujecy umoZliwia wyraàenie czynnoSci nakazania przez

mówi4cego, np.: myj! pisz! - jest to czynnosó nierzeczywista, wyì4cznie
nakazana pr zez mówi4ce go.

Przyjrzyjmy si9 odmianie czasownika ,,pisaé" w trybie rozkazuj4cym:

1. ja

t--
3. { ona

tono

pisz!

niech pisze!

t. my
2. \ryy
, Joni

tone

piszmy!
piszcie!

niech piszA!

zatwú, ite czasoÍvnik ,,pisaó" w trybie rozkazuj4cym nie ma formy
1. os. 1. poj. ja. CóZ - rzadko sí9 zd.arza, ie sami sobie rozkazujemy choó
czasem, np.: Ìry sformuÌowaniu ,,Niech zginç" - moZna spotkaó 1. os. i. poj.

trybu rozkazuj4cego.
Ciekaw4 konstrukcjg ma 3. os. 1. p. i mn. trybu rozk^zuj4cego, która

skìada sig z d\Ãróch wyrazów: ,,niech" oraz czasownika. Tylko taka kon-
strukcja jest poprawna!
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czasorvnik strona czynna strona zwrotna strona bierna

bió

gorszyó

pÌoszyó

wlqczaê

rozbijaé

badaó

kryó



Zapdmietaj !
Tryby czasownika:

Tryby

oznajmqj4cy, np.: ide, zobaczç

przypuszcz4iacy, np.: poszÌabyrn, zobaczylbys

rozkazrliqq6 np.: idZ!, niech zobacz4!

Cwíczenie
Zamieú czaso\À'niki w podanych zdaniach na formy w trybie

rozkazujqc]'Ín i prz]'puszczaj4cym.

Przykldd:

Janek odrabia lekcje.
tryb rozkazuj4cy: Niech J.anek odrobi lekcje!
tryb przypuszczaj4cy: Oüobilby Janek lekcje.

A teraz spróbuj sam:

tryb rozkazuj4cy: ...

tryb przypuszczaj4cy:

tryb rozkazuj4cy: ...

tryb przypuszczaj 4cy:

t rybrozkazuj4cy: . . .

tryb przypuszczaj4cy:

Anka piecze ciasto.

Robert wyprowadzil psa na spacer.

Edyta nâkÌonüa Kaske do nauki.

C?,As

Czâs to kategoria, za pomoc4 której moiemy wyrazié stosunek momen-
tu dokonânia czlmnosci do chwili jej stwierdzenia. Jeieli coó dzieje siç
w chwili, gdy o tym mówimy Ìr/ówczas mamy do czynienia z czasem tera-
aniejsztm, np.: idç do sklepu (kiedy? teraz), ópieÏvam piosenke (kiedy?

teraz).
Jezeli pomiedzy czynnosci4 okreóIon4 czasownüiem, a chwil4 móv/ie-

nia o niej rÂ,ystgpujA jakieé rozbieZnoóci, úywamy czasu przeszlego lub
przyszlego w zaleZïìoóci od tego, co bylo pierwsze: czynnosó, czy nasze
mówienie o niej. za pomoc4 czasu przeszlego naz!'wamy ïvydarzenie wcze-

Sniejsze nii chwila mówienia o nim, np.: pisalem (kiedy? ïvczorâi), usie-

rüiémy (kiedy? wczorâj).
Za pomoca czasu przyszlego nazwvamy wydarzenie pÓZniejsze niZ

chwila mówienia o nim. RozrôZniamy dwa t''py czasu przyszÌego: prosty

i zloZony. Forma czasu przyszlego prostego sklada sig z czasownika doko'
nanego, np.: opowiem, zobacze, narysujg. Ale te sam4 tre6é moZna równieZ
wyrazió tak: bçdg rysowaó Ìub bedg rysowala. Tak4 postaé czasu przyszle-
go nazryeJmy zlloaon4, gdy, skÌada sie ona z dwóch czeóci: formy osobori/ej
czasownika ,,byé" oraz osobowej formy czasownika lub: z formy osobowej

czasoÍvnika 
-byê" 

oraz bezokolicznika. Obie konstrukcje s4 prawidlowe.

Zapanigtdi !
Czasy czasownika teraUniej szy, np.: rysujg

przeszly, np.: rysowalam

przvKlv

\nrostv, np.: narysuje
\ zloiony, np.: beale rysowaó

lub bedg rysowala

ówiczuzie
Zamieú formy czasoÌvnikó\ry w poniZsz]'Ìn tekécie (,,Dziewczy-

na" rìr 1, styczeú 1997) na formy czasu teraUniejszego:
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,,Kryíka namóuild. naszq wchouauczrni?, zeb! .ê
poszlo z ndmi do d))skoteki. Ciekaue, jak jej siz to uda- ,f\t 

- É
lo? Klub, u htórym wylqdaualiímt, nie jest nn^e naj-
fajniejszJt, ãle co tam. Na.jgorsze, 2e uszyscy chlopct)

szego zamieú na formy czasu przeszlego (tekst rów-
}fieZ z ,,Dzíewczyny" nr 1, styczeú 1997): *

,,Na ogól mamy u àyciu kontakty z wielama lud2mi: rodzinq, klnsq,
rwuczycielami, znajomymi c podwórka4 kumplnmi z pdzki. Zazwyczaj @o-
rzqdkujemJ,, sobip tych ludzi u grupy, lqczqc ich ru podstawie uspólw,ch
cech: pogl4dów religii, wieku, slroju, pokrewieústua, zdintpresoua,rt itp. Sami
Ìnamy potrzebe przynalsznoçci, bo bycie u grupie jest szalznie uaàne dla
uiekszoíci lud,zi."

As|'ekt

Ostatni4 Ìvla6ciwo6ci4 czasownika jest jego postaó lub, jak mawiaj4
inni, aspekt. Jeáeli zestawimy ze sob4 takie pary czasowników:

okaze sig, 2e jetlna grupa to nazrivy cz!'Ìrnoóci lub stanów które w caloóci
lub w swej czç6ci skoúczyly sie i tak4 postaó czasownika nazywamy doko-
nanq (wsród naszych przykladów jest to grupa II). Natomiast grupa I to
nazwy czynnoóci lub stanów, które sie nie skoúczyÌy i takA postaó nazywa-
my niedokonan4.

Jak najprosciej sprawdzió czy dany czasownik jest dokonany czy nie-
dokonany? OtóZ najwygodniej jest úoiyó od formy bezokolicznüa (forma
zakoíczona na -ô, -c) 1. osobg czasu teraZniejszego, np.: napisaó - 1. os. cz.
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ter. - napiszg; pisaó - 1. os. cz. ter. - piszg. za\waz,2e w czasoïvniku na-
pisaó - 1. os. cz. ter. - napiszç - ma z'í.aczenie czasu przyszlego (kiedy
napiszesz? póZniej, jutro), a ta sama forma w czasowniku pisaó - 1. os. cz.
teÌ: - piszç - ma znaczenie czasu terainiejszego,

zdpdmietaj!
Czasownik dokonany to taki, który jest okresleniem cz]ryr-

noóci zakoúczonej. \ry' 1. os. cz. ter. ma znaczenie czasu przy-
szlego.

Czasownik niedokonany j est okreóleniem czlmnoóci, która
jeszcze trwa. W 1. oa. cz. teÍ. maznaczenie czasu terazniejszego.

Cuirzenil
Sprawdz, które czasoürniki s4 dokonane, a które niedokonâ-

ne: myó, umyó, kwitn4ó, zakwitn4ó, przeczytaó, iSó, mâlowaé,
umalo'Ãraó. \ry'pisz je do ponüszej tabeli

czasowniki dokonane czasowniki niedokonane

fmieslowv

Zastanówmy sig najpierw nad przykladem \4r''porviedzenia:

Sieilzqcy czlowiek czytal gazele-

,,Siedzqcy" - to wyraz pov/staly od bezokolicznika - ,,sieilzieé", ale
zapytâmy o niego jaki? (czÌowiek), czyli pytaniem o przymiotnik. Obie
czynnosci sygnalizowane w t].rn zdaniu odbyÌryajA sie równoczeónie, tzn.
czlowlek ów siedzial i czltaÌ jednoczesnie. TakA postaó czasor4,ïìika nazy-
wamy imieslowem przymiotnikowym cz]'nnym.

I

rysowaó
i6é
czttae
6piewaó

II

narysowaé
pójóó
przeczT"taé
za6piewaó
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Zapamigtdj !
ImiesÌów przjrmiobdkowy czyÍny oznacza czynnosó lub

stan równoczesny wobec czynnoóci wyraionej przez czasownik
w formie osobowej. Imieslowy przymiotniko$/e czynne tworzy-
my od czasowników niedokonanych przez dodanie koúcówki
-qcy, -4ca, -ace.

Spójrz na nastepuj4cy przyklad:

Kupiony ser leiy na stole.

Jak porvstaÌ wyrâz ,,kupiony"? - Znowu mamy ïvyraz, który poÌ stal
od czasownika (kupié), ale odpowiada na pytania jaki? który?, czyli na py-
tania prz]ïnÍotnika - ma wlaóciwosci przymiotnikówj czasowników. Czy
rozpoznajesz forme ,,kupiony"? Masz ràcjg, to czeíó strony biernej czaso-
wnika. Taki wyraz nazywamy inieslowem przymiotnitowym biernym.

zdpamiçtdj !
Imieslów przymiotnikowy bierny oznacza rvlâsciwosó

przedmiotów spowodowan4 przez cryj46 czynnosó. Te forme two"
rzlmy sprawdzaj4c przechodnio6ó danego czasownika, czyli
tworz4c jego strong biern4. Koúcówki tego imiesloü/u to -ny,
-na, -ne, -ty, -ta, -te.

Imieslowy przymiotnikowe

,/ \
tworzymy oal czasowni-

ków niedokonanych

czynne
- koúcówki - 4cy

- 4c.e
- 4CA

tworzymy sprawdzajAc
przechodniosó czasownikâ

bierne
- koúcówki -ny ty

-na,- ta
-ne,- te

Zanalizujmy zdanie:

Siedzqc rozmyslalem o przeczytanej ksiAZce.

Tym razem podmiot wykonywa-Ì czynno6ó rozmyslania siedz4c, czyli czyn-
no6ó siedzenia towaazyszyla czynnosci ronnyslania. Forma ,,siedz4c" to
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imiestów przyslówkowy (zapltasz o niego jak?, a to jest pytanie o przy-

stówek), który jest nazw4 c4'nnoóci lub stânu towarzyszacych innej czyn-

noéci lub stanowi. JeZeli te dwa zdarzenia przebiegaj4 równoczeénie, v/ów-

czas mamy do czynienia z imiesloìüem przyslówkow]'In wspólczesnym.

zapamietdj !
w:t l )
tr"it Imieslów przyslówkowy wspólczesny to okre6lenie

rc}/t równoczesnoéci wydarzenia, którego nazwq iest imieslÓw z wy'
ry-L-n darzeniem nâzwanym w formie osobowej czasownika, np.:
Wychotlzg, nie Zegnai4c sig. Imieslowy przyslÓwkowe wspólczesne two-
rzone s4 od czasowników niedokonanych przez dodanie koícówki -4c.

Teraz zwróómy u\ryagç na zdanie:

lvyszedlszy z domu udalam sig na spacer.

Tym razem wydarzenie okre6lone wyrazem ,,wyszedlszy" jest v/czesniej-

sze nii czynnosó wyraiona czasownikiem. Tâki imieslów nosi nazwq irnie-

slowu przyslówkowego uprzedniego.

Zapaïnietü !
Imieslowy przyslówkowe uprzednie to nazwy cz'Ímosci

zakoúczonych, wczesniejszych nü czynnoóci wyra2one osobo-
w4 form4 czasownika, np.: Przekroczywszy próg domu przy-

wital sig z dziewczyn4. Formy te tìvorzymy od czasowników dokona-

nych poprzez dodanie koicówki -lszy (jeZeli temat czasownika koúczy sie

na spólgloskg, np.: padtszy) lub -wszy (jezeli temat czasownika koúczy si9

na samogloske, np.: zdj4wszy).

Imieslowy przysÌówkoÌve

,/
twouymy od czasowników

niealokonânych

v/sPÓlczesne
- koúcówki - 4c

twoÌzvìny oal czasowúików
dokonanych

uprzednie
-koúcówki - Ìszy

- wszy
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Fisownia ..nie" z imieslowami

Pisownia rozüielnâ:
a) z imieslowami przymiotnikowyni cz!'nnymi i biernymi, jeSli pel-

ni4 rolç czasownika, np.: nie umlrty tzn. tâki, którego nie umlto; nie spÌz4t-
niet}t tzn. taki, którego nie sprz4tnieto; nie pracuj4c]t tzn. taki, który nie
pracuje;

b) z imieslowami przyslówkowymi wspólczesn]rmi i uprzednimr, np.:
nie zabraÌ\rszy nie wiedz4c, nie poszedlszy

Pisownia lAczna:
c) z imieslowami przymiotnikowymi czynnl'rni i [iernymi, jesli maj4

znaczenie przjrmiotnika, np.: nieiyj4cy - zmaÌllt nierozgarniety _ glupi,
nieugiety nieustepliqrla

Uudga!
W razie w4tpliwoóci, dotycz4cych przymiotnikowego lub cza-

so\Ãrnikowego znaczenia imiesÌowu, autorzy nâjnowszego Srorr-
nikã, ortograficznego (P\ryN, Warszav/a 199?) zalecajA pisownig
lqczn4.

I. Rozróiniamy dìFa rodzaje imieslowów:
a) przymiotnikowe, które s4 odmienne (iak przymiotnik);
b) przyslôwkoÌr'e, które podobnie jak przyslówek s4 nieodmienne.

II. Imieslowy pr4miotnikowe dzielimy na:
a) czJ.nne - utworzone od czasowników niedokonanych za pomoc4 koú-

cówki -qcy, -4ca' -qce;

b) bierne - które s4 czç6ci4 strony biernej czasorÍnika, zatem przed

utÏvorzeniem takiego imlesÌowu naleiy sprawdziÓ jego przechodxiosé.

Koúcówkl tych imieslowów to: -ny, "na, -ne, -ty, -ta, -te.

IU. Imieslowy przyslówkowe dzielimy na:
a) $'spólczesne - tv/orz]'Ìny je od czasowników niedokonanychprzez

dodanie koúcóìvki -qc;
b) uprzednie - tworzymy je od czasowników dokonanych przez doda-

nie koúcówki -lszy lub -wsry.

Uuaga]
Bywa, Ze tak samo brzmi4cy imiesÌó\Àr piszemy w pol4czeniu

z ,,nie" dïvojako -jest to zaleZre od znaczenia i kontekstu wypo-
wiedzi, np.: DuZ4 grupe spolecznoÉci stanowili niewierzqcy. Nie
wierzqcy dot4d w duchy uïrierzyli w nie.

Cufuzenie
Spróbüj uzupelnió tabelç:

bezoko-
licznik

l. os.
cz, tet

Imieslowy

prz]ryniotnikowe przyslówkowe

czynne bierne v/qúlczesne uprzednie

pisaé

napisaó

malowaó

kochaó

spaó

zasn4é

zaépiewâó

plszç
niedokonany

nap$29
dokonany

pisz4cy p$:rny

nap$any

prsz4c

nap$awszy
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Podsumujmy wszystkie wiadomoóci
dotycz4ce imieslowów
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Podsumujmy wszystkie

I. Czasownik to nazwa czlamoóci lub stanu, odpoì7üiada na pytanra:
robi?, co siç z nim tlzieje? Jest odmienn4 czç6ci4 mowy

IL RozróZniamy 5 postaci czasownika: bezokolicznik
(np.: czytaó)

forma osobowa
(np.: czltam)

forma nieosobowa
(nÈ: czytano)

imieslowy

III. Imieslowy moiemy podzielié nâ:

(gerundium
np.: czltanie)

przyslówkoìve

twotzymy twoÌzymy
od czasowników od czasowÌików
niedokonanych dokonanych

czynne
- 4cy
- 4Ce

bierne
-nl i  - ty
- na, ta

wspólczesne
-4c

uprzednie
- Ìszy
- wszy

ImiesÌowy

-/- ' - . . \ . . \/ . - . . . \
przymiotnikowe

/\
Ìworz)Ìny tworzymy

odczasowników sprawdzajqc
niedokonanych przechodniosó

/ 
czasowr'1ka

, / \

Monadto rozrózniamy kategorie czaso\rnika:
a) osoby úa, ty on, ona, ono, ml4 w]l oni, one) _ razem 6 osób w obu

Iiczbach (formy ona, ono, one s4 zwi4z ane z Íodzajem czasownika, podsta-
\Ãrov/e s4 dla nich formy on, oni);
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obejÍza!

rozïr/iú!

zszedÌbys-. . . . . .

PRZYMIOTNIK

Otwórzmy trzeci4 kopertg z napisem ,, przymiot-
nik" i sprawdimy co sig w niej kryle.

ZqpamiCtaj !
Prz).Ìniotnik to nâzvüa cechli jest od-

mienn4 czgsci4 mowy o któr4 pltamy:
jaki? który? czyj? (oczywiócie jeZeli uwzglednimy zmiang ro_

dzaju, pytaú bedzie o wiele wigcej: jaki? jaka? jakie? który? która? które?
czyj? czna? cztle?).

Na pttanie jaki? odpowÌadaj4 przymiotniki: maÌy dobqt zielony; na
pltanie który? odpowiadaj4 przymiotniki, za pomoc4 których wyodrçbnia_
my jaki6 przyklad sposród \ rielu, np.: krakowski (spo6ród vsielu miast).
Na pytanie czyj? odpowiadajA przymiotniki bgd4ce okresleniami przyna_
leinoóci, rÌp. : zwi4zkowy

Przymiotnik odmienia siç przez przypattki (czyli podlega deklinacji),
ma dwie Iiczby (pojedl..ncz4 i mnog4) oraz rodzâj i stopieú.

Odmieúmy dla porz4dku i wprawy przymiotnik ,,zielony,' ìü liczbie
poj edynczej :

Jak zauwaZyleé, w üczbie pojedynczej prz)Íniotnik ma trzy rodzâje: m9-

ski, 2eúski i nijaki.

Spralrydzmy jeszcze, iak zachowuj4 si9 przymiotniki ür liczbie mno-

giej. W tym celu odmieúmy wl'raz ,,wysoki":

wysokie wysokie
(dziewczyny) (dzieci)

wysokich wysokich
wysokim wysokim
wysokie wysokie
wysokimi wysokimi
wysokich wysokich
wysokie! wysokie!

M. (kto? co?) wysocy
' (nP.: cbÌopcy)

D. (kogo? czego?) wysokich
C. (komu? czemu?) wysokim
B. (kogo? co?) \ rysokich
N. (z kim? z czym?) wysokimi
Msc. (o kim? o cz]'Ìn?) ìüYsokich
W O! wysocy!

B. (kogo? co?)
N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o cz}'Ìn?)
\{ o!

zielony
zielonym
zielonym
zielony!

zielon4
zielon4
zielonei
zielonal

zielone
zielonym
zÍelonym
zielone!

M. (kto? co?)

D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)

98

zielony
(np.: ÌiSó)

zielonego
zielonemu

zielona
(np.: suknia)

zielonej
zieÌonej

zieÌone
(np.: drzewo)

zielonego
zielonemu

Zwróó uwagg, 2e w liczbie nnogiej przymiotnik moZe przyjmowaó tyÌko

dwa rodzaje: jeden dotyczy wszystkich rzeczowników rodzaju meskiego

oznaczaj4cych lud zí, to lzw. rodzai mgskoosobowy; drugi obejmuje wszy-

stkie inne rzeczowrÌiki, to tzlv. rodzaj niemçskoosobowy'

Wiesz juZ, Ze przymiotniki odmieniaj4 sí8 przez" przvpadki, liczby

i rodzaje. Ale uwaga: jest grupa przymiotników nieodmiennych, np': blond'

bordo - sa to wyrazy obcego pochodzenia i jako takie s4 nieodmienne'

Stopieú

Stopniuj4c przymiotnik uwzglçalniamy róZny stopieú natçZenia ce-

chy któr4 za pomocA niego nazywamY

Zdpamigta.i !
lryyróZniamy trzy stopnie prz]'miotnika: stopieú równy (np :

maly, spokojny), stopieú wyZszv (np.: mniejszy, spokojniejszy),

stopieú najlvyZszy (np.: naimnieiszy, najspokojniejszy)



Taki sposób stopniowania polega na dodaniu pÍzyrostka -szy w stop-
niu wyZszl.m i przedrostka naj- w stopniu nâjwyZszym. Ale moZna stop-
niowaó równiez w inny sposôb: stopieú równy np.: zielony, zly; stopieú
wyZszy np.: bardziej zielony, bardziej zlf stopieú najrÃryZszj4 np.: najbâÌ-
dziej zielony, najbartlziej zly Sposób, który polegâ na dodaniu w stopniu
wyzsz]ryn sÌowa ,,bardziej" a w stopniu najÏvyzszyn sÌowa ,,najbaralziej,'
nazywamyopisorrj.m sposobem stopniowarÌia. \ry'tym stopniowaniu sam
przj'Ìniotnik nie ulega zmianie, natomiast stopniuje siç dodany do nrego
przysÌórvek.

TÌzeci sposób stopniowania naz!'wa sig nieregularnym , gdy|fi zmÂ-
nie ulega caly wyraz: stopieú równy np.: zly, dobry; stopieú wyzszy np.:
gorszy, Iepszy; stopieÉ najwyzszy np.: najgorszy, najlepszy podczas niere-
gularnego stopnioïvania przymiotnüów pojawiaja sie drva zupelnie inne
wyrazll dwa xóZne przymiotniki, np.: dobry lepszy.

I. Prz]'rniotnik to nazwa cechy, odpowiada na pltania: jaki? który? czyj?

ü. Przymiotnik jest odmienne czgsci4 mowy Odmienia siç przez: przy-
padki, liczby i roalzqie, ulega stopniowaniu:

a) zwyklemu (dodanie -szy ìv II. stopniu oraz przedrostka -naj w [I.);
b) opisowemu (dodanie przyslórrka:. ,,baxdziej', ìv II. stopniu i ,,naj-

bardziej" ìr I[.);
c) nieregularnemu (wymianie ulega caÌy prz]'Ìniotnik).

W :K::r. 

*^u"r*oóci podanych przymiotników

Podsumujmy wszystkie
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4. Liczebniki wielokrotne okreólenia faktu jakiejs powtarzalnosci,
np.: dwukrotnie, pieciokrotny

5. Liczebniki mnoine - okre6lenia iloSó cz96ci wchoü4cych w skÌad
jakiegos przedmiotu, np.: potrójna (grubosó), podïvójny (zysD, poczwórna
(sklejka).

6. Liczebniki ulamkowe - okreslenia czgíci czegoí]. kiedys byly bar-
dzo popularne, dziS w powszechnlmr uzyciu stosuje siç np. takie: pól (1/2),
póltora (1, 1/2), ówieró (l/4), â dawniej np.: 2 1,/2 okreslano jako póltrzecia;
3 1/2 okreslano jako pólczwartâ; 4 1,/2 okreslano jako pôlpi4ta; 5 1/2 okre-
61ano jako pólszôsta; 6 1/2 - pólsiótlrna;7 l/2 - pólôsma.

Liczebniki moZemy dodatkowo podzielié na: proste i zloione (sklada-
j4ce siç z wielu wyrazów).

Jak odmieniaia sie liczebniki?

OtóZ liczebniki: glóurny - jeden (1), mnoZne (np.: podwójny), Ìr'ielo-
krotne (np.: dwukrotnie), porzqdkowe (np.: czwarty alziesi4ty) odmienia-
ja sie jak przymiotniki:

formâ
mçskoosobowa niemeskoosobowainiiaka

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o czym?)
\4 0!

dwaj (panoìvie)
dwóch / dwu

dwa (zeszytlt pióra)
dwóch / dwu

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. 0rcgo? co?)
N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o czym?)
1{ O!

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o czym?)
\q o!

dwôm /dwom,/dwu dwóm /dwom,/dwu
dwóch / dwu
dwoma
dwóch / dwu
dwaj!

forma
Zeúska

dwie (ksi4zki)
dwóch / dwu
dwu ,/ dwóm ,/ dwom
dvrie
dwoma ,/ dveiema
dwóch ,/ drvu
dwie

dwa
dïvoma
dwóch ,/ dwu
düra!

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o czym?)
\ü o!

r. mgskiego

ieden O
jednego
jednemu
jednego
jerlnym
jednym
jeden O

formâ
r. Zeúskiego

jedna
jednej
jednej
jedn4
jednq
jetlnej
jedna!

r. niiakiego

jedno
jeclnego
jednemu
jedno
jednrrn
jednym
jedno!

trz ej (chÌopcy)
trzech
trzem
trzech
trzema
frzech
ftzeit

trzy (kobiety, pola, stoly)
trzec}J
tÍzem
Ezy
trzema
trzech
Irzy'!

Odmiana liczebników: ..trzv" i .. czterv"

forma
mçskoosobowa niemçskoosobowa

Odmiana liczebnika ..dwa"

Formy liczebnika zaleL4 plzede wszystkim od rodzaju rzeczow]Âika
z niÍJj zvti4zarÊgo-

r02

Õwiczmia

Spróbuj w taki sam sposób odmienió liczebnik cztery
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forma

M. (kto? co?)

D. (kogo? czego?)

C. (komu? czemu?)

B. (kogo? co?)

N. (z kim? z czym?)

Msc. (o kim? o czlan?)

wo!

mçskoosobowa niemgskoosobowa

niemçskoosobowa

pigó (paú)
pigciu
pieciu
piçó
pieciu/piçcioma
pigciu
pieó!

Qdrrri614 liczebnika,,piçó"
- tvoowego przealstawiciela liczebników qlównvch

formâ
mgskoosobowa

M. (kto? co?) pieciu (panów)
D. (kogo? czego?) piçciu
C. (komu? czemu?) piçciu
B. (kogo? co?) pieciu
N. (z kim? z czym?) piçciu/pigcioma
Msc. (o kim? o czym?) pieciu

W O! pigciu!

Uwaga!
Tak samo odmieniaj4 sig liczebniki: szeSó, siedem, osiem,

dziewiçó, dziesieé. Podobnq odmiang maj4 liczebniki: 11-19, 20,
30, 40, 50-90, 100, 200, 300, 400.

Odmiana liczebnika ..pieóset"

Liczebnik ,,piçóset" przybiera te same koúcówki co ,,pigó", ale lqcz4
siç one z pier$rsz4 czçÉciq,wyrazt, druga jego czç6ó -set nie zmienia sig:
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forma

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o cz]'m?)
\{ o!

mgskoosobo\ffa
pigciuset
pigciuset
pigciuset
pigciüset
pigciuset
pigciuset
pigciuset!

niemgskoosobowa
pigéset
pigciuset
pigciuset
pigóset
pigciüset
pigciuset
pieóset!

*ffiq 

o'íÍÏ"0"," 

"*teniaj4 
siç liczebniki 600.700,800. e00.

w:,1
Odrniana liczebnika ..tvsi4c"

Liczebnik 1000 - ,,tysi4c" - ma odmianç rzeczownikow4, odmienia si9

tak samo, jak np.: miesi4c:

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o czym?)
\{ o!

tysi4c
tysi4ca
tysi4cowi
Wsi4c
tysi4cem
tysr4cu
tysi4cu!

mresrac
miesi4ca
miesi4cowi
miesi4c
miesi4cem
miesi4cu
miesi4cu!

Odmiana liczebników zbiorowvch. nn.: dwoie. czworo

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o czym?)
\4 0!

dwoje
dwojga
dwojeu
dwoje
dìryojgiem
dwojgu
úaroje!

czworo
czworga
czïvorgu
czworo
czworgiem
czworgu
czworo!
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O.lÌniana liczebników zloionych, tzn. takich, które sklada-
i4 siç z kilku cyfr np.: 123. 575 itd.

a) w liczebnikach zlozonych od pigédziesi4t do dziewiçcdziesiat (50-
90) i w liczebnikach trzysta (300) i czterysta (400) odmienia sig tylko itÌu-
gi czlon, np.: M. pieótlziesiêt, B. pigóalziesigciu itd.;

b) w liczebnikach od pigóset do dziewieóset (S00-m0) oiünienia sig
tylko pierwszy czlon - koúcówka -set jest niezmienna, np.: M. pigóset,
D. piçciuset;

c) w liczebnikach dwanaócie (12), dwadziescia (20) i dwieócie (200)
odmieniaj4 sie obydwa czlony, np.: M. dwanascie, B. tlwunastu; M. dwâ-
dzieócia, B. dwuclziestq M. dwieócie, B. dwustu:

d) zloZone üczebniki gtóÍ.ne odmieniaj4 sig jak liczebniki proste,
ïzn. przez rodz4je: mgskoosobowy i niemçskoosobowy, np.:

I. Liczebnik to nazïva liczby, ilosci. Jest to odmienna przez przypadki

i rodz4ie cze6ó mowlt o któr4 pytamy: ile? który z kolei?

II. Liczebniki dzielimy na: glówne, np.: jeden, dwa; porz4dkowe, np.:
pierì\rszy drugl zbiorowe, np.: dwoje, pigcioro: wielokrotne, np.: dwu-
krotny, pieciokrotny; mnoZne, np.: podwójna, potrójna; uÌamkowe, np.:
pól, póltora.

Itr. ze wzgledu na budowg liczebniki tlzielimy na: proste, np.: jeden; zloúo'

ne, np.: pieóset, sto dÍvadziescia trzy

Cwiczenie
W podanych niZej zdaniach zapisz sloÌvnie daW

formâ mgskoosobowa

pieóüiesieciu (uczniów)
Pigciuset (uczniów)

forma niemgskoosobowa

piçódziesi4t luczennic, domów)
pigóset Gobieo

MaÌek üodzü sie (1 stycznia 1971 roku) . . . . .

e) Ìv zlo2onych liczebnikach glównych wielowyraz owych, np.: sto
dwadziescia trzy (123) - odmieniaj4 sie przezprz]yl,ad]Kí i rodzaje albo wszy-
stkie czlony, albo tylko te, ktôre oznaczaj4 dziesi4tki i jednosci, np..
Sprawozdanie ze (123) sto dwualziestej trzeciej konferencji. przygl4dam
sie (1422) tysi4cowi czterystu dwudziestu dwu uczniom.

Uudgd.!
Liczebnik ,jeden", jezeli Ïvchoalzi w sklad liczebnüów glów-

nych wielowyrazowych, nie odmienia siç âni przez rodzaje, ani
przez przypadki, np.:

Widze (121) stu d\Ã'udziestu jeden uczniów.

f) liczebniki porzqdkowe n'ieloriryraz owe - odmieniamy tylko czlo-
ny oznaczaj4ce dziesi4tki i jedno5ci, pozostale czlony s4 nieodmienne, np.:
Urotlzilam sie w (1982) tysiqc dziex'ieóset osiemalziesi4tym ilrugim roku.
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llycieczka odbçdzie sie (12 maja 1997 roku) . .

WidziaÌern wczoraj (128).. ... . m9zczyzÍr.

Z powodu bezsennoéci naliczylâm (1284) . . . . .

barany

DobramypodeszÌy(4) . . . . . . . . . . . .  kobiet la

Nâ podr?vórku bawito sie (21) . chlopców.

Przed domem posadzono (85) . krzewów.

Nâ starcie stançlo (250) ........ .. zawodnikóW

ale do mety dotarlo tylko (24)

Podsumujmy wszystkie wiadomoóci
dotyczqce liczebnika
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PRZYSLOIryEK

Czas spraïvdzió, co krlie sie w kopercie z na-
pisem: przyslóÌvek. Zâtem otwieram]t

Kazda czynnoóó ïvykonywâna jest \ jakis
sposób, np.: czyta sie - jak? - gloóno, Iadnie, wy-
ratnie; bawió sie mozna - jak? dobrze, wesolo.

Zdpami4tdj!
Przyslówek to nazïva wlasciwoóci czynnosci lub stanu.

Przyslówek jest nieodmiennq czesci4 nnow.y odpowiada na py-
tania: jak?, np.: ladnie, kiepsko; gdzie?, np.: blisko, daleko, wy-
soko, nisko, bokiem; kiedy?, np.: dzi6, wczoraj, pojutrze, zimq,
Poprzednio.

Uwd.gd!
Przyslówek mo2e byó wyra2ony za pomoc4 wyraZenia prry-

imkowego, np.: od nowa, z czasem, po omacku.

Stopieú

Ta sama jako6ó czynnosci moze wystçpowaó w róánym nateZeniu. Stqd
wynüa vda6cirvoóó przyslówka , stopniowânie, Podobnie jak przymiot-
nik, przyslówek moZemy stopniorvaó na trzy sposoblz

1. Pierwszy sposób polega na dodaniu do stopnia wyiszego koúcówki
-ej a do stopnia n4jwyZszego przedrostka n4i- i przyrostka -ej, np.:

stopieú równy: milo
stopieú wyZszy: mil-ej
stopieú najwy2szy: naj-mil-ej

2. Drugi sposób to stopniowanie nieregulaÌne, które polega na cal-
korvitej zmianie ìi/yrazu w stopniu \ryzszym oraz dodaniu do niego koú-
cówki -ej, a w stopniu najvryZszym przedrostka naj- i przyrostka -ej, np.:

stopieú równy: dobrze
stopieúwyZszy: lepi-ej
stopieú nqiwyZszy: naj-lepiej

3. Stopniowânie opisowe polega na dodaniu w stopniu wyzszym
przyslówka ,,baralziej", a w stopniu naj\ yiszym ,'nqibardziej", np.:

stopieú równy: slodko
stopieú wyZszy: bardziej slotlko
stopieú nqjwyiszy: najbardziej sÌorlko.

Pisownia ..nie" z przvslówkami

Pewn4 trudno6é mo2e spraïviaó ortograÍia przyslówków pisanych

z pÍzeczen.íem ,,'rie".

Uuaga]
Przyslówki, które pochotlz4 otl prz]'Ìniotnika, pis ze siçl}cz-

nie z przeczeniem, ale tylko rv stopniu równl'Ìn, np.: przyslówek:

,,nieladnie", bo pochodzi on od przlaniotnika ,,nieladny"; ,,nie-
dawno", bo pochodzi on od przymiotnika ,,niedawny"

aIe

stopieú równy + przeczenie: nie szybko, nie blisko;
stopieú wyZszy + przeczenie: nie szybciej, nie bliiej;
stopieú nqiwyZszy + przeczenie: nie najszybciej, nie najblizej.

Wszystkie przeczenia zapisujemy osobno, gdyZ nie ma przJ'ÌniotnikóvÍ

nieszybki, niebliski, natomiast sa: szybki, bliski; innymi slov/y przysló\arki:

nie blisko, nie szybko nie m4j4 swoich przymiotnikowych odpowiedników.

I. Przysló\Ìvek to nazwa $'la6cirtroóci czynno6ci,
czeóó mowy o która p]'tamy: jak? gdzie? kiedy?

Podsumujmy wszystkie
wiadomoóci o przyslówku
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II.MoZliwe jest tylko stopniowarÌie przyslówków w sposób: zwykly, niere-
gularny, opisoìr/y

ZAIMEK

Przyszla juà kolej na ujawnienie zaìvartosci
nastepnej koperty Odkryjmy zatem tajemnicç za-
imkórv.

Zdpa.mi?ta.j !
zaimek to czgóó mowy która zastgpuie inn4 czesó mowy

w zdaniu. Zaimek mo 2e zastqpiókaàd4 samo(kielnA czgóó mowy
(tz\. rzeczownik, prz]'miotnik, liczebnik i pïzyslówek) z n'y-

jatkiem czâsownika. Czasowiiik w zdaniu pelni funkcj g orzeczenía, bez
niego nie ma zdania, totei jest jedl'n4 czgóci4 mowy która pozostaje nie-
zastApiona. Zaimek przyjmuje wla6ciÌvoóci tej czesci morrv]a któr4 zastç'
púe, tzn. zaimki rzeczowne, llczebne i przj'miotne odmieniaj4 si9 iak rze-
czowniki, iiczebniki i przlmiotniki, nâtomiast zaimek püyslowny zastç-
pú4cy przysÌówek, jest, tak jak on, nieodmienny

Ze wzglgdu na to, któr4 z czg6ci mowy zaimek zastepuje, podzielono

zaimki na:
przymiotne
tzeczowne
liczebne
przyslorÃ,ïre

Zaimki rzeczowne

ZairÌki rzeczow'í:e s4 oalmienne (jak rzeczownik) i mozna wyróZrìió
\rySród nich kilka roüajów:

a) zaimki osobowe, np.: ja, ty, my, wy odnosz4 sig do osoby która mówi,
badZ do osób jej towaÌzysz4cych;

b) zaimki Ìr'skazui4ce, np.: ten, tamten, ów mog4 odnosié siç do oso-

by lub rzeczy wskàzanej przez towarzyszacy wypowiedzi gest albo do oso-

by lub rzeczy nazwanej ïv poprzedniej ürwoÌJviedzi;

c) zaimek zwrotny - sig, sobie, siebie, sob4 - odnosi sig do osoby lub

rzeczy, do której ,,wraca" wlasna czynnoóó (np.: robig sobie):

d) zaimki pyt4iqce - kto, co, któz, cóZ - odnosz4 si9 do rzeczll o któ-

r4 sie dopltujemy;

e) zaiúnki pÍzecz4ce - nikt, nic - odnosz4 sie w sposób przecz4cy do

osób i rzeczy:

f) zaimki wzglgdrÌe - kto, co;

g) zaimki nieokreóIone - kto6, coS, ktokolwiek, cokolwiek' kto

bqdi, co b4dá - odnosz4 sig do blúej nie okreóIonej osoby i rzeczlz

Ottnriana zaimków osobowvch: ia. tv on. ona. ono

liczba pojedyncza:

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (l(ogo? co?)
N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o cz)'m?)

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N. (z kim? z czrrrn?)
Msc. (o kim? o czlTÌ?)

jâ
Ìhnie, mie
mnie, mi
mnie, mig
mn4
o mnÌe

r. meski
on
jego, niego, go
jemu, niemu, mu
jego, niego, go
nim
nrm

ty
ciebie, cig
tobie, ci
ciebie, cie
tob4
tobie

r. nijaki
ono
jego, niego, go
jemu, niemu, mu
je, nie (np.: przez nie)
nim
nim

r. 2eúski
ona
jej, niej
jej, niej
i4, nia
nÌ4
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liczba mnoga:

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o czym?)

rodzaj
mçskoosoboìvy

oni
ich, nich
im,nim
ich, nich
nimi
nich

' siebie, sig
sobie
siebie, sig
sob4
sobie

rodzaj
niemgskoosobowy

one
ich, nich
i Ìn ni Ìn

je, nie
nimi
nich

Odrniana zaimka zwrotneeo ..siç"

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N. (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o czym?)

Uwa.ga!
Zaimek zwrotny ,,sig" nie ma formy mianownika!

Kiedv powinniómv uâvó formv üuZszei zaimka?

Jak ìvitlzisz zaimki osobowe (choé nie tylko) maj4 formy krótkie i dlu-
gie, np.: ni4 -j4, jemu - mu itd. Formy tüuzszej uilnvamy:

a) przed czaso\Ãrnikiem, np.: ciebie lubig, âle: lubiç cie;
b) po przyimku, np.: idg do ciebie;
c) na pocz4tku zdania, np.: Tobie jeszcze nie zloitylam gratulacji.;
d) rv wwowietlzi jednowyrazowej, np.: Mnie.;
e) jako skladnika przeciwstawienia, np.: Zrobües to mnie, nie jemu.

We Ìr/szystkich innych przwadkach naleày útyó, form krótkich.

ttz

Zaimki przvmiohe

zaimki przymiotne s4 odmienne, wskazuja na jako6ó w sposób ogóI-

niejszy, mniej okreólony niz przyrniotnik' W obrqbie ich kategorii mozemv

wyróZnié kilka rodzajów:

a) zaimki wskazÚ4ce, np.: ten, tamten, ów, ten sam, taki sam' inny;

b) zaimki pytqjqce, np.: jaki? który? kt'ôry z tz?drfl czn?i

c) zaimki nieokreslone, np.: jaki6, jakikolwiek, jaki b4dá, pewien'

niejaki, ktôryÉ, którykolwiek, bvle którv niektóry czvjS' czvjkol$/iek;

tl) zaimki AzieÌ]i'awcze, np.: mój, twÓj, nasz' wasz, swÓj' czyj6;

e) zaimki wzglgdne, np': kto, ktÓry co, czyj' jaki;

O zaimki przecz4ce, np.: niczyj, nijaki;
g) zaimek upowszechniai4cy: kaZdla

Nowo6ci4 s4 tu zaimki dzier2awcze, za pomoc4 których okre6lamy do

kogo naleZy przedmiot nie bçd4cy Iriasnoóci4 wykonawcy czynno6ci' War-

to zapamietaó, Ze gdy wykonawca czynnoéci = wlaóciciel, uZyìvamy zaim'

ka ,,sì\rój", np.: Daj swój zeszlt. Biorç swojq ksi4Zkg' Natomiast jezeli wv-

konawca czynno6ci + ïvla6ciciel, úywamy zaimka mói, twój itd ' np': WeZ

mój zeszl't. Wzi4l twój zeszyt.

Zaimki liczebne

Zaimki üezebne stosÚemy gtty potlaiemy ticzby w sposób niedoklad-

ny, przyblizony WyróZniamv nastepuj4ce zaimki liczebne:

a) zaimki $'skazÚqce, np.: tyle, tytekroó, tylokrotny wszystek' ka2dy;

b) zaimki nieokreólone, np.: kilka, kilkanâScie, kilkattziesi4t' kilka-

set, ileó, ilekolv/iek, ilekroÓ;
c) zaiÌÌÌki pytajqce, np.: ile? ilu? úokrotny? iloraki?;

<t) zaimki Przecz4ce, nP.: Zaden.



Zaimki przyslowne w sposób mniej rlokladny niZ przyslówek nazy_
waj4 sposób, miejsce i czas. Zaimki przyslorvne sq nieodmienne: wys-
tepuJ4 w zastepczej roli przysÌówka. WyróZniamy nastepuj4ce zaimki
przyslowne:

a) zaimki pyt4i4ce, np.: jak? gdzie? skad? dokad? kiedy? odk4d? dopó.
ki? czemu? dTaczego?;

b) zaimki wskazr{iqce, np.: tak, tu, tam, tutaj, stad, stamt4d, ted}, tam-
tedy, ìi/tedy odt4d, dot4d, dopóty dlatego, tak samo, inaczej, gdzie
indziej, skadin4d, kiedy indziej;

c) zaimki wzgledne, np.:jak, gdzie, sk4d, dok4rt, ktõrçcty kiedji odkAd;
d) zaimki nieokreslone, 4p.: jakkolwiek, byle jak, jako tako, gdzies,

gtlzieniegüie, gdziekolwiek, niekiedy kiealyó, czemu6, dlaczegos;
e) zaimki pÍzecz4ce, np.: nigdzie, nigdy znik4d, nijak;
f) zairnki uporüszechni4i4ce, np.: wszgdzie, zaÌìlsze.

l. Zaimek to naz!Íra zastçpuj4ca inn4. przyjmuje wÌa6ciwosci tej czçSci
mowL któr4 zastepuje.

ü. Wyrózniamy zaimki: rzeczowne. prz'ïniotne, liczebne, przysÌowne.

III. Zaimek zwrotny ,,sig,' nie wystepuje Ì^, formie mianownika.
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PRZYIMEK

Uwaga, urryaga! Otwieramy koperte n-r 7, która
zaÌÃriera wiadomoéci dotycz4ce przyimka!

Zapamietaj !
Przyirnek to nieodmienny wyraz,

. stanowiAcy nierozenvaln4 caloêjô. z Íze-
czownikiem lub zaimkiem rzeczownym. Za pomoc4 przyimka
okresÌamy przestrzenne relacje migdzy przedmiotami.

Z (komina wydobywa si9 dym)

na (dâchü siedzi ptak)

Za (domem stoi plot)

pod (domem zakopano zloto)

w (domu sq Ìudzie)

PrZy (plocie stoi dziewczyna)

obok (ro6Ìrie drzewo)

Do najÌvâZniejszych przyimków naÌeá4: na, pod, w, za, dla, do, dziçki,
kolo, migdzy mimo, nad, naokolo, naprzeciw, naprzeciwko, niedaleko, o,
obok, oprócz, po, pod, pomiedzy, pomimo, przed, przez, przy, Srodkiem,
wbrew, wedlug, wewn4trz, wprost, rÀrzdlui, wzglgdem, zamiast, u. przyim-
ki mog4 byó wyrazami: prostlrri, np.: nad, pod, za, w; zlozonymi, np.:
ponad, spoza, sponad, znad.

Uwaga!
Przyimek zloZony moie siç skÌadaó z:

a) sâmych przyimków pïostych: takie przyimki zarvsze
piszemy l4cznie, np.:

z + nad --> znad.
po + pfzez -) poprzez

z + pod -ì spod
z + za -) zza;

z wlaóciwego przyimka oraz innej czesci mowy Orto'
graÍia w tyrn przlTadku jest róina, zaleZnie od przyjçte-

go z\r,/yczaju, np.:
o + bok --) obok
pod+czas+Podczâs
po + SrÓd -+ Posród
we + r,vnatrz -t wewn4trz
do + okola -; dookola
na + pra\4rde -+ naprawde

ale
na + wprost -ì na wprost
w + celu -? w celu
na + zewn4trz -ì na zew}ìqtrz
pod + wzglgdem -ì Pod wzgledem

Takie pol4czenia to wyra2enia przyimkowe.

zapa.Ínigtaj !
lvl'razenie przyiükorve to czesto stoso\iuany termin, nie jest

to jednâk nowa cze6ó mowy, ale termin pomocniczy stanowi4cy

íNzwe wyÍaiLeí zloionych z przyimka i rz eczownika, pisanych

zarówno razem, np.: naprawdg. jak i osobno, np.: na pewrÌo. pod

stolem, nad fotelem.

Uu)dgd!
WlraZenie przyimko\rye, które stanowi przlrimek wÍaz z rze'

czo$'nikiem, zwykle pisze siç rozdziell:rie, np.: nâ wylot, na pew-

no; razem nalezy pisaó takie poÌ4czenia tylko, je6li jest to zgod-

ne ze zwyczajem, np.: narychmiast, naprawdg.

b)

i.@,
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SPÓJNIK WYKRZYKNIK

Otrffieramy nastepnq kopertg. T]'m razem za-
wrzemy b1i2sz4 znâjomosó ze spójnikiem.

\ryykrzyknik zapràsza na sïv4 prezentacjç.

zapdmigtai !
Zdpdmietdj !

Spójnik to nieodmienna czgÉó
mowy która wi42e, l4czy, spaja w1'ra-
zy w zdataia.

I. Do najczestszych spójników naÌei4: i, a, ale, lecz, bo, ie, poniewaz,

sily, jezeli.

tr. Do nâjczçstszych spójników; zâ pomoca których przyl4czamy zdânie pod-
rzgdne, naleZ4: irc, ü, aby, ateby,íeby jesli, jeZeli, gdyby gdy choó, choóby,
chociaZ, poniewai, gdyL, bo. Uzywaj4c któregos z nich, zarÃrsze stosujemy
przecinek. Spójniki, przed któr5rmi zawsze stawiamy przecinek to rów-
nieà: aJe,lecz, dlatego, wiec, zatem, Ioteà.

III. W zapamigtaniu spójników, przed którymi nie nalezy stawiaó przecin-
ka pomoze wierszyk:

czt)' lub' bqdZ
anL nL
tudziez. oraz.
albo, i

Uuaga!
PoÌ tórzenie któregos z tych spójników wymaga postawie-

nia przecinka, np.: i to. i tamto; ani on, ani ona.

Wykrzykdki to nieodmienne Ìvyra-

zy, ktôrymi zazíaczamy w mowie nasz

stan emocjonat:y np.: wyraZamy radosó,

zdziwienie, smutek, Podziw.

Przyklad.y
achl ech! och! hej! hop! hejZe! hola! hen! halo! o! ha! fe!

Õwi.czenic
Spróbuj otlszukaó wszystkie wykrzykniki \Ãr tekócie zamie-

szczonym poniZej :

Hej! Wy tâm!
Hop, hop! Gdzie jesteócie?!

Halo! Chodzcie do nas!
Ajl Oj! Uch! Jak boli! - wrzasn4l Mirek
O! jak mnie przestraszyÌas.

PARTYKULA

Ostatni4 czçóci4 mo\Ãry, jak4 poznamy bedzie
pârtykula.

zapamigtdi !
Partykula jest wyrazem nieodmien'

nym, który poilkreslâ znaczenie caÌej

wlryowiedzi lub zmienia jej sens.
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Do partykul modyfikuj4cych, czyli zmieniaj4cych sens w!'powiedzi
naleitq'.

a) partykula czy, za pomoc4 której nadajemy zdaniu charakter pyta-
nia, np.: Czy zosia j]oà przyszla?;

b) partykúa -by, za pomoc4 tej parrykúy ujmujemy czynnoóó jako
przypuszczaln4 np.: Poszeübym na spacer, gdyblm miâl czas;

c) partykula niech Oub niech4i) wyraZarczkazhtb ïyczenie, np.: Niech
oni wreszcie sig naucz4.; tak4 sam4 funkcjç spelnia partykula oby6, np.:
Obyó siq nie mylü.;

d) partykula przecz4ca nie, za pomoc4 której zaprzeczamy tresci wy-
razu Ìub zdania, np.: Nie lubie cie.;

e) do partykuÌ \Ã'zmacniqiqcych znaczenie r4ryrazu naÌezy np.: party-
krila -ite, pisana l4cznie, np.: ChodZZe tu. IdZZe juZ st4d.: podobnie jest
z pârtykuÌ4 no - np.: Chodi no tu do mnie!

Cwiczenie
W podanych zdaniach odszukâj wszystkie partykuÌlÌ

Niech oni ju2 skoác24.
IdZZe ju2 stad.
Obyó sig nie omylü.
Zrobilbym wszystko, àeby zdobyê zwycigstÌvo.
Czy chcialbyó pojechaé na wakacje?
Zróbàe uprzejmq rnine; zubrze!

Na koniec naszych zmagaí z czçóciami mowy wierszyk:

Kto? co? o rzeczownih pytaj:
Uczeít, Stdch, gramofon, plJ,ta.
Jaki? Któr!? zóltJt, slodki:
Czyj? Paítstuouy- To prztmiotnik.
Liczebniku, ulai u nd.sz wierszrk!
IIe - jedin, którJ,! - pierwsz!.

Jd, ty, jakií, nigdziz, ui'elu -
tn za.írnhi, przúacielu.

Co ktoí robi? Qo sie dzieie?
cza.souniki: Spieua, d niei e.
Jak? Gd.zie? KiPdY? - to Przlslówek
Ladnie, blisko, dzií. DoSé slóuek.
Zndjd1 przfinthi Prz! bniondch:
z Janki.enT, u Stdchu, do SzYmona.
spój nik spdi a d.oskonale
SlntDd^ zdania: i, lecz, dle.

Wkr zr kniku, j aS li u o ln,
wykrzycz2e sig: Hej! hoq! holo!

Wreszcie partlkul! te:

-li, czy, no, 2e, nirch, br, niz-

Ówiczenie
OkreSl czesci mov/y r/ú kaZd]'Ìn zdâniu poni2szego tekstu:

Leka.rze przyiechali du2ym autobusern, do którego wchod'zi siç

bo schodÃch. Jest tdtn tak lnd'nie, 2e nduet sobic nie uyobrdzasz'

(. . .) Jeaeti bgdziesz grzeczny, przyrzekam' 2e cie

zdpyta.m z argtmetyki. - Z ulamkóu? - zdpy-

tal Ananiasz (...) Wychodzqc na poduórko mi'

ngtisrny starszy,ch chlopahóu, którz, wrdcali

d.o klasy.
- Czy to boli? - zdpytal ich Gotfryd.

Ohropnie! - od.powíedzial ied'en. Piecze

i szczrpie i d.rapie, a oni ndjq wielkie noze

i wszgdziz iest Pelno krui!
(Sempé i Goscinny: Mi kolajek i ínne chlopahi)
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Blyskawiczna powtórka

I. Odmienne i nieodmienne czç6ci mowy:

Uudga.!
Formy czasownika:

II. Pytania do czgsci mowy:

Awo.gd!
llrnkcje pozostalych czgóci mowy:

III. Co nale2y podaó, aby okreslió odmienn4 czgóó mo\ y:

Rzeczownik: przypadek, liczbg, rodzaj

Czasownik: osobe ,Iiczbç, rodza:, czas, strong, tryb, aspekt (dokonany czy

niedokonany).

Przlmiotnik: przlTadek, liczbg, rodzaj, stopieli.

Liczebnik: przypadek, rodzaj.

Zaimek: przypadek, liczb9, rodzaj.

Uwaga!
Odmianâ przez przypadki - deklinâcia.
Odmianâ przez osoby - koniugacia.

ÍV ,,Narzçdzia" niezbgdne, aby oibnienió czqSó mowv:

Przypadki:
Mianownü (kto? co?)
DopehÌiacz (kogo? czego? nP.: nie ma)
Celovmik (komu? czemu? np.: sie przygl4dam)

Biernik (kogo? co? nP.: widze)

odmienne nieodmienne

rzeczownik, np.: dom
czasownik, np.: biega
przymiotnik, np.: bialy
liczebnik, np.: trzy
zaimek, np.: ja

przyimek, np.: na
partykuÌa, np.: niech
Írrykrz yknik, np.: hej!
przyslówek, np.: ladnie
spójnik, np.: i

czgóó mowy jej funkcja

przyimek

zaimek

partykúa

ïvykrzyknik

spójnik

sluZy okresleniu wzajemnych relacji miedzy przed-
miotami

zastepuje inn4 cz96ó mowy

sluZy ìarzmocnieniu, podkreÉleniu znaczenia

sluZy oddaniu emocji

l4czy .vqyrazy i zdania skladoïve w zdaniach zloZonych

odmienne nieodmienne

forma osoboÏva, np.:
bieene

imieslowy przymiotni-
kowe: cz'Ìrny i bierny
np.: bieen4cy umyty

bezokolicznü, np.:
biegaó

forma nieosobowa,
np.: myto, rozebrano

imiesÌowy przyslów-
kowe: wspólczesny
i uprzedni, np.:
biegn4c, szedÌszy

czgSó mowy pytanie co nazvwa

rzeczoÌvnik
czasownik
przymiotnik
liczebnik
przyslówek

kto? co?
co robi? co sig z nim dzieje?
jaki? który? czyj?
ile? który z kolei?
jak? gdzie? kiedy?

rzecz, osobg
cz!ïìnosé, stan
cechç, wla6ciwoéó
ilo6ó
wlaóciwoóó czynnoóci
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Narzednik (z kim? z czym? np.: idç)
Miejscownik (o kim? o cz!'rn? np.: mówie)
\ryohcz (O!)

Uud.gd.!
Rodzaj okreslaj u wszystkich odmiennych czgsci

Osoby:
liczba pojedyncza

1. ja
2. tv
3. on, ona, ono

Liczby:
poj edl.ncza, np.: pies
mnoga, np.: psy

ffiX
Rodzqje:

Uwagd!
Przez osoby odmieniaj

liczba mnoga

1. my
2. wy *
3. oni, one

czâsoÌvnik.

Awaga!
Przez przypâdki odmieniaj: rzeczownik, przymiotnik, li-

czebnik, zaimek, imieslów przymiotnikowy czynny i bierny

Stopnie:
równy np.: bialy
wyZszy, np.: bieÌszy lub bardziej bialy
najwyZszy np.: najbielszy lub najba.rdziej blaly

Czasy:
teraZniej szy np.: id9
przeszly np. : poszedÌem
przyszly np.: pójde

Strony:
czynna, np.: myJe
bierna, np.: jest myty
zvÍrotna, np.: myjg siç

Trybv:
przypuszczaj4clt np.: poszedlb]ryn
rozkazujacy np.: iúZ!
oznajmuj4cy np.: pójde

Aspekt:
czasownik dokonany np.: zjadlem
czâsownü niedokonanY nP.: jem

Uwaga!
stopieú okreslaj u przymiotnika i przyslówka.

Uwaga!
Liczbg okreólaj u: rzeczownika, czasownika, przymiotni-

ka, zaimka, irnieslowów przymiotnikowych: czynnego i bier-
nego.

w liczbie pojed]ryìczej:

\ar liczbie mnogiej:

meski, np.: pan
âaícLi  nn nani

nijaki, np.: dziecko

meskoosobowy np.: panowie
niemgskoosobowy np.: domy Uúagd.!

Czas, stronç, tryb, aspekt okreélaj u czasownika.
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V Skomplikowane formy czâsownikâ - imiesloïvy

irnieslowY

-...-..' ' ' . - . . . \
przymiotnlkowe przysló\ì/koÏve

,,/ \ ,,,. \
,.' \ ,.' \

czynne bierne wspólczesne uprzednie
- \cy -ny -ty -4c - Ìszy
- 4ce - na, - ta - wszy
- 4ca ne, - te

Skladnia
czyli nauka o zdaniu

JAI( SI4 POROZUMIE\ryAMY?

Porozumiewanie sig to przekazywaníe przez nadawcç (móïvi4cego)
pewnych tre6ci odbiorcy (sluchaj4cemu).

komunikat
nadawca ------) odbiorca

informacja

Porozumiewaé moZemy sie w róZny sposób. Aby ZyÓ w spoleczeústwie,
czlowiek musi komunikowaé sig z innymi ludZmi, dlatego sposób przekazy-

wania myóli jest spraw4 bardzo istotn4. Czlowiek najczgsciej przekan)je

informacje ïr formie zdaú.

Zapamietd.i !
Zdanie to wyraz lub zespól wyrazów zawieraj4cych jak4ó

my61. Nie kâZda wypowiedZ jest zdaniem - miânem zdaniâ okre-
6lamy tylko te rvypowied'Z, która zawiera orzeczenie, czyli oso-
bow4 formg czasownika, np.: Myólç o wakacjach.

Uuaga!
Odniana imieslowów:

Imieslów przymiotnikoìffy czynny

Imieslów pr4nniotnikowy bierny

Imieslóv{ przysÌówkowy wspólczesny

Imieslów przysÌóïvko\a'y uprzedni

Uwa.ga!
Okreólenie wszystkich czgsci mowy i ich form w zdaniu to

rozbiór grâmâtyczny,

odmieniajq sie tak, jak
pÌzymiotnik: przez
pÌzypadki, maja takze
liczbe i rodzaj.

s4 nieodmienne
jak przysÌówek
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PODZLAI ZD^N ZE WZGLqDU NA CEL WYPOWIEDZI.
ZDANTA OZNAJMUJACE, ROZKAZUJACE, PYTAJACE,
WYKRZYKNIENIA

Mówi4c poslugujemy sig wl'Iloìviedzeniami. Wypowiedzenia to zespóI
logicznie powi4zanych wyrazów (zdanie, równowaZnik zdania) lub pojedyn-
czy wyrazzawierajacyjak4É my61(bez wzgledu na to, czy w tej wypowiedzi
jest czasovrnik osoboiryy). Podzial, który zaprezentowano ponüej, dotyczy
zarówno zdaú jak i równoÌvarZników zdaú. Przyjrzyjmy sie wwowiedziom:

1. Jestes niegrzeczny
Ladn4 mamy dzi6 pogodg.

,,Jutro poplJ,niemy daleko, jeszcze dalej ni, te oblõki..."

Jaki cel chcial osi4gn4ó nàdawca (mówi4cy)? W pierwszych dwóch zda-
niach wyraziÌ swój sqd o czym6, w trzecim zawarl pewn4 informacjç, po-
\ariadomiÌ odbiorcA o czymó: oznajmü peìrne (odkrywcze) prawdy Takl typ
zdania, to zdânie oznâjmujqce.

Zapamietaj !
Zdanie oznajmuj4ce to zdanie, w którym nadawca zawarl

jakaS informacje, my61, swój s4d o czymó. Zdanie oznajmujqce
koúczymy kropk4.

2. Dlaczego jesteó níegrzeczní!
Jak4 bgdziemy mieó pogode?
Gdzie popÌyniemy jutro?

T)'ïn razem mówi4cy pytal o cos, czego nie wie. Tâki typ wypowiedze-
nia nazywamy zdaniem pytajqcym.

Zd,pdmíetaj !
Za pomoca zdania pytaj4cego v/yraZamy nie\ryiedzç. Stosu-

jemy je w celu uzyskania wyjasnienia. Zdanie EytÃj4ce oznaczmy
znakiem ?, pytajnikiem.

3.B,qdí, grzeczny.
TIhrti rôhrt

PoplÉ ze mna.
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Teraz mówi4cy chce, aby odbiorca wykonal jakies dzialanie. \ry c]'to-
ïvanych powyZej wf'poïviedziach nadaÌrrca zawarl pewien rozkaz, którego
wykonania oczekuje.

Zdpdnietdj!
zdã'rie rozkàzr[jqce to zdanie, którego nadawca ma na celu

spowodowanie okre5lonej cz]'nno6ci.

4. Ale2 jeste6 niegrzecznyl
B4dí, w r eszcie gr zecnry t

Gdzies ty sie tak ubrudzü?!
Umyj siç nawchmiast!

Celem nadawcy tych wruorÃriedzi jest przekazanie pewnej informacji,
ale czy s4 to zdaniâ oznajmuj4ce? \ry' trzecim zdaniu zadano konkretne py-
tanie, ale czy jest to zdanie pltaj4ce? \ry pienvszym i drugim zdaniu mówia-
cy chce, by odbiorca wykonaÌ konkretne dzialanie, ale czy jest to zdanie

OtóZ s4 to przykÌady zdaú:
- pierwsze zdanie - oznaimìdAce wykrzyknikowe,
- drugie i czwarte zdanie - rozkazú4ce wykrzyknikowe,
- trzecie zdanie - pltaj4ce ìüykrzyknikowe.

Uúaga!
Zdaniem wykrzyknikowym moZe sie staó kaZde zdanie (oznaj-

mqj4ce, rozkazuj4ce, pytajace), jeSli przez odpowiednlq süç gÌo-
su wyrazimy uczucie towarzysz4ce wypowiedzi. \{ pismie wy-
starczy zastosowaó znak !, wykrzyknik.

ZDANIE A RÓWNOWAZNIK ZDANIA

Zacznijmy od historyjki o dwóch naszych kolegach, ktôrzy wiedz4, co
zrobió, by nie nudzió sig \ü szkole. Oto jak ,,Swietnie" bawili sig podczas
jednej z przerw:
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Opusómy w kaZd]'m zdaniu czasownik w formie osobowej, tzrr. czçíó,
mowy która odpoïviada na pytania: Co robi? Co siç z nim dzieje? Co zostalo
z naszej opowiesci?

- Na dól! Do góry! Na jetlnej nodze. Wtem - bçc. Obydwaj na podÌodze!

Chociaz skrócona, Ìryyporryiedi dalej jest zrozumiala, âle czy s4 to zdania?

PrzJ,poninam:
7. Za.sadq. pierusza, ldtud, sza.lenie

Zdunie - wypowiedz z orzeczeniem!

2. W]'powiedzenia to ogól tego wszystkiego, co mówimy by przekazaó ja-

kaó informacje.

Czy mozesz odnalezó w powyászym tekscie osobo\i/e formy czasowni-
ka? Nie, dlatego kwaliÍikuje sie on do grupy wypowiedzeú. Takie wypo-
wiedzenie to równowaZnik zdania.

zapamietãj!
W!'porviedzenie po zbawione oÍzeczeniâ, ale zatÃrieraj4ce tre6ó

zrozumial4 tlla odbiorcy nazywa sig - rós,nowainikiem zdarÌia.

Z pierwszej zasady wynika, 2e zdanie = orzeczenie. zdanie zawieÍ^j4-
ce jedno orzeczenie nazywarny zdaniern pojedynczlm, np.: Pçdzg na dóI.
Ale jeZeli pol4czymy je z koìejnymi zdaniami, np. tak: Pgdze na dól, a on

biegnie do góry (mamy jedno zdanie, ale zawiera ono az 2 oÍzeczenia):

Polqcz d,wa, zdanid, uóuczas poustanie
jed.no jedyne zla2one zdanie.

Zdanie zloZone sklada siç z pol4czonych ze soba zdaá pojed)'nczych. Zda-

nie zlozone zawiera co najmniej dwa orzeczenla (moZe byÓ ich wigcej!).

Zdpa.miela.j !
Zdanie to wlTowiedú zawieraj4ca orzeczenie (osobowA for-

me czasownika). RównowaZÌrik zdâniâ to \i/ypowiedzenie po-

zbawione orzeczenia. Zdania dzietimy na proste (zawieraj4

I orzeczen.ie) i zlozone (zawierajA co nqjmniej 2 orzeczeÌìiâ).

Cwi.czenie
Zaznácz w bajcei zdania pojedyncze, zdania zÌoione, róïvno-

waZniki zdaí.

Wojounicze kozl!

,, ZctuzigtoSó poplaca rzadho.
Przykldd? Kozly d.ua szl! kladkq.
Prdgnq iSó u przeciunq stronç-
Stoj q zle, rozind! czone.

- Z drogí!
- Precz!
- Md.m rogi ostre!
- Mknq naprzeciu, dudni mostek.
Trzask! Prask! Spa.d.l, uprost d.o Wd.rtt
Chcesz nieszc4ícia; bqdZ upart!."

- Ped.ze m dól!
on biegnie d.o górr!
Lecim! na jednej nodze.
Wtem bec; zderzdmy sig.
Obydua.j lezyrny na pod.lodze.

.P;
;q€
ft\

' if

zdanie

(orzeczeÌlie,

równowaánlk
zdania

(bez orzeczenia!)
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ZDANIE POJEDYNCZE. CZESCI ZDANIA

Zacznijmy od wiersza Wladyslarva

l. 'Trdmwaj z fttnd jest uesoly,
2. bo oduozi ïtas do szkoltt
3. Do poludnia mu sie nudzi,
4. bo u tramwaju nnln ludzi.
5. A o drugiej nd pnystanku

Broniewskiego pt. Tramuaj

6. gloíno dzwoni: uwsiadaj, Janku!
7. AIe niz skdcz dn nnie u biegu,
8. bo sig moàe staó coí zlegor.
9. Dzyít, - d4,ít - dzyíl Przed d.omem

10. Moznd, lubió i tramwaje."
sra,Je.

Porównaj wersy: 1. i 2. z wersem 9.: wersy 1. i 2. zawieraj4 zdame zloZone
(dwa orzeczenia - jest wesoly odwozi), natomiast Í/ers g. zawiera zdanie
pojed]'ncze, które sklada sig jedl,nie z trzec}, v[||:razów: przed domem staie.

Zdanie pojedyncze, tzn. takie, które zawiera osobow4 forme czasowm_
ka, moZe byó róZnie zbudoïvane. Jesli zarryiera samo orzeczenie lub podmiot
z orzeczeÍ\rem, np.: Wsiadaj!, nazywa sie zdaniem pojedynczym niero_
zwinigtym. Jezeli dodamy do niego inne czgóci zdânia, np.: Wsiadaj, mity
Janku. albo: Przed maÌym domem staje za oczony tramwaj., rozwiniemy
t,'Ìn sam]'Ín tresó zdania. Takie zdanie nazywamy zdaniem pojedynczym
rozwinigtym.

Iloéé czgSci zdania mozna Ìatwo zâpâmiçtaó, jest ich pieó - tyle, ile palców
u jednej reki.

Rymowane czgóci zdania - prz}1 zAd do podpowiadania.

7. Kto? co? - ot, na przykld.d, pies.
Wyraz pies podrniotem jest.

2. Co sie z nim dzieje? co robi? - sluZy.
Tb orzeczenie. Nie wiesz? Wstyd duzy.

3. Ja.ki? lub: któr!? ile? czyj? czego?
Dobry przyddukd. jest to, kolego.

4. Gdzie? kiedy? dokqd? jak? czunu? po m?
to okolicznik: d,níen (ora.z) nocq.

5. Kogo? lub czego? horÌru? lub czemu?
To dopelnienie : panu,

Ach, wiem juz:

Gdy jeden uyraz przJ) drugim stanie,
Z wszystkich tJ,ch slóuek poustaniz zdanie:
Dobry) pies sluZy panu dnizm i nocq.

Uuaga!
Okreslenie wszystkich czçóci zdania to rozbiór logiczny

Czg6ci mo\*y

Ile u zdaniu slóu,
Ttle czgçci mouy .

Czgóci zdania

Gdyby ktoí zo,pJ,ta,l,
Pouied,z bez wa.hanid:
Ile w zd.a.niu pytd.íI,
fule czgSci zdania.

Uuaga!
Znajomoéó rôZnych typów zdaú ma dla nas duZe znaczenie!

Wlaóciwe stosowanie róZnego rodz4ju zdaú rozwìnigtych i nie-
rozwinietych, pojedynczych i zloZonych oraz oznajmujAcych,
pytaj4cych, rozkazuj4cych i wykrzyknieú sprawia, Ze wyrowie-

tlzi staj4 sig ciekawsze. Aby uzyskaó Z],wo6ó stylu, nalety stosowaó naprze_
miennie rózne rodz4je zdaú oraz ich równowaZniki.
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PODMIOT

zdpdnxigta.j !
Poalmiot to czgóó zdania odpowiadajaca na pytania: kto? co?

(\arykonuje czynno6ó). Najczeóciej podmiot wyraiony jest rze-
czownikiem.

Przyklady:
P

Jaó 6pi.
P

Grzyby rosn4.

Na podwórku przewrócil sig hzËpak.
P

Ojciec podarowal mamie flâkon perfunÏ.

Ówiczenie
Poilkre6l podmiot Ìv nastepujAcych zdaniach:

Wiola wyszla do kina.

W teatrze odbywa sie próba.

Marek lubi tutbol.

A jakie czesci mowy zostaly zastosowane w funkcji podmiotu ìry takich
zdaniach?

Minela szósta. (liczebnik)
Oni wygraÌi. (zaimek)
Kto to byl? (zaimek)
Spiewâé jest przyjemnie. @ezokolicznik)
NiósÌ ólepy kulawego. (przymiotnik)
Zielony jest ladny (przymiotnik)

Uwagd!
Podmiot moZe byó wyra2ony ró2nymi czgóciami mowy jeóli

s4 one uzt'te w funkcji rzeczoìflnika.

zastanówmy sie nad takiml zdaniami:

1. Jaó i Malgosia Poszli do lasu.

Uwagd!
Podmiotem s4 tu dwa wyrazy: Jaó i Malgosia - taki podmiot

nazyÌÃramy szeregowym.

2. Poszlismy na \ì/ycieczkç.
Wiedzieli, 2e trzeba sie przygotorvaé.

Myslalam, Ze nauczç sig jutro.

Który wyraz $/ tych zdaniach pelni tunkcje podmiotu? Tego, kto jest wyko-

nawc4 cz,Írnosci, moZemy sie domyóliÓ z formy czasownika:

to my - poszliómy

to oni - wiedzieli,
to ja - myólaÌám.

Uwdga]
Taki poaLniot, który nie jest wyraZonv wprost, którego nale-

2y siç domyélió, nazywamy domy5lnym.

3. LaÌo od rana.
Trzeba ióó.
Wkrótce si9 óciemni.
Janka poszturchiwano.
Dnieje.

Uuaga!
PonieìvaZ nie moZemy ustalió wykonawcy czynnosci, zdania

te nazywamy bezpodmiotowlmi.

Poilniot nie jest najwaZniejsz4 czgÓci4 zdania. Jak widaó w ostat-

nich przykladach, zdanie moze si9 bez niego obej6é. Wymieniany jest nâ
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pierwszlan miejscu, poniewaZ tak4 p ozycje najczçíciej zajmuje w zdaniach.
Poprawny szyk zdania: najpierw wystepuje podmiot, potem orzeczenie.

4. Chmur wciqz przybywa.
KsigZyca ubyïva.
Mgly coraz wigcej.

Na jakie pjtania odpowiada wyraz, który jest tu podmiotem?
przybywa - kogo? czego? - chmur
ubywa - kogo? czego? - ksig2yca
coraz wigcej - kogo? czego? - mgly

Uua.Ea]
Podmiot, który odpowiada na pytania: kãgo? czego? nazywa-

my logicznym:
Pod,miot logiczny ukrddn sig u zdanie,
Gdzie orzeczenie zwykle nazywa
Brak, ublwanie lub przybywanie:
Slotítca juà nie ma, chmur uiq. prztbt)wa.

Cwiczenie
W podanych ni2ej zdaniach wskaz podmiot (ie6li jest) i na-

zwTj go:

Kasia narzucila cieply sweterek.

Nie bylo ich wczoraj na spotkaniu.

Przeszla szybko obok podejrzanego mç czyzny.

Józef i Franciszek od lat s4 serdecznymi przyjaciólmi.

Zdziwiona rozejrzala sie wokól.

W parku posadzono küewy ró2.

Pracy przybywa.

ORZECZENIE

Zdpemietoj !
Orzeczenie to najwdiniejsz czeíe zdânia (samo orzeczenie

jest juá zalaniem, np.: Pisze. Czytâm. Rysú9.). ZrÀrykle jest wyra-
ione osobowq formê czasoÌr'nika. Nazywamyje wtedy czasow-
nikowym, np.:

Zosia uczy sie piÌnie.
JaS ópi na tapczanie.

Przyjrzyjmy sie kolejnl.rn grupom zdaú:

1. Krzyó jest uczniem pierìryszej klasy
Krzy6 zostaÌ upomniany na lekcji.
Uczniowie s4 grzeczni.

W tych przykladach orzeczenie skÌada siç z d\aru ïvyrazów: jest uczniem,
zostal upomniâny, s4 gÍzeczni. W pierwszym zdaniu orzeczenie sklada
sig z czasoìrmika byó (uzytego w czasie terazniejszlryn) oraz rzeczownika.
w pozostalych przykÌadach uZyto wyrazów: zostaó, staó sig, Gub byó)
w pol4czeniu z iÍmymi czeóciami mowla Taki tw orzeczenia nazywamy
imiennym, poniewaZ Ìü jego sklad ürchodzi jakies ,,imie", tzn-: rzeczow-
nik, prz]'Ìniotnik, liczebnik, zaimek, przyslówek lub imieslów prztÌniotny

Zapdnigtaj!
Orzeczenie imienne sklada sig z l4cznika (byó, zostaó, staé

sig) oraz wyrazu, który orzeka o czynnoóci, tak zÌvanego
orzecznika, wyra:2onego róZnymi czgóciami mowy (imionami -
np.: rzeczownikiem, przl.rniotniklem, liczebnikiem itd.).

\ry zapamietaniu reguÌki pomoze r]'mowanka:
Jest, byl, bedzie, std.l siç, zosto,l
Jest to lqcznik, spra.ua. prosta.
Jesteç zly. Stach jest bramkarzem.
Gdzie orzecznik sãm ju2 uskdzesz.

2. Ksi4Zki wziçto z pólki.
Kraków zbudowano Drzed wiekami.
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Mój pokój juZ umeblowano.
Zjedzono caly zapâs slodyczy

Formy czasorvnika zakoíczone na -no lub -to (formy nieosobowe) maj4
zdolnoéé orzekania, tworz4 zdania bezpodniotowe. Nigdy nie uda sie
nam ustalió, kto zjatü slodycze i kto umeblowaÌ pokój.

Óuiczenie
WskaZ podmiot i orzeczenie w podanych zdaniach. Zwtóó

szczegóIn4 uwage na orzeczelìia, je6li s4 zloZone, nazwij ich
czgíci.

Nasza jamniczka, Jagoda, jest psem pokojowym.

Ojciec lubi rz4dzió i decydowaó.

Mariusz zostal ìvybrany trenerem naszej druzyny

Jutro pójdg do dentysty

Ulic4 przemkn4l zielony samochód.

On jest sâmolubem.

DOPEI,NIENIE

Õuiczenie
Spróbuj uzupelnió tekst:

Marysia wyszla z (kim? czym?) .... -. na spâcer. Po drodze

spotkala (kogo? co?) .... .. . Razem przygl4dali sie (komu?

czemu?) . . RozmaÌviali (o kim? o czym?) .Tak dlugo

byla poza domem, ite nie zdïryla odrobié (kogo? czego?)

Historyjkç udalo sig \loíye, zà pomoc4 pytaú przypadkÓv/: z kim?

z czym? - narzgdnik; kogo? co? - biernik; komu? czemu? - celownik;
o kim? o czym? - miejscownik; kogo? czego? - dopelniacz.

Uuagd.!
KolejnoóóprzjDadków dotyczy ówiczenia, vta6ciwakolejno6é

jest inna.

Co sie stalo z tekstem naszego ówiczenia? zostal uzupeb:ìiony dopehÌiony
o pewne informacje.

Zdpdmiçtaj !
Tak4 czeóó zdania, która odpowiada na p]'tania przypadków

nazywamy dopelnieniem. Jest ono uzupeÌnieniem informacji
zâwartych vr zdaniu, dopelnia znâczenie orzeczeniâ.

OkreólÌny znane nam czgóci zdaniâ:
MâÌysia wyszla z psem na spacer.

PO
Marysia ----------+ wyszla

/ \
z k:Lm? 

/t \dokad?
z czym?/ 

\
t, .\t

z psem
(dopehlerfe)

na spacer

Uudga]
Dopelnienie jest w zdaniu okresleniem czaso\ nika.

138 139



Rodzicê kupili dziecku ksiazke.

(dopelnienie) (doDelnielie)

Mamy tu dwa dopelnienia, obydwa s4 okresleniami orzeczenia<czylicza-
sownika). Zamienimy teraz to zda\ie ze strony czynnej na biern4.

Ksi4zka zostaÌa kupiona dziecku przez rodzicóïv.

P

Ksi42ka

zatwaà, àejedno z dopelnieú (ksi4zke) zmienüo swa funkcjç rar zdaniu! StaÌo
slç podmiotem (ksiazka), alrugie (dziecku) pozostalo na swoim miejscu.

Za.pamietaj !
JeZeli dopelnienie przy zmianie ze strony czynnej na biern4

staje sie podmiotem, nazywamy je dopelnieniem bli-Zszym, je-

ZeIi w zdaniu w stronie biernej nadaljest dopeÌnieniem (takjak
w stronie czynnej), nazywamy je dopelÌÌieniem dalsz]'n.

PRZYDAWKA

zacznijmy od analizy wypo\4'iedzi: Koty 6pi4 na tapczanie.
Jest to zdanie, gdyà zawiera orzeczenie - Spi4; ma równiez poilniot - koty;
Rozbiór logiczny tego zdania wygl4dalby tak:

co Ìobiq?

Spróbujmy rozszerzyó to zdanie o jakies dodatkowe informacje:
Dwa male, bure koty ópia na tapczanie tamtej pani.

Tbraz wykres wygl4da tak:

P

Rodzice
o

---------+ kupili

/ \
komlÍt 

/ \ 
koco?

czend 
Yt

dziecku ksiqZkg

P

koty
o

spi4
I
J-

tapczanie

DO

koty --- ópi4

l4cznik

\
\o

-, zostala
/

xomtt /

\L
dziecku

(dopelnienie)

oÌzecznik

,v
kupiona (orzeczenie imienne)

\ toeor 
"or

przez rodziców
(alopelnienie)

irel /
,/

dwa

I
I cdzie?
J

na tapczame

I
I czyim'l

ü
pani

I 
której?

tamtej

t \
l jakie? \akie?
| -t/

rX"r" bure

Rozszerzyli6my zdanie o nastepqiqce wyrazy: d\Ãra - liczebnik; ma-le, bure
- przl'rniotniki, pani- rzeczoÌvnik, tamtej - zaimek. Wszystkie one dookre-
ólaj4 w zdanlu jaki6 rzeczownik, przydaj4c mu znaczenia. Taka czeóó zda-
nia nazywana jest przydâ\ffk4.
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Zdpdmietaj!
Przydawka to okreólenie rzeczownika. Przydawka odpo-

wiada na pltaÌìia: jaki? który? czyj? ile? Mo2e byó wyra2ona:
przj'ïniotnikiem, imieslowem plz]'ïniotnikow].Ìn, Iiczebnikiem,
zaimkiem.

Cwiczenie
Dokonaj rozbioru logicznego zdania i okresl czçóci zdania

ìtr \,v,'poÌüiedzeniu:
Siedem malych, wesolych krasnoludków zamieszkalo wraz

ze élicznq i dobï4 króIewn4 Snie2k4.

OKOLICZNIK

Rano pani Honorata szybko Ìryyszla na zakupy, aby spotkaó w sklepie pana
zbigniewa.

Przyjrzyjmy siç temu zdaniu i spróbujmy ustalió jak najìviecej faktów za-
wartych w podanej informacji.

PO
pani Honorata ----J urlszÌa

, / l \  \
dokad? / jak." / \kiedy? \ po co?

,1 ú1,\
na zakupy szybko rano aby spotkaó

(pana Zbigniewa)

Starali6my sie ustalió jak najwigcej okoliczno6ci calej sytuacji:
pytajqc - dok4d? - chcielismy ustalió miejsce,
- po co? - przyczyng,
- kiedy? - czas,
-jak? - sposób.

Za.pdïnietaj !
Thka czg6ó zdania, która odpowiada na pytania: jak? gdzie?

kiedy? po co? dlaczego? to okolicznik. Okoiicznikjest najczg-
óciej okreóleniem czasownika (rzadziej: przymiotnika lub pïzy-

slôwka).

MoZe mieó postaó: gdzie? pod stolem - wyrazeniâ przyimkoviego; nieda-

leko przyslówka; którgdy? - lasem; jak? - szeptem - rzeczownika.

W zaleinosci od tego, co chcemy ustalió, rozrÓZniamy: okolicznik cza-

su, okolicznik miejsca, okolicznik sposobü, okolicznik przyczjmy, oko-

licznik warunku, okolicznik przyzrüolenia.

Przrklndy:
Przyjechatj.smy (kiedy?) wczor4i. - okolicznik czasu;
Poszliómy (gdzie?) do lasu. - okolicznik miejsca;
Spalismy Cak? w jaki sposób?) wygodnie. - okolicznik sposobu;

Wyciagneliómy plâszcze (po co? dlaczego? z jakiego po\ryodu?) z powodu

deszczu. - okolicznik przyczyÌlY:

Udziel pierwszej pomocy (w jakim wypadku? pod jakim warunkiem?)

w razie wypadku. okolicznik warunku;
Brnü. przez zaspy (mimo co? mimo czego?) mimo skrajnego wyczerpa-

nia. - okolicznik przyzwolenia.

Cuiczenie
zíajdi, w podanych zalaniach okoliczniki, nazwij je.

Mimo zakazu chlopiec poszedl na budoÌue.

Z trudem wspinâÌ sie coraz wyzej.

Machnql rek4 lekceÌrraZ4co, chwilç póZniej spatü.

MasowaÌ stluczenie postekui4c.

I. NajwaZniejsza czl6ó zdanla lo orzeczenie. Przed nim wystepuje zwykle
podndot. Obie czg6ci trivorzA Ít/ zdaniu z\ri4zek glówny. Podmiot i wszy-

stkie jego okreóleniâ to grupa podmiotu Orzeczenie Ìì/raz z okreslenia-

mi to grupâ orzeczenia.

Podsumujmy wiadomoóci
dotycz4ce czgóci zdania
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II. Rodzaje orzeczeú: czasownikowe (wziAÌem), nieosoborÌra forma czasow-
nika (ïvzieto), imienne (zloàone ztq]cznllKa: byó, staé sie, zos taó i orzeczni_
ka: jakiejó czçSci mowy).

fII. Okre6lenia rzeczownika w zdaniu: przydawka (iaki? który? czyj? ile?).
Okreólenia czasownika: okolicznik 6alrl? gdzie? kiedy? po co? rÀi jakim
w]'padku? mimo co?), dopelnienie (wszystkie pytania przypadkórÀr z wyjqt-
kiem mianoïvnika). Zwi1zki okresleú z wyrazami okre6lan]ryni w zdaniu
to zwiqzki poboczne.

Mkreslanie czeóci zdania to rozbiór logiczny

Cuiczenic
Dokonaj rozbioru logicznego zdaú.

Przyklad:
PrzykÌadny Marek spgdzal czas nad ksi4Zkami.

ZDANIE ZT,OZONE Z PODRZ4DNYMI:
PODMIOTOWYM, ORZECZNIKOWYM,DOPET,NIENIO.
WYM. OKOLICZNIKOWYM. PRZYDAWKOWYM

znasz jtï wszystkie czgéci zdania. Jest ich 5 jâk palców u reki.

I. PrzypomÌriimy sobie:

1. Orzeczenie - odpowiada na pytanie - co robi? co siç z nim dzieje?
MoZe byó wyraZone:

a) osoboÌvq formq czasownika, np.: piszg;
b) nieosobow4 form4 czasownika zako^czoí4 na -no albo -to,

nP.: skoszono, \,vzi9to;
c) tzw. otzeczerúem imiennym zloZon)'rn z l4cznika i orzecznika, np. :

owoce s4 niedoj rzaÌe.

2. Podmiot - odpowiada na pytanie - kto? co?, wykonuje czynnosó
okreólon4 w orzeczeniu. \ry'yrazony jest rzeczownikiem lub inn4 czgóci4
mowy w funkcji rzeczownika np.: Kot épi. On choruje. Podmiot domyólly
jest ukryty ïv formie czasoÍrnika, np.: myslimy (my). Znasz jeszcze podmiot
szeregowy, np.: JaS i MaÌgosia id4 dÌo94.

3. Dopelnienie - odpowiada na pytania przypadków (z wyj4tkiem mia-
nownika - ten zarezerwowany jest üa podmiotu), np.: spotkalem (kogo?
co?) Jasia v/ kinie. \{yróZniamy dopelnienia:

a) blizsze, tj. takie, które podczas zamiany ze strony czynnej na bier"
n4 zamienia sig w podmiot;

b) dalsze, które podczas zamiany stron nie zmienia s\ìqej funkcji
rv zdaniu.

Dopelnienie jest okresleniem czasownikâ.

4. Okoücznik - odpowiada na pytanie -jak? gdzie? kiedy? po co?
dlaczego? pod jakim warunkiem?, np.: Pójde (dokAd?) na wagary
Okolicznik jest okre6leniem czasownika.

5. Przyalawka - odpowiâda na pytanie - jaki? który? czyj? Lle? Przy-
dawka jest okre6leniem rzeczoÌvnika.

**r""Zr/\o*,jaki? 
|

czas
(dopeÌnienie)

P , . , -  O. co ÌoDÌÌ7
Nrare[ ______) spçdzaÌ

przykÌadny
(przydawka)

A teraz spróbuj sam:

Jola nigdy jeszcze nie zostâla wybrana do samorz4du klasolvego.
JaS chetnie poszetllby do kina.
Weronika szybko odebraÌa brata z przedszkola.
Wysoki mçZcryzna sprg2ystym krokiem szedl przez park.
Czarne jagody rosn4 rv poblüu strugi.
Romek nie lubi jesiennych szarug.

nad ksi4zkami
(okolicznik sposobu)
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U. KaZde zdanie pojedyncze z przydawk4 lub dopelnieniem moZemy
zamienió na zdarÌie podrzgdnie zloaoÌJle ze zdaniem przydawkowtm
lub dopelrrieniowlrn, np.:

o
ZobaczylemkoLeiankg wóród osób wychodz4cych ze sklepu.

oÍ zeczenie : zobaczyÌem
przydawka: wychodz4cych (pytanie: których?)

Spróbujmy zmienió to zdanie pojedj'ncze na zlotone, ale nie zmieniajmy
tre6ci, tylko formç wyrazów:

Jest to przyklad zdânia pojedynczego z dopelnieniem. Zamieúmy je

na zdanie zloàone.

o kogo? o co?

o ,0. r ,---\ ,4. z o
I

ProsiÌem kolege,jZeby mi pomógl.

orzeczenia: prosilem, pomógl
w roli dopelnienia: Zeby mi pomógÌ (pltanie: o kogo? o co?)

W roli dopelnienia vryst4pilo zdanie podrzedne, które odpowiada na
takie samo pltanie jak dopelnienie, a zatem naz wiemy je zdaniem poalrzgd-
nym dopelìrieniowym. Na wykresie wygl4da to tak:

:okogo?oco?

+
2 : 1 - zdanie podrzedne dopetnieniowe.

Podrzgdne zdaÌÌia okoücznikorúe peb:ÌiA tak4 sam4 funkcje jak oko-
liczniki w zdaniu pojedynczym. Pltamy o nie tak, jak o okoliczniki: czasu
(kiedy? jak tüugo?), miejsca (gdzie? dok4d?), sposobu úak? w jaki sposób?),
celu (po co? w jakim celu?), przyc4my (dlaczego? z jakiego povsodu?), wa-
runku (pod jakim warunkiem? w jakim wypadku?), przyzwolenia (mimo
co? mimo czego?).

Zdania zloàone ze zdaniem podrzgdnl.Ìn okolicznikowym pol4czone s4
czesto spójnikami: Zeby aby, ponadto, by, bo, poniewaZ, gdy, tllatego Ze, bo-
wiem, jeZeli, jesli, gdyby chociaz, mimo, choó lub zaimkami wzgledntÌni:
jak, tak, gdzie, tam, sk4d, któredy

O zd. I

któÌych?

,,/---\ o za.1
Zobaczylem kole2ankç wSród osób.lktóre wychodzity ze sklepu.

oÍzeczeni 2 zobaczylem, wychodzily
w roli przyda\tki: które wychodzüy ze sklepu (pytanie: których?)
Zdanie to zloZone jest z dwóch zdaú pojedynczych. Poniewai o dÌugie
zdanie p''tamy jak o przydawkg, nazywamy je zdaniem poalrzednym przy-
dawkowym.

JeZeli w ten F-------------] sposób oznaczymy zdanie, to otrzymamy wykres

F--l------r
: których?

j" ,

2 : 1 (zdanie drugie w stosunku do pierwszego) - zdanie zÌoZone podrzednie
przydawkowe.

Ten sam mechanizm moZna zastosowaó ÌÃr zdaniach zawierai4cych do-
pelnienie:

o
Prosüem kolege o pomoc.

orzeczenie: prosüem
dopelnienie: o pomoc (pytanie: o kogo? o co?)

t46

po co?
lz----\

zd. I  O O zd.2

Zebyó iluZo umial.lmusisz sig duZo uczya.' l

orzeczenia: umial, musisz
w roü okoücznika celu: Zebyó duZo umiai (pytanie: po co? w jakim celu?)
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r
2

' po co?

Ì

I : 2 - zdanie podrzedne okoliczrrikolve celu,

2'

: pod jakim waÌunkiem?

1:

Uudga!
Przystepuj4c do ìüykresu naleiy pamigtaó, ie jest on graficz-

nym obrazem zdania. Kolejnoóó zdaú na !\,ykresie musi byó taka
sama, jak ìrv w!'powiedzi,, tzn. zawsze pierwsze jest zdanie nr 1,
ale nie zawsze jest ono nadrzçdne w stosunku do pozostaÌych
(ak w przykÌadzie powyzej).

dÌaczego?

uurczenrc
Ponizej podano zdania zloZone i okreslono zdania okoliczni-

kowe, które wchodza w ich sklad.

Twoim zadaniem jest:

a) oddzielió zdania sklado$re,
b) wypisaó orzeczenia;
c) okreólió, jakim pltaniem i o które zdanie zapltasz;
d) wyjaónió, które zdanie wyst4piÌo \ü roli okoÌicznika;
e) sporz4dzió \üykres zdaú.

Mimo Ze byÌa zla pogoda. poszlam w góry
okolicznikowe pÌzyzwaÌajqce

Jak sobie poscielesz. tak sie wyspisz.
okoÌicznikowe sposobu

Kiedy Ìvrócilam do domu, obiad byl goto$ry

okolicznikowe czasu

Pójd9 tam, gdzie ty bylaS wczoraj
okolicznikowe miejsca

Mvypowiealzenie podrzgdne orzecznikorüe jest okreóIeniem orzeczni-
ka w).powiedzeniâ nadrzçdnego. Odpowiada na pytanie: jâki jest? kim
jest? cz''m jest? np.:

jaki jestem?

O zd. 1,,--;--\ O zd.2

Jestem taki.ljaki bylem.
I

orzeczeniâ: jestem taki, bylem
w roli orzecznikâ: zd. 2 - odpowiada na pytanie: jaki jestem?
2 : 1 podrzçdne orzecznikowe

O zd. I  I  zd.2 O
Nie byÌem w szkole.lbo bylem chory.

orzeczenia: nie bylem, bylem chory
w roli okolicznika przyczyrayi bo bylem chory (pytanie: dlaczego?)

, Ì
id laczego?

:2

2 : 1 podrzedne okolicznikowe przyczyny

lod jakim wâÌunkiem?

r,z----_'.
O zd.t  O zd,.2

cdybym ci ja miaÌa skrzydeÌka jak g4ska,lpolecialabvm ja za Jaókiem do
Sl4ska.

otrzeczeniai miala, poleciaÌab''Ìn
w roli okoücznika warunku: zd. 1 (pltanie: pod jakim warunkiem?)
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czym jestes?

O zd. 1 ,-'-l--\ O zd.2
Jestes dla mnie tyml czym jest rodzona siostra.

orzeczenia: jesteó, jest
w roli orzecznika: zd. 2 - odpowiada na pytanie: cz''m jestes?
2 : 1 podrzgdne orzecznikowe

Tego typu zdania mog4 byó polaczone za pomoc4 zaimków wzglgdnych, np.:
co, jaki lub spójników: àe, àeby, ii.

Kolejnym tlpem zdania zloZonego podrzednie jest tzw. wyÌrowiedze-
nie poilrzgdne podmiotoÌr'e. Zastepuje ono lub uzuÈelnia podmiot zda-
nia nadrzednego i odpowiada.na pytania - kto? co? np.:

kto? co?
|,..----.\

zd.t  o "  ,  '  O zd.z
Co sig stalol to sie trie oalstanie.

orzeczenia: sie stalo, nie odstanie
w roli podmiotu: zd. 1 - odpowiada na pltanie: co?
1 : 2 podrzgdne podmiotowe

co?

o zd. I ,,__l___\ zd.2 o
Cieszy mnie,l2e uczniowie sig ucz4.

orzeczenia: cieszy, sig uczq
w roli podmiotu: zd. 2 - odpowiada na pytanie: co?
2 : 1 potlrzedne podmiotowe

0 zd. 1 
-f=., 

,u., o
WaZny jest dla mnie ten,lkto mnie kocha.

orzeczeúa: rvazny jest, kocha
w roli podmiotu: zd. 2 - odpowiada na pytânie: kto?
2 : 1 potlrzealne podmiotowe

150

Zdania tego rodzaju mog4 byó pol4czone za pomoc4 zâimków wzgled-
nych, np.: kto, co. W zdaniu nadngdnl'rn odpowiadâj4 im domyólne lub dane
zaimki: ten, ta, to. Mog4 tez byó pol4czone zâ pomocq spójników: ie, ,eby,
jak, jakblr

ZDANIA ZÍ,OZONE WSPÓLRZEDNIE

Wyrazy w obrçbie zdania s4 wzglgdem siebie podrzgdne lub nad-
rzgtlne, czyli okreólane lub okreól4j4ce, np.:

lub wspólrzgdne, np.:

kotek (wraz okre6lany - nadrzedny)

I
I iaki?

ü
maly (wyraz okÌeét4j4cy podrzedny).

, / \
iak12/' 

\ki?
- ta \maÌy - - wesoly

wyrazy ,,maly" i ,,wesoly" sA wzglçdem siebie wspólrzgdne, choó wzgledem
wlrazu ,,kotek" oba s4 podrzçdne.

Podobnie cale zdania s4 wzglgdem siebie zloZone podrzgdnie lub wspól-
rzçdnie.

zdania_.-=___r:)
poorzeonle zlozone wsporzeonte aozone

1.
O zd. 1 |  O zd.2

Ide do kina ilogl4dam wystawy.
I
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Jest to zdanie zÌozone, poniewai posiada dwa orzeczenia'. pójde, obejrze.
Obie czynnoÉci \ry'Tazone czasownikami wykonyv/ane sajednoczeónie. Ktoó
robi to i to w tym saml'm czasie i przestrzeni. Taki tl'tr) zdania \ì/spóÌrzed-
nego nazywamy l4cznym.

Za.pamietdj !
Zdanie zloàone wspólrzgdnie l4czne - l4czy w czasie i prze-

strzeni wykonywanie dwóch czynnoóci.
Zdanía lqczne mogA byó poÌ4czone za pomoc4 spójników

i, a lub bezspójnikowo, np.: Pójdg do kiÌìa, obejrze ten film.

O zd. l  I  O zd.2
Pójde do kina,lalbo odwiedzg kole2ankg. '

Jakie relacje 14c24 te dìÃra zdania?
Podmiot moze rflykonaó tylkojedn4 z czynnoóci. Có2, dylemat pozostâ-

nie: albo kino, albo koleZanka, ale nie mozna t!.m razem ürykonaó obu cz]'Ìì-
nosci nâraz. Jest to zdanie rozl4czne.

Zapamietdj !
Zdanie zloZone wspólrzçdnie rozl4czne to takie, w którlm

tresci zdaú skladowych wykluczaj4 sie wzajemnie. Typowe spój-
nikl w zdaniu rozl4cznym: albo, lub.

O zd. I  I  O zí1.2

Boü mnie z4b,lïuiec pójdg do dentysty
I

W tym zdaniu skutek zaleiy úak zwyklel) od przyczyny jedno zdanie wyra-

Za skutek, drugie przyczyne. Ten t!'p zdania nazywamy wynikowym.

zapamietai !
zda''iie zlor;oÌ|re wspólrzgdnie wynikowe to taki tl'I) zda-

nia zìozonego, w którj.Ìn tresó zdania drugiego wynika z pierw-

szego. Typowe spójniki: wiec, st4d, zatem, dlatego.

W zapamigtaniu rodzajów zdaú wspólrzednych pomog4 ìryam wykresy

zd,aniel4czne .. 2 ,

zdaníe rozl4czne

zdanie przeciwstawne --=> <--

zdanie wynikowe . -=)

Cui.czenie
Jakie to zdania?

DuZo sie uczg, dlatego spokojnie oczekujç wakacji.

Mam psa, ale chcialbym teZ hodowaÓ kota.

Pójde do kina i nie ürezmg cig ze sob4.

Idziesz z nami, albo zostajesz w domu.

W zdaniu wielokrotnie zloionym podrzgdnie, zdanie nadrzqdne moze
byó na plerwszym miejscu, jak Ìv zdaniu:

któÌego?

O zd. I ?,/ ;-\ zd.2 O

Spotkalen kolege,l którego dawno nie widzialem.
I

GRÁM, ark. ? 153

4.

3.
Ozd. l l  O zd.z

Ja pracujg,la ty leniuchúesz!

Tym razem mamy do czl'nienia z dwiema cz]Ìmosciami przeciìüstawnymi
(a stoje, a ty siedzisz). Taki tl'I) zdania nazywamy przeciwstâÌvnym.

Zapamiçtaj !
Zda}rie zloàoÌle wspólrzgdnie przeciwstawne to takie,

rv któr!Ín treóci zdaú s4 wobec siebie przeciwstawne. Charakte-
rystyczne dla zdaú przeciwstawnych spójniki: a, lecz, zaÉ, prze-
ciez, jednak, przeciwnie, natomiast, za to, tymczasem.
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zdanie 2 jest podrzedne (przydawkowe) wzgledem zdânia 1, czyli 2:l -
podrzgdne prrydawkowe.

Poniewa2 zdanie lb jest w wypowiedzi po zdaniu alrugim, na wykresie
umieszczamy je po 2, âle na wysokosci 1a, z którym twoÌry calosó.

Zdania podrzgdne oddzielamy przecinkami od zdania natlrzçdnego bez
ü'zglçdu na kolejnosó tych zdaú.

ówirzenia
1. Dokonaj \a'ykresu zalania i okreól rodzaje zdaú skÌadowych.

Kaftân losiorÃ'y który mial na sobie, przemiqkl od rosy i mgly
zimno mu bylo i alrU4cy zblizyl sig do oenia.

2. rJlôï zdania do wykresów:

kiedv?
O?dì O zd- 2
- . - ' -7_ ta\

Kiedy nadejd4 ferie,lwyjadç w góry
I ,

2.,

: 
kiedv?

1i

1 : 2 - podrzgdne okolicznikowe czasu.

Istnieje jeszcze trzecia moiliïvoóó, tzn. zdanie podrzedne znajduje sig
w srodku zdania natlrzçdnego, np.:

oíL'u:o.,lto', ",ïr '" n-r1ïã'*",1'""tt dï;ï
la - ozïracza czgíê zdania pierwszego, dalsza jego czesó (lb) z orzeczeniem
znajduje sie na koúcu wlDowiedzi: Autobus ruszyÌ nagle (jaki? który?) któ-
ry stal na przystânku.

Wykres tego zdania wygl4da nastgpqj4co:

1

: któreCo?

' .2

2 : 1 - podrzgdne przydawkowe.

Pierwsze zdanie moie tei byó poalrzedne, np.:

2

: :
1::3
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JAKA ROL4 W ZDANTU PEr,NrA POSZCZEGÓLNE CZQSCT
MOWY

wa czasu prze-
szlego zakoú-
czona na -no,
-to, np.: zbie-
rano, wltarto

2. forma
nieosobowa

a) bezoko-
licznik, np.:
patrzeó

b) imieslów
przymiotniko-
wy, np.: bior4-
cy wltarty ro-
zebrany

c) imiesÌów
przysÌówkowy
np.: kochaj4c,
wstawszy, po-
szedlszy

podmiot: Przykro bylo patrzeé.
okolicznik: PoszedÌ graé.
dopelnienie: Chcç pié.

jak przymiotnik

jak przyslówek

okolicznik:
dopelnienie:

gÍzeczr\le

/t cak?)
siedzi

\ (z kim? z czym?)
z 

^sr4zÁq

dobrze
/ 

(tak?)

myóIeó

\, (o timr)
'o pannie
JuÌii

przysÌówek,
np.: smutno,
wolno, dobrze,
bardzo

orzecznik: Dobrze jest ìÃrie-
dzieô.

okolicznik: Spiewaj wesolo.

przyimek,
np..bez,do,za,
obok, w, na,
pod

skladnik róZnych czg6ci zdania:
Bylam bez szans.
Jade w góry

spójnik,
np.:i, oraz, ale,
Ze, poniewaz

\r/ystgpuje w zdaniu jako Ì4cz-
nik, l4czy czçóci zdania lub ca-
Ìe zdânia: Pójdç do szkoly i na
spacer.

wykrzyknik,
np.: ha! o! hej!

nie tworzy zwiazków jest równo-
waznikiem zdania.

partykula,
np.: czy no,
-2e, niech, -by
nie, -Ìi

najczeéciej jest dodatkowym
skÌadnikiem orzeczeniâ: Niech
zobacze. Czy poszedl? Zr6bre...
Nie dotykaj.

CzgSó mowy Wystçpuje w zdaniu jako:
Okreóleniem tej
czesci mowy jest

zazwyczü:

rzeczownik,
np.: kot

podmiot Kot 6pi.
orzecznlk: To zwierzç jest ko-
tem.
przydawka: Futro kota jest
miekkie.
okolicznik: Zwinny jâk kot.
dopelnienie: Zlapano kota.

przydawka:
Stâry kot 6pi.
kot oaki?) stary

przyrniotnik,
np.: m4dry

orzecznik: On jest m4alrla

przydawka: On jest mqdrym
czÌowiekiem.

okolicznik:

niezmiernie
,,à .jâk?)

maory

liczebnik,
np.: plerwszy

orzecznik: On byl pierwszy.

przydawka: Siada pierrüszy
chlopiec.

okolicznik:
dopeÌnienie:

(sdzie?) na mecie

prerwszy

(po kim?) po trenerze

zaimek,
np.: ja, ciebie,
ich

\ry zdaniu pojedynczym byìffa
tym, co zastgpuje. W zdaniu zÌo-
Zonym tzw zaimki wzglçdne lq-
czq zdania podrzedne z nadrzed-
nymi.

Na ogóÌ nie ma wÌa-
snych okre6leú.

czasownik,
np.: zbieraó

1. forma
osoboìüa i for-
ma nieosobo-

or ze czeÌrie : Zbier üq ziemniaki.
zebrano ziemniaki.



IMIEST,OWOWY RÓWNOWAZNIK ZDANIA

Zastanóìffmy siç nad przykÌadem:

Kiedy wraca-lam do domu, wst4pilâm do ksiegarni.

Jest to zdanie zlozone, ma dwâ orzeczenia - wracaÌam, wst4püam. Spróbuj-
my je skróció:

Wracajac do domu, wstqpilam do ksiegarni.

TreSó nie ulegla zmianie, zamiast czasownika uZyto imieslolvu przy-
slówkowego wspólczesnego. Poniewâi w pierwszjryn czÌonie wypowiedzi
nie ma juz czasownika, tylko imieslów przysÌówkowy jest to imieslowowy
równowaZnik zdania.

Za,pd,mietaj !
Imieslowowy równowaznik zdania to wypowiedzenie,

w któr''Ìn zamiast osobo\4/ej formy czasownika pojawia sie imie-
slów. Imieslowowe równowazniki zdaú oddzielamy przecinka-

mi od reszty zdaú. Nie stosujemy przecinka, gdy imieslów przyslówkowy
wystepuje bez zalei:nych od niego wyrazów i peÌni funkcje okolicznika
w zdaniu pojedynczl'm, np.: Chlopiec szeü Spievüaj4c.

Przyklady:

Podj4wszy zobowiAzanle, chcieli6my je zrealizorvaó.
Zobaczywszy ciemne chmury, postanowiliómy wróció do domu.

Tym razem zastosowano imieslowy przyslówkowe uprzednie.
WSród imieslowowych równowainików najczesciej wystgpuj4 równowaZ-
nlki zdaú okolicznikowych czasu, np-:

kiedy?

z--\
Idac do sklepu, spotkaÌam kolegg.

Uwaga!
JeUeli czj'nnoóci, o których informujemy w zdaniu, odbywa-

j4 siç jednoczesnie, wówczas uzy\ryamy imieslowu przyslów-
kowego wspólczesnego (z koúcówk4 -4c). Jeslijedna z czj.nno-

óci miaÌa miejsce wczeéniej, naleiy czasownik, za pomocq którego zostala

ona wyrazona, zamienió na imleslów przysÌówkoÌüy uprzedni (z koúców'

kami -wszy, -lszy).

Przyklddy:

Jechâl na rowerze i ogl4dal krajobraz. (czynnoóci odbywaly sig równo-

czeénie)
Jad4c na rowerze, ogl4dal krajobraz.

Wyjql dlugopis i szybko notowal. (najpierw wyj4Ì dÌugopis, potem no-

towaÌ)
Wyj4wszy tllugopis, szybko notoìvaÌ.

Cwiczenie
Zamieí zd.ania zlo,one na zdania pojedyncze, w których

pierwszy czlon bgdzie miaÌ postaó imieslowowego równowazni-
ka zdania. Pamigtaj o poprawnym uiyciu imieslowów przyslów-
kowych: wspólczesnego i uprzedniego.

Przyklad:

Siedziâl przed domem i glgboko oddychal.
Siedz4c przed domem, gleboko oddychâÌ.

A teraz spróbuj sam:

Wyrównal szanse i zdobyl przeÌvagg.

SpacerowaÌa po mie6cie i robila zakupy

Biegal szybko i rozdawal gazetla

Rozmawiala z kole2aÌÌk4 i u6miechala sig.

Dogonil ja i zaczü cíchq rozrll,owe-

Nasta\ryila pllte i poÌo2yÌa sig wygodnie.

PodskoczyÌ w góre i zlapal pilkg.

Robila na drutach i sÌuchala muzyki.

t

I
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2.
czyjã?

,,/---------------
ksi42ka

I
I
J

wyraz naclrzednjl
okÌeÉÌany

M. (kto? co?)
D. (kogo? czego?)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N. (z kim? z cz]'Ìn?)
Msc. (o kim? o czym?)
\{ o!

koleZanki

I
I
J

wyraz podÌzgdny,
okreslaj4cy

ksiazka koleZanki
ksi4zki koleiaÌìki
ksi4Zce koleZanki
ksi4zkg koleZanki
ksi42k4 kole2anki
ksi4zce koleZanki
ksi4zko kolezanki

NiezaleZnie od zmian, jakim ulega czlon nadrzgdny (okre6lany), wy-
maga on uiycia wyrazu podrzgdnego (okreslaj4cego) zawsze w okreslonym
przlDadku, liczbie i rodzaju. ll/.ozna Ízec, 2e rzqdzi tym wyrazem.

Porównaj : w skÌadni zgody odmianie ulegaly oba wyrazy a tym razem
odmienialiómy tylko jeden z nich - nadrzgdnla Taki zvri4zek migdzy wyra-
zami naz]"'ú amy zwiqzkiem rzqdu.

Za.pd,mietaj !
Skladnia rzedu - wyraz okreélany wymagajednej, szczegóI-

nej, jedynej formy wyrazu okreélaj4cego.

Uudga!
W skladni rzAdu znajduj4 sie wszelkie dopelnienia (sprawdZ,

np.: szuka (czego?) mieszkania lub opowiadal (komu?) dzieciom).

3.
Ostatni4 moZliwoóciq zw i4zktJ wyrazowego jest skladni a przyna]:ea-

nosci. MóÍrimy o niej \Àrówczas, gdy dwóch wyrazów nie mozemy zakwaÌi-
fikowaó ani jako zwiAzku zgodli ani jako zwi4zku rz4du. Sytuacja taka ist-
nieje wtedli gdy czÌon podrzçdny (okreólaj4cy) jest nieodmienny lub jest
w1'ra2eniem przyirnkowym.

WlJTazy lworz4ce zdania wchodz4 ze sob4 w róinego ro dzajv zwiqzki,
skladniowe. W tym rozdziale zastanowimy siç, jakie wzglgdem siebie s4
wlrazy: okre61âne (nadÌz9dne) i okrc61aj4ce (podrzgdne). 54 trzy moZliwoóci:

a) wyraz okreslany i okreólaj4cy mog4 siç ze sobq zgadzaê;
b) wyraz okreslany i okreóiaj4cy mog4rz4dziê. sob4;
c) wyraz okresÌany i okreslaj4cy mog4 przynaleZeó do siebie.

1.
jaki? który?

--/-----=.--t-.= Puchatek
' I

I.1,

wJ,'Ì'az podrzednj4
okre6lajqcy

wyraz nadrzedny,
okÌeSlany

M. (kto? co?)
D. (kogo? czeeo2)
C. (komu? czemu?)
B. (kogo? co?)
N (z kim? z czym?)
Msc. (o kim? o czym?)
\{ o!

KubuS

I
Co sig staÌrie, jeZeli oilmienimy te dwa wyrazy? Spróbqlmy:

Kubu6 @ Puchatek O
Kubusia Puchatka
Kubusiowi Puchatkowi
Kubusia Puchatka
Kubusiem Puchatkiem
Kubusiu Puchatku
Kubusiu Puchatku!

Zàkaitdymrazem owdwawyrazy zgadzaj4 sig ze soba pod ìrzglgdem _ przy_
padka, liczby i rodz4iu. Taki zwiq ze]K naz]s"wamy zwi4zkiem zgoaly.

Zapami?taj !
Sklâdnia zgody to zaleànoíó form wyrazu okreslaj4cego

polegaj4ca na ich dostosowaniu za kaidym razem do formy rze-
czorvnika okreélanego pod ìvzgledem przypadka, liczby i ro-
alzaju.

160



jak?

-,-----_----tt\

gdzie'l

_,,=------rrr=

Zapdmi?tdj!
Skladnia przynaleZnoóci wystepuje ürtedy gdy jeden z czlo-

nów zwiAzku jest nieodmienn4 czg6ci4 mowy lub wyrazeniem
przyimkowym.

Uuagd!
Aby spraìvdzió, ï/ jakim zwiqzku pozostaj4 wyrazy v/ zdaniu,

nafeày:

a) dokonaó rozbioru ìogicznego zdania, wyodrebnió zwi4zki
i okreslió wyrâz naalr|Zedny (okreóIany) i potlrzedny (okreó1aj4cy):

b) jeóli podczas odmiany obydwa wyrazy zmieniaj4 koúców-
ki i dopasowuj4 sie do siebie, jest to zwiqzek zgodyi

c)jeóli wyrâz nadrzgdny zmienia koúcówki, a wyraz podrzgd-
ny pozostâje w tej samej formie, jest to zwiqzek rzqdu;

d) je6li ïvyraz podrzgdny to Ïvyrâzenie przyimkowe lub nie-
odmienna czçóé mo\üy, jest to zwi4zek pr4maleZnosci.

np.:

wesoÌy

wyÌaz nâdrzedny
okreéIany

wyjechali

I
I
J

wyraz nadrzednjl
okreÉlany

bardzo GÌzyslówek)
I
I
J

wyraz podrzednJl
okreslajqcy

do przyjaciól lwyraienie przyimkowe)

J
wyraz podrzedny

okÌeélajqcy

Óuiczenie
Spróbuj dokonaó rozbioru logicznego zdaú z uwzglçdnieniem

zwiAzków wyrazoït ych.

Przjklad,:

Wieczorem lekko podenerwowani goscie rozeszli sig do swoich pokoi.

P

GoScie

I
I iacv?
J

o
rozeszli sig

\ u,"uu,
\

wieczorempodenerwowani

I
I jak?

J
lekko

do pokoi

|  
_ 'J 

' ' "
I

swoich

zwi4zkl.

podenerwowani goócie - zw zgody
podenerïvowani lekko - zw prz].Ìraleznoóci (lekko - przysÌówek - nie-

odmienna czgóó mowy)
rozeszli sig do pokoi - z\ar. przlnaleZno6ci (! do pokoi - wyraàeníe przy-

imkoÌffe)
swoich pokoi - zw: zgody
rozeszli sie wieczorem - zw. rz4du

A teraz spróbuj sam:

Wezwany na pomoc lekarz szybko rozpoczal reanimacje.

ZieÌony teÌefon stal na parapecie okna slpialni.

Tutaj juZ nigdy nie przyjda tutlzie.

Mama Piotra zaczela przeplt!.waó syna z historii.
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WYRAZY POZA ZWTAZKAMI

Czy wszystkie wyrazy tworz4 skladniç rz4du, zgody lub prz''nâleZno-
óci? OtóZ nie. Czesto, szczególÌlie w moÌrrie potocznej, uZ''wamy wyrazów
które trudno zakwalifikowaó jako okreólane czy okreólaj4ce, np.:
Jestesmy jak \ryidaó, najlepsi, nie chwal4c sie!
Oczywiscie, nauczyciel zawsze ma racjg.
Podobne grupy stano\ryi4:

a) wolacze uZyte w zdaniach, jeiell slur24 tylko ukierunkowaniu wl'po-
wiedzi, np.: Pójdziemy do kina, Kasiu, jutro!;

b) wykrzykniki, np.: Ach, jak gor4co!, Och, jak nudno!;
c) zwroty i wyrazy \rytr4cone, np.: Pawel jest, múim zdaniem, hul-

tajem!;
d) wyrazy za pomoc4 których charakteryzujemy stosunek móìffi4cego

do treSci zdania, np.: na pewno, naprawdç, ocz''wi6cle; a takZe wyra-
zy za pomoc4 których u\ryydatniamy treÉó jerlnego z czlonów zdania,
np.: Nikt, tylko tla.., lub nawiazujemy do zdaí poprzednich, np.:
Wlaónie chciaÌam mu przerwai...

MOWA ZALEZNA I NIEZALEZNA

Mamy dwa sposoby wymieniania miedzy sob4 uürag, my61i, spo-
slÍzezeí:
I
Marcin zapytal: ,,Podasz mi (Sciagg}) na klasówce"?
Odpowiedzialem: ,,Mogç ci to wytlumàczyó teraz, na kÌasówce nie licz na
mnie".

Sposób ten \ry]'Ìnaga d\ryóch zdaú: wlrowadzanego i wprorvadzaj4cego.
Zdanie wprowâdzqiqce zaïviera wyjaónienie, kto wypoìviada dalsz4 kwe-
stie, stawiamy po nim dwukropek, np.:

Marcin zapytal:
OdDowiedziaÌem:

Zdanie wprowadzane to przytoczenie czyichó sÌów w dosÌo\À/n''n brzmie-
niu (st4d konieczna obecnoóó cudzysÌoÏvu ,,"), np.: ,,Podasz ml 6ci4ge?...",
,,Mogç ci to wytlunaczyó teraz...". Taki sposôb w]ryniany my61i to mowa
Ìüezalezna.

Zapamiçtaj !
Mowa niezaleZna polega na doslownym przytoczeïriu wy-

powiedzi czyjejé lub wlasnej.

ü
Te sam4 treóó moglibysmy przekazaó w inny sposób, np. tak:

Marcin zapytal, czy podam mu 5ci4g9 na klasówce. Odpowiedzialem, Ze
moge mu to wltlumaczyó teÍaz, aIe na klasówce nie powinien na mnie
liczyó.

Przytoczyliómy nasz4 poprzedni4 wlpowiedZ ìrr formie zdaú podrzed-
nych ilopeÌnieniowych. Taka konstrukcja nosi nazwe mowy zâleZnej.

Zdpdmietaj!
Mowa zalezna polega na przltoczeniu czyjejs lub wÌasnej

wypo\ariedzi w íormie zdania podrzednego dopelnieniowego.

Mozna dowolnie przeksztalcaó mowe zaleZn4 w mowg niezale2n4 i od-
wrotnie z níezaleZnej w zalein4. Zdânie wprowadzajAce staje sie wtedy
nadrzedn}'rn, a zdanie ìrprowadzane - podrzgdnlrn dopeìnieniowym, pol4-
czonym spójnikami: àe, ileby, czy (w razie potrzeby zmieniamy osobq zaim-
ka oraz osobg i tryb czasownika).

Generalna róinica miedzy tlmi dwoma sposobami polega na tym, Ze
mowa niezaleZna ma charakter nâturalnej rozmowy jest Zywym dialogiem
oddaj4ct'Ìn emocje towarzysz4ce mórviqc].Ìn. W mowie zaleZnej autor wy-
po\ryiedzi moZe ÌatrMiej scharakteryzowaó mówi4cego, moze oddaó sposób
mówienia, opisaó jego stan psychiczny i usposobienie.
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okolicznik sposobu
(!Ìzyslówek)

Cwiczenia
1. \ry przygotovi/âne miejsca na wykresie ïvpisz sÌov/a tak, by

zdanie mialo sens.

d)c)

r i
1 : 2 potbzçdne okoliczn. czasu 2 : I podrzedne przydawkowe

3 i 2 wspólrzgdne (dov/olne)

2 : la podrzedne przydawkowe
3 : 1b wspólrzgdne (dowolne)

3. Sporz4úZ wykresy zdaú. W t]Ìn ceh:. znajdi, oÍzeczenia, oddziel zda-
nia skladowe, nazwij je, narysuj wykres.

Przyklad'.

.23

kto? co?
podmiot (Ìzeczownik)

I iâÌ<i?

I i u"rt
ü

t l

przydawka
(rzeczownik)

co robi? co sie z nim dzieje?
orzeczenie (czasoú'nü)

, / l
/ i^ut I z kim?

// 
w jaki sposób? 

I 
z czyÍn?

e)

dopelnienie
(rzeczownik)

I

| 
'^ur-,

J .:"out

przydawka
(!Ìzj'Ìniotnü) p.rvn"aíï trft*"1 

,1"^n ^ i"""J"l ' 
tjï\

I 
e noznaÌ Zosie,lwiele czasu

tsiaztamili .oo.o oo-Íïi tu"ru.
I

zd. lb
spgdzaÌ nad

b)a)

2. InóZ zdania do wykresóìv

2 : 1 podrzedne przydâwkowe
3 : 2 potlrzedne dopelnieniowe

I

.3:3 2 : 1 podrzedne okolicznikowe czasu
1 i 3 v/spólrzedne l4czne

2 : 1 poalÌzedne dopelnieniowe
3 : 2 podÌzedne okolicznikowe
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A terâz spróbr{ salrl:

Ania sig zmienüa, odk4d jej przyjaciólka \ryyjechala do Afryki i przestaÌa
pisaó listy

Nad woda pelno byÌo szuvrarów, w których ukrylsaly sie dzikie kaczki.

Na dworze zapanowaÌa niezgoda i król, który nigdy dot4d nie karaÌ podda-

nych, byl ãnuszony przedsiewzi4ó radykalne kroki.

Nigdy nie przeszkadzaj komuó, kto chce ci pomóc.

I. Pojçcia, które trzeba znaé

zdanie - wypowiedzenie, które zawlera osobo['4 formg czasownika
równowainik zdania w!'powiedzenie, które nie zawiera osobowej for-

my czasoìffnika
rozbiór logiczny - okreslenie \ryszystkich czç6ci zdania

Rodzaje zdaú

a) proste - maj4 tylko jedno orzeczenie;
b) zloitone - maja co najmniej dwa orzeczenia

- zloioÌfe wspólrzednie:

Ì4czne (spójnik: i, ït/ykres: .... 
'..................-),

przeciwstawne (spójniki: a, lecz, za6, jednak, natomiast;

wykres:  >. . . . .<-) ,

rozl4cz\e (spójniki: aÌbo, lub;

wykres: -----------1. . . . . >--),

wyniko\üe (spójniki: wiec, st4d, zatem, dlatego;

wykres: ----------+..... >-).

- zloZone podrzednie z:
podrzedn]'m dopeÌnienlowym (o które pytamy pltaniami

przlpadków z rvyjqtkiem mianownika),
podrzgdnym przydawkowym (pytania: jaki? ktÓry? czvj?

ile?).
podrzgdnym okolicznikowym (pytania: jak? gdzie? kiedy?

skad? dok4d? po co? dlaczego? pod jakim warunkiem?),
podÌzgdnym orzecznikowym (je61i zdanie podrzçdne Ì[ystç'

puje ìv roli orzecznika),
podrzçdn1'rn podmiotowym (I]'tania kto? co? -jak o podmiot).

III. Czgsci zdânia

1. Orzeczenie - najwaZniejsza czgóó zdania, pytamy o nie: co robi?

co sig z nim alzieje?
a) orzeczenie czasownikowe - osoboÌva forma czasownika;
b) orzeczenie inienne forma osobowa czasownika byó i wraz ,,orze-

kaj4cy", np.: jestem chory

jestem chory

ÌacznlX oüecznik

Uwaga)
\ry roü orzecznika moie wyst4piÓ cale zdanie podrzedne, ktÓ-

re okre5lany jako orzecznikoÌr'e i o które pltamy: jaki jest? kim
jest? czym jest?

#ffiIH Uwaea!
ffi,{ OkreÉlenia do orzeczenia: dopelnienie, okolicznik.

&ffii \ ,{ orzeczenie i jego okre6lenia tworz4 w zdaniu grupg orze-
W' l  cz,enia.

2. Podmiot pytamy o niego kto? co?
a) najczçóciej rzeczownik lub inna czeóó moÌüy, którâ zastepuje rze-

czownik;

Blyskawiczna powtórka
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b) podmiot szeregowy - kilka równorzednych znaczeniowo rzeczow-
ników, np.: JaS, Kasia i Ewa;

c) podmiot logiczny - odpowiada na pltanie kogo? czego?, np.: Mgly
przybywa;

d) podmiot domyólny , nie jest w''razony Ìryprost, aÌe moina sig go
domyélió, np.: biorqc pod uwagg formg czasownika.

Uuaga!
W roli podmiotu moze wyst4pió câle zdanie podrzedne, któ-

re okreólâmy jako podrniotowe i o które pytamy kto? co?

Uuagd)
Okreólenie do podmiotu to przydawka. Podmiot ïvraz z okre-

Sleniami do niego to grupa podmiotu.

3. OkÍeólenia do podmiotu
Przyrlawka w zdaniu zarvsze jest okreóleniem rzeczownikâ.

Pttania o przydawkg: jaki? który? czyi? úe?
Przydawka moie byó vuyraiona: przymiotnikiem, imieslowem przy-

miotnikow]'m, liczebnikiem, zaimkiem.

Uuagd!
W roli przydawki moZe wyst4pió cale zdanie potlrzgdne, któ-

re nazywamy przydawkowym i o które pytamy jaÌ o przydawke.

4. OkreSlenia do orzeczerda
Dopelrrierde - w zdaniu jest zawsze okresleniem czasownika.

Pytania o dopelnienie: wszystkie pytania przypadków oprócz mia-
nolvnikâ.

Uuaga!
Dopelnienie blizsze - przy zmianie formy zdania ze strony

czynnej na biern4 staje siç podmiotem, np.:

P O dopeÌnienie bliisze

Marek kupü psa.

P

strona bierna: Pies zostal kupiony przez l|úarka.

Dopelnienie dâlsze - przy zmianie formy zdania ze strony czlmnej
na biernA pozostaje dopelnieniem, np.:

PO
Marek kupiÌ psa Kaóce.

dopelnienie dalsze

Pies zostal kupiony przez Marka Kaóce.

Uuagd!
W roli dopelnienia moze ïvyst4pió caÌe zdanie podrzedne,

które nazwvamy dopelnienio\ülrr i o które pytamy jak o dopel-
nienie.

Okoücznik - w zdaniu jest zazwyczaj okre6leniem czasownika.
hrtania:

- okolicznik czasu - kiedy?
. okolicznik miejsca - gdzíe?
okoliczniksposobu jak?
okolicznik celu po co? w jakim celu?

- okolicznik przyczyny - üaczego? z jakiego poveodu?
- okolicznik wârunku - pod jakim ìvarunkiem?
- okolicznik przyzwolenia - mimo co? mimo czego?

Uwaea!
W roli okolicznikâ moZe wystApió cale zdanie poalÌzçdne,

które nazyrvamy okolicznikow]'n i o które pytamy jak o oko-
licznik.

Mwi4zki ü']Tazóìv w zdarÌiu

Zwi4zek' glówny - z\ari4zek podmiotu i orzeczenia.
Zwi4zki poboczne - zwi4zki rÀrlrazów okreólaj4cych z okreólan]ryni.
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zaleànoíci gramatyczne:
a) zwiqzek zgody - \,vyraz okreólaj4cy i okreóÌâny dostosowuja sie do

siebie pod wzgledem przypadka, liczby i rodzaju:
b) zwi4zek rzAdu - wyraz okreélany wymâga jednej okre6lonej formy

wyrazu okreóIaj4cego', w zwi4zku. tzadu pozostaj4 wszystkie dopeÌ-
nienia;

c) zwiqzek pÍznaleZnosci - jeden z wyÌ'az ów pozostaj A cych w zwi4z-
ku jest nieodmienny lub jest wyraieniem przyimko\Àrt'm.

V Rozbiór logiczny - krok po kroku

PO
Zdenerwowana Ania powiedziala mamie o sr,Írojej przygodzie.

znajdujesz podmiol i otzeczeníe - zwi4zek glówÍìy;

rysujesz wykres, w któr''m opisujesz wszystkie zwiazki poboczne
a)
b)

komr]? /

mamie
(dopelnienie)

Pani Honorata nie 
-ïgr. 

ot*orlve a.r*i,lorut"go popito"it. o po-o" .ï-

którego?

o3
siada.lktóreeo dobrze znala.' l -

^f,ru 

co zrobila? 
, norrlurrtu

I
I iaka?

.,
zdenerwowana

(przydawka)

VI. Wykres zdarÌia zloZonego - krok po kroku

\ o czym?
\

o przygodzie
(dopelnienie)

I
I czyjej2

J
svrojej

(przydawka)

a) znajdujesz orzeczenia;
b) oddzieiasz zdania skÌadowe;
c) ustâlasz, jakie pytania i do którego zd.ar^íà moàía zadaó - odnajdu'

jesz zdania podrzedne;
d) ustaÌasz, które zdania s4 wzglçdem siebie \arspólrzgdne, czyli miçdzy

któr]'Ìni nie mozna postawió pltania (tu zdanie 1 i 2), stwierdzasz
ich rodzaj (tu s4 \ryynikowe);

e) rysujesz wykres, zachowujac kolejnoóó zdaú skladowych

--l-+ >-,-L.
' którego?

,3

t72



m In I-tt,e rsl a

na klasówkg





Fonêtyka

czyli naukâ o gloskach

L tujrclr krdr kr.b Íâó

h. lyk! iaukaogloskach

co qnar amr c4rl tr4íniêG,â dâl@a sre qodÍçbn d

erôsk r lb srupy grosek pod wprrlêm

ii€l sro3k ub srupy grosêk

3)pruc3, rhawbâ, kbó l iu ryrrd. gro.o{, qyrinieÁnrê, kó'è dÈa
ô @rúje deer);

b) msada: lâm, - eâÍdrôla nosowã, usrna

- r.hrí. naruady flry znajdujqce s
G 194k, vaÉi, szc4kâ dohâl
ír.ncbn. nasedy Íúy 

'nâldúlq.

â) dtuie'na b, b, ! ,  ! ,  d

2 zê w,srèdu ia ruch podirebieiâ mrdkêgô

4 noso$: n. m n. dl
b) Ghe: úz)Êtrê oo,osúrè.

3. ze w,gredu na ruch éredkwêi c43dhryiâ:
a) mieúe: n.  r .  b '

|sko'Fko. |d lo 'yd|o;

h) nady ce'h: oéa..ob, -z;

n mry i ' r9dzi €{. édã

aì 3p0âqd2âr deínkle srowdwórczq ryôa pôôhdiego: stdak - ren,

b) podajesz rome podtuvtua !yaz!

- drâ dêddn ka mÈiovnú nby poledyi'ê,,

dra c,ãsovnfiã bô:okorôÍ k l iô,mã:ãro]tdona fa ó rub c).
dra pÍ4n ohikâ - mrânôwdi I c,by Fl€dynral. dop eÀ 

'tuny

.) pôdwnules? qG, podseroq i  pmÀôdry:

bóúke flèkqjna v q3zi3 podí8r

í|â sç pod'ãs odmúry p?ez F4pâdki ub ôsoby)

' , ' " , | , ,1Ì
bÁ.&ka flektna

.  -_. ' ! :
p'èdniole4kowa pnêdi ôlç4ko"cdtqsrova

pnêddôle4ko,onziqsrowa

zjsL3kô ,o*râd! a. e, ia on, on, en er pzêd 3pó|eroskanrzwãirym

6 Uplô3,dên ê ÚÚry spólEloskowôj

pôwlódbry+powó|ry

w rbzhie FledFQej: meskr. ip.r oâi

iíak, ip.: díêcko

w Íczbr€ mnoãiêj: h9skoosoboq, np.Ì pdíowie

Rodzat ôkrê3rôi u rs4srkbh .frr.n

wyr'i nÊ : biersry !b bâÍd: êl bkiy
narq*4 âÊ n4br€ s4 rub nâtbârdz ej biary

sÌôprêÁ ok€érat u FFr4Írk.. r4dó*kr.

pÍ4pleoajaq dÊ : poszsdrbrm

dâ3lMik dokonany ne.: râd'em
rasMü dèdobnanr np lêh

Fúíkcje @zodarych de3d noq:

(. co í.rdy @dú, aby okÌ.r[ê od

É.tdnr*: osobe, rcóe,.odal, uas, írôíe, ryb, aspekldôkóiân, q nre

PzFrdbrk pr4padei, Ìcúe, rcd24, *opreÁ
!&.hirk pÍ4adêk. Íodz4.

zrhk: e4padek, rcúe, Íodz:j.

Flek3la

czyli nauka o czeéciach mowy

*one Ír., ãspêkì ok€sraj ! üo*âk .

Pqd.*. v zdâôiu ze'e jesÌ o
Pytaírâ o pÍ.dawke: l.kr? kráryt er? n.?

PÍ4dã*b noè bÉ wrúna: eÍ4h

wlôlpr4df lk imobqstqpécal€z
d.*k ryn I o któG pÍary lâk o pÍ4deke.

DoFrir. ír .  w :dãnrú lês z*sze o
Pytaiaôdop€hÈnle:s4súlê', fu

Do.dnrdrâ brtrú - pB zmrân ê tuÍmt u dan a u e írôíy qnnaj ia brêÌna

pDy,nâniê rony zdada,ê í.ory c4nnet fa brênq
rozodaje dôpêhrêdem, np :

dotslnb ô4n io Rórc p}tamytâk o doFrnieie

Sktadnta

czyli nauka o zdaniu

r. Pôlrcb, krór. rrh Íú

.â6Dboqí'h.d.|di||lr
kró'ê írê zâwraE osobowêl ío Í, që

ebúbl ,gy 'okêéedèwsry3ìkchczecci ,daiâ

3) prosìe màlq vko j.nm ozd.dq
b) ,ôrôâê - n4{ ó nâtmnrêl dd oasz€i a

rqcne Gp.tn kì | qkes: + ..

ptrèd"3rôwie (spôjnrkrì ã. 1*2, zaÉ,lednar, naÌomrsil

akrcs: + .. <_ ),

rcrqdiê (spójnrkr: arbo ubi

qn*owe lspóti ki 
"r9c, 

*qd, zdem, d dêgô;

z rylqrkien m anowi kâ),
lâkrz kóry? c4? r e2)

pôd'ednF okonca k*rm lpÍada: lak? Édrèz kiêdy? skqd? d*ad?
F .ô? draceso? podtaHm kâiunkien?).

podaedrym oíÉdíroq úe! | zdãn e @dzrdne qsrepuje w ÍoÌ ô2è.

Fdtrednym @dmroioqn lpÍâía kro? co? laiopodmdì

co ldi? .o s ç, i  m ddeje?

srut okêé êdu *ËlemnFh re *ir m

sut w:mo.nrêí !, podk€árentu ,nâô?êni8



'ãf.1i^" 
"'- ","',.-' -..-"*r..

odmrana pzêz 6oby - koírutrcl.

M''ri4d|.' i|.:brdÉ'.by.dfr|.tr|éc4rénory|

oôFtnisa (kÒgo? cêgo? np: 
^Lê 

ma)

Brafr k lkoso? co? np I sd'e)
Nadgnn(:km?zqm?np:d9)

'Ëji"':"*"* ..*n , **

Pdê: oeby odnrénr4 d.|.mrk.

'l'fril "-'"*,"r,, '*"*'.' "-ú* Dztnrobrkoqch: c4nn.to I bb'í.9o.

I O'.4ír. - naiwahiêl3za ceáa dãnra pvrârv o ireì 
" 

d? co 3r'

uio--*r t.t*.- o,'" *o*â dasowdb bvó rq.âz orckalq v

i*rêm.hory

1\

w;i .^ 
-kmae 

4$dn G+,
oz.qirkd. r o kìó'è oÍshv: lãNrla3ì2 krm lesìz à'vm FsÚ

'ãfftu",.." ",,.*",.,.".",..,., *.',-,"
,danru t{F or'':ôír''

2. Mnld pÍamy ô i eBo n'? .o?

,ranie kôgôz czsso? ip: Ms'v pÍ4

., 3Hï 
".."-,", 

i € ie3, q6bnv wp,osr' s ê no'na Eie eô domy

'i*,ji,".,,",,."" 
-.,,,. 

".,. 
zdânie Fdâedne. króÉ okeé,a'v,áNo

iqdnldof |ôkócfuèmy(o?.ô?

'ã"*,Í'""".. 
'", ',",,,. ',"."-ra. 

tudmh d: ok Í,i '.m' do dG

v.l l .mci| id' i . fuhyê6orn|1.-h|.úo4

nÍ- ty
wspôh,èsie

Ánia _,+ 0* ed?iara

)ãka? \""@?+v

(doFrnrêiê) {dorehrede)

.rj'è11

s*olèl

t)  odd, èras, dâi â skâdôwê:
c) u*aasz, tah€ pnada r do któ'êgo:dadâ mô?ôâ ?âdaó - odi4duler

d) úsrãra' kìre dân â E4 lzs edem
i e mo:na posravr Brân â lìu :dâôrê I 2), sú edza' ich rodzar lru sq

e) rysúj8z qkè' ,âchôwúâc korej

n aíó* píaetukdY upEedi

obrcbÌk - w :daniu lêsr ?ary*âl

-oblczn|kê-rühedy?
okoridnlk nr.l..r ãdz a?

- okôkznk .t úbu - lak?
- oko hznik c.rt F co? *lahm cêú?

dLarêgÔ? z l3kregô @odu?
- okônczirk,ÍúnkD _ Pon Fkh wârünHm?

hrmo .ô? n mo dèeÔ?

'i'".i,i "-",".* -- -".". 
.

ohÍdnrkwrf I o kìóc ptramv lak Ô okorcó k

19z*1.* |4úÍzdl i |J

turr.k 4ôrnr - zlraze! PodmLotu ' 
o'zêdenÈ

zr|}ÌrpobÈâ &qÍr wàzó* o[ê4La]qcFh z ok€íarym

v Ro:brôí rotrdny - r.ók F krer!

miê ô swolel o4sdze

:

- -toioai 
o-, 

-"+qq
h 

'd-i ;d! 
dd d.rá! aaaBâ Fo'q oú"'ôìciÍor 

'  
a

e; .  aa ao 
"Dal  

,Dd'  F6
cj srd.k rqi.r .rnoôr - lêdei z

ieodmêiry ru6 jêsi aÊzeôiêm p4 nK vm


